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De Commissie voor de bestrijding van gewelddadige radicalisering besprak op 
18 en 25 mei 2016 de tweede voortgangsrapportage over de uitvoering van de 
resolutie betreffende de bestrijding van gewelddadige radicalisering en van het 
actieplan van de Vlaamse Regering ter preventie van radicaliseringsprocessen die 
kunnen leiden tot extremisme en terrorisme.

Aan de bespreking namen deel:
– Liesbeth Homans, viceminister-president van de Vlaamse Regering, Vlaams 

minister van Binnenlands Bestuur, Inburgering, Wonen, Gelijke Kansen en 
Armoedebestrijding;

– Hilde Crevits, viceminister-president van de Vlaamse Regering, Vlaams minister 
van Onderwijs;

– Jo Vandeurzen, Vlaams minister van Welzijn, Volksgezondheid en Gezin.

Ter voorbereiding van de vergadering bezorgde de Vlaamse Regering aan de 
commissie een document met de tweede halfjaarlijkse rapportage over de voortgang 
en de uitvoering van het actieplan van de Vlaamse Regering. Deze rapportage is te 
raadplegen op de dossierpagina van dit document op www.vlaamsparlement.be.

I. Coördinatie en acties Binnenlands Bestuur, Stedenbeleid en 
Inburgering

1. Toelichting door Liesbeth Homans, viceminister-president van de 
Vlaamse Regering, Vlaams minister van Binnenlands Bestuur, Inburge-
ring, Wonen, Gelijke Kansen en Armoedebestrijding

1.1. Situering

Minister Liesbeth Homans zegt dat ze vanuit haar bevoegdheid Binnenlands 
Bestuur coördinerend minister is wat dit betreft, dus niet vanuit haar bevoegdheid 
Inburgering. Ze wijst erop dat de meeste personen die de verwerpelijke aanslagen 
hebben gepleegd, niet inburgeringsplichtig waren. Dikwijls gaat het om bekeer-
lingen.

De stand van zaken met betrekking tot Onderwijs en Welzijn komt op 25 mei aan 
bod, in aanwezigheid van de ministers Hilde Crevits en Jo Vandeurzen. Er zijn ook 
acties in de domeinen Werk, Jeugd en Media. Die zijn opgenomen in het voort-
gangsrapport, maar worden nu niet apart toegelicht, tenzij er sprake is van een 
samenwerking met een collega. De minister geeft het voorbeeld van haar samen-
werking met minister Sven Gatz met betrekking tot de projecten voor een positieve 
identiteitsontwikkeling bij jongeren.

Op 3 april 2015 heeft de Vlaamse Regering het actieplan van de Vlaamse Regering 
ter preventie van radicaliseringsprocessen die kunnen leiden tot extremisme en 
terrorisme, goedgekeurd. Er is toen afgesproken om zesmaandelijks een voort-
gangsrapportage uit te brengen. Dit is de tweede voortgangsrapportage. Er is 
sprake van veertig acties in elf actiedomeinen.
 
De minister roept op tot enige intellectuele eerlijkheid. Het Vlaams Parlement 
heeft inderdaad zo goed als kamerbreed een resolutie goedgekeurd. In die reso-
lutie staan echter ook zaken die totaal niet tot de bevoegdheid van de Vlaamse 
Regering behoren, bijvoorbeeld het eenmaken van de Brusselse politiezones. Op 
pers conferenties of in persmededelingen wordt dan gezegd dat minister Homans 
heeft gefaald aangezien er geen eengemaakte politiezone is in Brussel. Ze is daar 
wel voorstander van, maar vooralsnog heeft ze daar weinig zeggenschap over. Het 
doel van die resolutie is allicht dat daar bij de Brusselse collega’s, maar zeker ook 
bij de federale collega’s, of ze nu tot de meerderheid of de oppositie behoren, op 
zou worden aangedrongen. De minister neemt die verantwoordelijkheid ook op 

http://www.vlaamsparlement.be/link?id=7302


6 579 (2015-2016) – Nr. 2

Vlaams Parlement

 zich. Het thema leent zich echter niet tot politieke spelletjes. Als men daarover 
communiceert, moet men dus intellectueel eerlijk zijn. De focus moet ook blijven 
liggen op de preventie. Alles wat de Vlaamse overheid kan doen als het gaat om 
radicalisering, heeft betrekking op preventie. Er zijn overlappingen, maar repressie 
is duidelijk een louter federale bevoegdheid.

De minister wijst erop dat ze het afgelopen jaar over deze problematiek behoorlijk 
veel schriftelijke vragen heeft gekregen van alle partijen. Dat is goed, want dat 
toont aan dat het thema leeft en goed wordt opgevolgd. Er worden echter veel 
vragen gesteld waarbij de minister zich afvraagt of men nu echt denkt dat dat 
zo gaat. Hét deradicaliseringsprogramma bijvoorbeeld bestaat helemaal niet. Er 
worden dus ook geen attesten verstrekt die door de minister worden ondertekend. 
Men moet verder rekening houden met de scheiding der machten, een van de 
grondbeginselen van onze rechtsstaat. Als een rechter bijvoorbeeld een uitspraak 
doet die neerkomt op uitstel zonder voorwaarden, dan is het onmogelijk om een 
deradicaliseringstraject of welke andere voorwaarde ook op te leggen.

Er moeten bijkomende middelen worden vrijgemaakt, wat ook gebeurt, voor het 
voorkomen van radicalisering, maar geld alleen zal het probleem niet oplossen. 
Daarnaast moet ook de focus worden verlegd. Zo moeten de eerstelijnsverzorgers 
nieuwe opdrachten krijgen. De minister heeft daarop ingespeeld in haar rappor-
tage en in de acties die zijn uitgezet.

Wanneer men zegt dat het Vlaams beleid faalt, dan komen die woorden niet zozeer 
hard aan bij de minister, die een politieke verantwoordelijkheid draagt, maar wel 
bij de eerstelijnswerkers, jeugdwerkers en welzijnswerkers. Uit contacten blijkt dat 
het werkveld de indruk krijgt dat men blijkbaar niets goed kan doen.

1.2. Informatiedeling, afstemming en coördinatie

Er is een overkoepelende coördinatie door een centrale verbindingspersoon of 
aanspreekpunt binnen het Agentschap Binnenlands Bestuur. Die persoon en een 
back-up worden formeel aangeduid. Zij zorgt voor de ondersteuning van de collega-
ambtenaren en is het aanspreekpunt voor andere overheden en organisaties. Zij 
woont verder ook het bilateraal en ad-hocoverleg bij en beantwoordt of dispatcht 
vragen, telefonisch of per mail.

Naast ad-hocoverleg zijn ook permanente overlegstructuren belangrijk. Het 
aan spreekpunt binnen ABB is voorzitter van het Vlaams Platform Radicalisering en 
woont de interne werkgroepen bij andere beleidsdomeinen bij. Zij is verder lid van 
de intervisiegroep ‘radicalisering’ met lokale ambtenaren bij de VVSG. Zij woont de 
coördinatievergadering bij Binnenlandse Zaken, Dienst Preventie en Veiligheid bij 
en vanaf heden de werkgroep preventie van het Plan R. Zij woont ook de vergade-
ringen bij van de technische werkgroep bij Binnenlandse Zaken, Dienst Preventie 
en Veiligheid, met de centrale aanspreekpunten radicalisering van de regionale 
overheden. Dat is belangrijk in het kader van de uitwisseling en de afstemming van 
gegevens. Verder is er op politiek niveau het platform radicalisering en terrorisme 
in samenspraak met de kabinetten van de bevoegde federale en deelstaatminis-
ters. Tot slot is er ook de Commissie Erediensten.

Er is interne afstemming via het Vlaams Overlegplatform Radicalisering en via de 
verbindingspersonen of aanspreekpunten binnen de betrokken departementen. Het 
concrete doel van de overlegmomenten is het uitwisselen van informatie en exper-
tise, de opmaak van een actieplan, de voortgang van het actieplan, het opzetten 
van gezamenlijke initiatieven enzovoort.

Naast interne is er ook externe afstemming met veiligheidsdiensten, inlichtingen-
diensten, politie en parket via een centraal aanspreekpunt. Er is regelmatig bilate-
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raal of informeel contact. Er zijn ook permanente overlegstructuren. Zo is er een 
politiek-ambtelijke werkgroep vervolgingsbeleid waarin men werkt aan de opmaak 
van een kadernota Integrale Veiligheid. Daarnaast zijn er de nationale taskforce en 
de werkgroepen preventie en communicatie binnen het vernieuwde Plan R.

1.3. Ondersteuning lokale besturen

Een eerste actie vanuit de concrete bevoegdheden van minister Homans, dus los van 
haar coördinerende bevoegdheid, is de ondersteuning van de lokale besturen. De 
projectsubsidie voor de VVSG voor de ondersteuning van het lokaal preventiebeleid 
inzake radicalisering is verlengd met één jaar. Veel gemeenten hebben gebruik-
gemaakt van deze faciliteit en hebben veel informatie ontvangen. Bij sommige 
lokale besturen worden goede praktijken gedeeld met andere lokale besturen die 
minder ervaring hebben. Daar werkt een voltijds projectmedewerker aan.

Minister Homans vindt het belangrijk dat beleidsontwikkelingen, activiteiten en 
interessante links naar publicaties op de website www.vvsg.be/radicalisering 
kunnen worden opgevolgd. Zij geeft nog mee dat voor deze actie 114.000 euro 
was uitgetrokken, een bedrag waarin ook voor dit jaar is voorzien.

In december 2015 is het handelingskader voor lokale besturen ‘Handvaten voor 
een lokale aanpak van radicalisering’ afgerond. Dat zorgt onder meer voor de 
ondersteuning rond het oprichten van de Lokale Integrale Veiligheidscellen. In 
augustus heeft federaal minister Jan Jambon naar de lokale besturen een omzend-
brief gestuurd om onder meer aandacht te vragen voor het oprichten van een 
dergelijke LIVC. Vanuit Vlaanderen werd de eerstelijnswerkers gewezen op het 
belang van hun deelname als er een LIVC bestaat.

Op 14 december 2015 is er een vorming geweest door de Nederlandse politie-
commissaris Najib Tuzani over de achtergronden van het jihadisme. Daar hebben 
beleidsmedewerkers uit de verschillende sectoren aan deelgenomen, maar ook 
lokale ambtenaren en eerstelijnswerkers. Verder worden netwerking en ervarings-
uitwisseling tussen steden en gemeenten gefaciliteerd en versterkt via tweemaande-
lijkse werkgroepen, waar een twintigtal gemeenten deel van uitmaken. Ook het 
centraal aanspreekpunt neemt hieraan deel. Daarnaast vindt er ook uitwisseling 
plaats via de bestaande VVSG-werkgroepen.

De minister verwijst naar de ondersteuning die ter plaatse wordt gegeven via 
presentaties en toelichtingen in verschillende gemeenten en deelname aan lokaal 
overleg. Ongeveer veertig gemeenten hebben te maken met vertrekkers. 23 
daarvan zijn al ondersteund. De andere zeventien zijn telefonisch gecontacteerd 
om het aanbod toe te lichten.

Het versterken van de lokale regie gebeurt via een projectsubsidie. De oproep is 
gelanceerd in juni 2015, de indieningsdatum was 18 september 2015. Er is een 
budget van bijna 600.000 euro voor de versterking van het lokale beleid inzake 
preventie van radicalisering, met de focus op de lokale regie en partnertafels met 
Vlaamse actoren. Er werden concreet negen steden ondersteund, voor ongeveer 
600.000 euro. Een en ander is gestart op 1 maart 2016. Het gaat over één jaar, 
maar de minister is van plan om daar bij de budgetopmaak voor 2017 opnieuw 
middelen voor vrij te maken, omdat het een zeer waardevolle actie blijkt te zijn.

Ter ondersteuning van de lokale besturen stelt het Agentschap Integratie en 
Inburgering zijn expertise inzake interculturaliteit prioritair ter beschikking van de 
lokale actoren in de gemeenten met een radicaliseringsproblematiek. Het agent-
schap heeft gezorgd voor vorming, ondersteuning, trajecten, intervisie en derge-
lijke meer in onder meer Kortrijk, Oostende, Vilvoorde, Leuven, Turnhout, Lokeren, 
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 Antwerpen, Boom, Aalst, Ronse, een aantal lokale besturen in Limburg, en ook in 
Brussel.

1.4. Onderzoek

Er zijn nog wat hiaten in het onderzoek over dit thema. Daarom wordt ook daarin 
geïnvesteerd. Er is ook een afstemming van het onderzoek geweest door het Vlaams 
Vredesinstituut. Op 12 januari 2016 zijn zij uitgenodigd op het Vlaams Platform 
Radicalisering om de onderzoeksnoden af te stemmen, zodat er geen dubbel werk 
wordt gedaan. Het SBO-voorstel rond radicalisering is besproken op het Vlaams 
Platform Radicalisering. De opmerkingen werden door het centraal aanspreekpunt 
aan de initiatiefnemers overgemaakt op een stakeholderoverleg van 20 april 2016.

1.5. Vorming voor eerstelijnswerkers

In 2015 was er een project dat is uitgewerkt door vzw Motief. Het ging om een 
vierdaagse vorming ‘Identiteitsontwikkeling bij moslimjongeren’ voor leerkrachten, 
hulpverleners en jeugdwerkers. Die vorming vond plaats in Vilvoorde, Kortrijk, 
Brussel, Maaseik, Mechelen en Antwerpen.

Als vervolg op dat project is er een nieuw project gekomen, ‘Train the trainer’: 
vormingsmedewerkers die deze opleiding hebben gevolgd, zijn voortaan in staat 
om zelf eerstelijnswerkers te kunnen vormen. Dat nieuwe project heeft het dubbele 
aan subsidies gekregen van het vorige project, dat ongeveer 40.000 euro kreeg. 
Het nieuwe project krijgt 100.000 euro. Het is zeer goed dat diegenen die vorming 
hebben gekregen nu anderen kunnen vormen en opleiden en dat expertise wordt 
gedeeld.

De projecten ‘Train the trainer’ zijn al van start gegaan. Ze vinden plaats in mei 
en oktober, gedurende zes losse dagen. Het is de bedoeling dat zoveel mogelijk 
eerstelijnswerkers en mensen uit de lokale besturen daaraan kunnen deelnemen. 
Er zijn ondertussen dertig trainers. De thema’s zijn: welzijn, jeugd, onderwijs en 
tewerkstelling. De trainers zijn afkomstig uit die sectoren. De expertise die Motief 
vzw heeft ontwikkeld in de eerste actie van 2015 wordt nu gebruikt, in samen-
werking met andere organisaties.

Wat houdt de concrete vorming voor de eerstelijnswerkers in? Het gaat om actie-
punten om de eerstelijnswerkers wegwijs te maken om een beter beleid te voeren 
inzake preventie van de radicalisering. Een van de actiepunten heeft betrekking op 
het inzicht in de identiteitsontwikkeling van jongeren en specifiek moslimjongeren. 
Dat heeft te maken met het oppikken van signalen over mogelijke radicalisering. 
Door de recente gebeurtenissen komen er veel getuigenissen naar boven. Het is 
goed om die te bundelen in een expertise. Zo kan men van die getuigenissen leren. 
Eerstelijnswerkers, maar ook ouders, kunnen er zich op die manier meer en meer 
van bewust worden of hun kind dreigt te radicaliseren.

1.6. Aanbod MO en NT2 op maat voor imams

Er zijn twee pilootprojecten. In Antwerpen is het project momenteel al lopende en 
dit wordt georganiseerd door het Agentschap Integratie en Inburgering Antwerpen. 
In Vlaams-Brabant is het gepland voor september en wordt het georganiseerd door 
het Vlaams Agentschap Integratie en Inburgering. Het gebeurt in nauw overleg 
met de moslimgemeenschappen.

De doelstelling van het project is het verwerven van inzicht in de Vlaamse samen-
leving en context. Dat heeft te maken met de normen en waarden die gangbaar 
zijn in de maatschappij. Er wordt terecht verwacht dat de imams zich houden aan 
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het gangbare normen- en waardenkader. Een andere doelstelling is het verwerven 
van kennis over de sociale kaart. 

De imams kunnen inspelen op diverse vragen van de gelovigen, van de lokale 
gemeenschap en de bredere omgeving. Ze kunnen inzicht verwerven in en reflec-
teren over hun specifieke taak en hun rol binnen de gemeenschap in Vlaanderen. 
Dat sluit aan bij het inpassen in het kader van normen en waarden dat in Vlaanderen 
heerst.

Een andere doelstelling is het verwerven van inzicht in en gestimuleerd worden 
tot dialoog op verschillende niveaus, zowel intern, voor alle leden van de gemeen-
schap, als extern, bijvoorbeeld voor andere moslimverenigingen of een niet-
islami tische gemeenschap. Het actief inzetten van de vaardigheden Nederlands en 
oefenen met betrekking tot relevante thema’s is een doelstelling.

Het pilootproject in Antwerpen loopt van februari tot juni 2016. Er zijn vijftien 
cursisten-imams. Het gaat om 120 lesuren en vindt drie keer per week plaats. Het 
pilootproject in Vlaams-Brabant zal afwisselend plaatsvinden in Brussel en Leuven. 
Daarvoor zijn ongeveer tien cursisten-imams geselecteerd.

1.7. Ondersteunen van de Moslimexecutieve voor oprichting van een infolijn

Het gaat om een bedrag van 60.000 euro. De projectmedewerker is ondertussen 
aangeworven voor de frontoffice. Sinds 30 maart 2016 is de infolijn telefonisch, 
per mail en via sociale media bereikbaar. Minister Homans wijst erop dat het hier 
een andere infolijn betreft dan die van minister Vandeurzen inzake opvoedings-
ondersteuning.

Het opzet van de infolijn is drieledig. Ten eerste moet ze theologische onder-
steuning bieden aan jongeren die zoekende zijn naar hun moslimidentiteit. Stel 
dat een jongere met de vraag worstelt hoe hij bepaalde verzen uit de Koran moet 
inter preteren, dan kan die zich richten tot de infolijn, in plaats van de informatie te 
zoeken op het internet, waar er vaak verkeerde informatie circuleert. Door een heel 
duidelijk antwoord te krijgen op zijn vraag, kan men mogelijk vermijden dat de 
jongere die eventueel flirt met radicalisering, ook daadwerkelijk radicaliseert. Ook 
ouders kunnen bij de infolijn terecht voor theologische ondersteuning en vragen 
over de interpretatie van de Koran. Verder kunnen ook eerstelijnswerkers contact 
opnemen met de infolijn van de Moslimexecutieve.

1.8. Positieve identiteitsontwikkeling bij jongeren ondersteunen

De minister wijst op de acht ondersteunde projecten positieve identiteits-
ontwikkeling bij jongeren. De projectoproep werd gelanceerd in 2015. Er wordt 
ingezet op de preventie van radicalisering en op positieve identiteitsontwikkeling, 
met een focus op vrijetijdsruimte. Er wordt samengewerkt met het departement 
Jeugd van minister Gatz. Van de 650.000 euro komt 250.000 euro vanuit Jeugd en 
400.000 euro vanuit Inburgering en Integratie.

Van de acht geselecteerde projecten zijn er drie in Brussel: Circus Zonder Handen vzw 
in Molenbeek, Groep Intro vzw en Partage en Couleurs vzw. De minister vindt het 
belangrijk om, voor zover het binnen haar bevoegdheidskader past, haar verant-
woordelijkheid op te nemen in Brussel. Niet dat voor alle andere acties Brussel 
wordt uitgesloten, maar hier wil zij toch wijzen op concrete acties in Brussel, waar 
ook budgetten aan verbonden zijn.

Op 25 april was er een eerste intervisie. Daarbij lag de nadruk op: van elkaar leren, 
elkaar kunnen versterken en samenwerking tussen projecten stimuleren. Ook hier 
is het uitwisselen van goede projecten zeer belangrijk. Alle in het kader van deze 
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 acties ontwikkelde materialen, de methodieken, toolbox, filmpjes en dergelijke, 
zullen worden ontsloten voor andere organisaties die in het kader van deze acties 
geen subsidies hebben aangevraagd of gekregen.

1.9. Lokale taskforces kunnen een beroep doen op Vlaamse instrumentarium 
de radicalisering

De lokale taskforces kunnen een beroep doen op het Vlaamse instrumentarium in 
het kader van deradicalisering. Het kader is de omzendbrief van de federale minis-
ters Jan Jambon en Koen Geens betreffende de informatie-uitwisseling rond en de 
opvolging van de ‘foreign terrorist fighters’ van 21 augustus 2015. Er is voor de 
opvolging van de FTF’s ook de LIVC-uitwisseling tussen veiligheids-, bestuurlijke en 
sociale actoren. Er is ook opvolging binnen de nationale taskforce en de werkgroep 
Preventie, en sensibilisering van de Vlaamse actoren. De lokale besturen kunnen 
dat doen door middel van een VVSG-publicatie.

Voor de sociopreventieve actoren gebeurt dat sectoraal, maar ook door middel van 
een gemeenschappelijke communicatie. De omzendbrief is klaar en zal eerstdaags 
worden verstuurd naar alle sociopreventieve actoren op het veld. Zo wordt hen 
duidelijk gemaakt wat het belang is van deelname aan een LIVC, hoe ze daaraan 
kunnen deelnemen, en welke thema’s zij daar ter sprake kunnen brengen.

1.10. Kennisopbouw en kennisdeling tussen Vlaanderen en andere landen

Er moet worden rekening gehouden met goede praktijken uit het buitenland. 
Minister Homans heeft zelf al veel bilaterale contacten gehad. Er wordt regel-
matig een rondetafelgesprek georganiseerd met ambassadeurs uit, bijvoorbeeld, 
Denemarken, Noorwegen, het Verenigd Koninkrijk en Duitsland. De ambassa-
deur van Nederland heeft gevraagd om aanwezig te kunnen zijn op de volgende 
bijeenkomst. Deze landen hebben allemaal te maken met de problematiek van de 
Syriëstrijders en van radicalisering. De Vlaamse Huizen – dat zijn de vertegen-
woordigers van de Vlaamse Regering in bijvoorbeeld Londen of Parijs – dragen ook 
een verantwoordelijkheid. Zij maken een inventaris op van alle goede praktijken 
die gangbaar zijn in het land waar zij gevestigd zijn. Maar andersom is ook moge-
lijk. Al onze goede praktijken staan ter beschikking van de Vlaamse vertegenwoor-
digers in het buitenland.

De goede praktijken worden ook opgevolgd via het Radicalisation Awareness 
Network, door middel van een website en een nieuwsbrief.

1.11. Besluit

Minister Homans vindt dat het actieplan verder moet worden uitgevoerd. Ze heeft 
verschillende acties die hun nut bewezen hebben, verlengd. Jammer genoeg is dit 
geen werk waar men quick wins kan halen; het is een werk van lange adem. De 
hele regering neemt haar verantwoordelijkheid op. Iedereen doet al het mogelijke 
binnen zijn bevoegdheid.

Preventie en repressie zijn beide heel belangrijk. De minister dringt er bij de 
Federale Regering op aan om eindelijk eens werk te maken van een goede uitwis-
seling van informatie. Daar loopt nog veel mis. Het gaat om informatie van de 
federale overheid, van OCAD en de Staatsveiligheid. Niet alleen Vlaanderen, maar 
ook de lokale besturen staan nog te vaak in de kou.
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2. Vragen en opmerkingen van de commissieleden

2.1. Tussenkomst van Ward Kennes

Ward Kennes dankt de minister voor het goede overzicht. Er zijn ontzettend 
veel initiatieven lopende. De rapportering is heel concreet. De budgetten worden 
genoemd, de link wordt gelegd met de Vlaamse resolutie en met het actieplan 
van de Vlaamse Regering. Er is voor gekozen om met de bestaande structuren 
te werken. Er zijn wel veel nieuwe overleggroepen en taskforces. Wat dat laatste 
betreft, is het soms nog wat zoeken.

Ward Kennes heeft de VVSG onlangs bezocht om te zien hoe de medewerker in 
kwestie daar werkt. Men beschikt over een brochure ‘Handvaten voor een lokale 
aanpak van radicalisering’. Veel elementen die hier al aan bod kwamen, zitten 
daarin. Er zijn heel wat instrumenten voorhanden om aan de slag te gaan.

Er is een veelheid aan contacten en hulplijnen. Op een bepaald moment moest 
men kiezen tussen één algemene lijn of een lijn per doelgroep, zoals onderwijs, 
theologische vragen, vragen voor besturen en vragen voor eerstelijnswerkers. Men 
kan meer gericht werken in functie van die doelgroepen. Er wordt alvast goed door-
verwezen tussen de platformen, lijnen en instellingen. Dat is voor Ward Kennes 
cruciaal. Men houdt contact en de hulplijnen kennen elkaars aanbod. Op die manier 
kan op elke vraag het juiste antwoord of de juiste doorverwijzing worden gegeven. 
Er zijn niet te veel of te weinig lijnen. De mensen hebben een startpunt nodig, en 
als dat niet het juiste punt is, dan worden ze doorgestuurd.

Ward Kennes is tevreden dat men op heel veel punten in gang is geschoten. Er is 
gewezen op de doorstroming van informatie. Dat was van bij het begin een pijn-
punt. Via het LIVC is echter heel wat mogelijk. Er zijn taskforces op het niveau van 
het vroegere gerechtelijk arrondissement. Dat is allemaal goed, maar uiteraard kan 
het nog beter. De federale overheid moet nog de juiste regelgeving ontwikkelen 
rond het beroepsgeheim en het gedeeld beroepsgeheim. De spreker gaat ervan uit 
dat de betrokken Vlaamse ministers dit opnemen met hun federale collega’s. Er is 
verbetering, maar het is nog niet optimaal. Zeker als het over informatie inzake 
veiligheid gaat, wordt het moeilijk. Het vertrouwen moet nog groeien en er moet 
een goed regelgevend kader komen om dergelijke informatie te laten doorstromen.

De Europese aanpak en de contacten met de buurlanden worden voortgezet. Via 
de algemene vertegenwoordigers kunnen bepaalde zaken worden opgepikt of 
doorgegeven. De commissie Binnenlands Bestuur gaat zelf voor twee dagen op 
studiebezoek naar Rotterdam en radicalisering zal daar een gespreksthema zijn. Er 
zijn contacten gepland met de burgemeester en met anderen. Er zal wat te leren 
vallen. Dat is noodzakelijk.

Ward Kennes betreurt dat men in het land heel erg bezig is met het zoeken naar 
zondebokken en naar alles wat fout is gegaan op 22 maart. Hij vindt dat de 
commissie Radicalisering en de Vlaamse Regering zich vooral moeten focussen 
op wat we kunnen doen, welke signalen er opgevangen worden, waar er noden 
worden gesignaleerd en waar er nog lacunes zijn. Men moet dan op die noden 
proberen in te spelen. Men komt minder dan op het federale niveau in de verlei-
ding om altijd maar te zeggen waar er iets had moeten gebeuren, wat er te laat is 
enzovoort.

Op korte termijn is er in Vlaanderen bijzonder veel gebeurd. Het is zaak om de 
financiële inspanningen die gedaan zijn voor een aantal projecten, vol te houden. 
Er zijn mooie initiatieven, gemeenten en het middenveld worden ondersteund. 
Binnen een of twee jaar is die problematiek niet weg. Daarom is het belangrijk 
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 dat de regering en het parlement de zaken evalueren. Men moet goed kijken wat 
er zinvol is, wat er kan worden versterkt en wat misschien kan worden stopgezet. 

2.2. Tussenkomst van Yasmine Kherbache

Yasmine Kherbache wil vooraleer op het voortgangsrapport zelf in te gaan, kort 
repliceren op de intro van de minister omdat ze die veelzeggend vindt. De minister 
geeft aan dat Vlaanderen enkel bevoegd is voor preventie. Yasmine Kherbache 
vindt dat verontrustend. Vlaanderen is uiteraard bevoegd voor preventie, maar 
heeft daarnaast ook heel belangrijke bevoegdheden op het vlak van justitie, name-
lijk zowel voor de justitiehuizen, het justitieel welzijnswerk als de begeleiding in de 
gevangenis. Dat is het luik van de remediëring en het curatieve. Strikt genomen zit 
men dan in het justitiële luik. Dat is heel belangrijk omdat het gaat over veiligheids-
risico’s beheersen, zoals dat uitdrukkelijk in de resolutie is opgenomen. Vlaanderen 
heeft ook een bevoegdheid in verband met elektronisch toezicht. Er mag geen 
verwarring worden gecreëerd over het feit dat Vlaanderen een cruciale rol te spelen 
heeft als het gaat over opvolgen van risico’s en het opvolgen van personen die door 
justitie zijn berecht.

De afgelopen zes maanden werd het dossier zeer intensief opgevolgd. Parlements-
leden hebben ook heel veel schriftelijke vragen gesteld. Die vragen worden gesteld 
omdat men bepaalde signalen krijgt vanop het terrein. De spreker heeft altijd 
gezegd dat de uitvoering op Vlaams niveau veel te traag verloopt. De eerstelijns-
werkers zetten zich op het terrein zeer actief in. Ze kreeg het signaal van de hulp-
verleners dat hen op een aantal domeinen het water aan de lippen staat. Ze heeft 
herhaaldelijk gezegd dat er dankzij die hulpverleners nog een beleid op het terrein 
is, ondanks het uitblijven van de uitvoering van de resolutie en het actieplan. Ze 
wil geen misverstand laten rijzen over wat zij heeft gecommuniceerd.
 
Wat het voortgangsrapport betreft, meent Yasmine Kherbache dat de uitvoering, 
een jaar na de goedkeuring van het actieplan en van de 55 acties opgenomen in 
de resolutie, die allemaal betrekking hebben op Vlaamse bevoegdheden, te traag 
verloopt. Een aantal belangrijke actiepunten zijn nog in overleg of in voor bereiding. 
Wat de informatie-uitwisseling binnen de LIVC’s betreft, wordt er een richtlijn 
aangekondigd, een jaar na datum. Ook de informatie-uitwisseling tussen de justitie-
huizen en de veiligheidsdiensten en de begeleiding van de terro gedetineerden, een 
Vlaamse bevoegdheid, zit nog in de overlegfase.

De uitvoering is ook te versnipperd. Dat is onrustwekkend want dat creëert 
onduidelijk heid en overlapping. Er bestaat bijvoorbeeld geen totaalbeeld van de 
systematische opvolging van de 95 Syriëgangers in Vlaanderen. Er is geen alge-
meen kader wat de objectieve risicoanalyse betreft. Er zijn vier hulplijnen, waarvan 
er geen enkele permanent beschikbaar is, terwijl men dat in de resolutie heeft 
benadrukt. Minister Vandeurzen gaf aan dat het belangrijk is om meertalige hulp-
lijnen te hebben, maar die zijn er ook niet.

Op Vlaams niveau is er geen totaaloverzicht op het beleid, bijvoorbeeld inzake de 
verschillende deradicaliseringstrajecten van lokale besturen, justitiehuizen, gevan-
genissen of de bijzondere jeugdzorg. Er zijn gemeentes die partnertafels organi-
seren en andere niet. Er is geen totaalbeeld op bovenlokaal niveau. De minister 
zei zich te laten inspireren door het buitenland. Volgens Yasmine Kherbache moet 
ze dat echt doen, omdat men bijvoorbeeld in Denemarken wel een totaaloverzicht 
heeft van wat er op het terrein gebeurt. Niemand beweert dat er één uniform 
deradicaliseringsprogramma moet zijn, maar op Vlaams niveau moet er wel een 
totaaloverzicht zijn. Het is essentieel om een kader te creëren.

De spreker gaat in op vijf knelpunten in de uitvoering van de resolutie en het 
actieplan. Ten eerste is er een gebrek aan systematische opvolging van elke 
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Syriëganger. In punt 17° van de resolutie staat dat men verschillende categorieën 
Syriëgangers moet onderscheiden en dat er voor elk van hen een gepaste aanpak 
moet zijn. Uit cijfers van het federale niveau bleek dat er 195 FTF’s kunnen worden 
toegeschreven aan het Vlaamse Gewest. Minister Homans zei dat er in ongeveer 
veertig gemeenten minstens één FTF kan worden gelokaliseerd. Uit cijfers die 
Yasmine Kherbache heeft opgevraagd in een schriftelijke vraag blijkt dat er in 
tien gemeenten een specifieke opvolging is van Syriëgangers. Voor de overige 
gemeenten wordt verwezen naar het reguliere beleid. Nu zegt de minister dat er 
23 gemeenten worden ondersteund. Wat bedoelt ze daarmee?

In de eerste opvolgingscommissie van 9 november 2015 legde Bart Somers al 
sterk de nadruk op het belang van een goede rapportering op basis van cijfers 
die bovenlokaal worden bijgehouden. De minister beschikt over de lijst van FTF’s 
want ze verwijst ernaar in antwoorden op schriftelijke vragen en in het opvolgings-
rapport. Als ze de lijst niet heeft, wat doet ze dan als coördinerend minister voor 
de bestrijding van gewelddadige radicalisering? De minister moet er alles aan doen 
om over die lijst te beschikken want die circuleert bij de lokale besturen. Als ze over 
de lijst beschikt, dan mag men verwachten dat ze elke teruggekeerde FTF opvolgt. 
Als er dan vragen worden gesteld, dan kan ze een stand van zaken geven van die 
FTF’s. In de eerste opvolgingscommissie zei de minister nog: “Cijfermateriaal is 
inderdaad waardevol. Ik zal daar rekening mee houden bij het opstellen van de 
volgende voortgangsrapportage.”. Als ze geen idee heeft van de cijfers, is ze blind 
aan het varen. Yasmine Kherbache heeft die indruk alvast. Als ze die cijfers niet 
heeft, wordt een werkzoekende in Vlaanderen beter opgevolgd dan een FTF.

Het is dus belangrijk dat minister Homans, als coördinerend minister van het 
beleid ter bestrijding van gewelddadige radicalisering, een overzicht heeft van de 
groep potentieel gevaarlijke jongeren. De minister heeft bij de eerste opvolgings-
rapportage gezegd dat ze met overkoepelende cijfers van die FTF’s zou komen, 
maar die zijn er nog niet. Er moet dringend werk van worden gemaakt.

Bij bestrijding van gewelddadige radicalisering is informatie-uitwisseling cruciaal. 
De federale veiligheidsdiensten moeten de minister en de lokale besturen accu-
raat informeren. De informatie-uitwisseling tussen sociale diensten en veiligheids-
diensten is op Vlaams niveau nog in voorbereiding. Nochtans vroeg de Vlaamse 
resolutie daar veel aandacht voor. Actiepunt 26 vraagt naar een gecoördineerd 
systeem van risicodetectie dat stoelt op informatie-uitwisseling tussen de welzijns-
sector, het onderwijs, de veiligheidsdiensten, het OCMW. Het is belangrijk een 
kader te creëren dat verduidelijkt wie de info inbrengt en wie toegang tot deze info 
krijgt.

In het voortgangsrapport staat dat er een communicatie tussen de lokale inte-
grale veiligheidscel en de rest van de diensten wordt voorbereid. Er is intussen 
een jaar verstreken. Wanneer komt die communicatie er? Hetzelfde geldt voor 
de informatie-uitwisseling tussen de veiligheidsdiensten en de justitiehuizen. De 
justitie huizen vallen onder de bevoegdheid van minister Vandeurzen, maar een 
coördinerend minister moet toezien op de informatie-uitwisseling. Het protocol 
tussen de veiligheidsdiensten en de justitiehuizen is nog steeds in opmaak. Op het 
terrein moet men zich intussen wel behelpen.

Men heeft van in het begin gezegd dat er werk moest worden gemaakt van het 
tijdig opvangen van signalen in de scholen. Er is een omzendbrief van 2007 over 
de samenwerking tussen politie en onderwijs. In het rapport staat dat slechts een 
derde van de Vlaamse politiezones uitvoering geeft aan die omzendbrief. Dat bete-
kent dus dat er in die politiezones geen aanspreekpunt is. Heeft minister Homans 
als coördinerend minister hiervan akte genomen of heeft ze actie ondernomen? 
Alle signalen staan al maanden op rood wanneer het gaat over het detecteren van 
problemen in het onderwijs.
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 De minister gaf aan dat er een instructie of een omzendbrief aankomt wat de 
LIVC’s betreft. Wanneer mag die worden verwacht? In de instructie moet het niet 
alleen gaan over de rol van die LIVC’s. Een groot probleem is de manier waarop de 
sociaalpreventieve en de politiediensten hun informatie moeten uitwisselen.

Het federale kader voor het gedeeld beroepsgeheim moet tegen het licht worden 
gehouden. Maar om duidelijkheid te creëren over de interpretatie van de bestaande 
wetgeving is er ook een kader nodig. Nu interpreteert elke LIVC dat op zijn manier 
omdat Vlaanderen geen kader heeft. Vlaanderen heeft wel een instructie aange-
kondigd, maar heeft die nog niet. Intussen moeten de hulpverleners zich behelpen. 
Sommigen weten niet wat ze mogen zeggen, anderen behelpen zich zonder te 
weten of ze een risico nemen. Vorig jaar werd al om een duidelijk kader gevraagd, 
er werden schriftelijke vragen over gesteld. De minister heeft toen een instructie 
aangekondigd. Wordt er in de omzendbrief duidelijkheid gecreëerd over de manier 
waarop die federale wetgeving over het beroepsgeheim moet worden toegepast in 
zo’n LIVC?

De aanpak is veel te versnipperd en er is geen totaaloverzicht. Het is niet geweten 
hoe Vlaanderen omgaat met de lijst van de ‘foreign terrorist fighters’. Er is ook 
geen duidelijk kader om een objectieve risicoanalyse te maken. In de resolutie 
staat: we geven extra middelen aan steden en gemeenten op basis van een objec-
tieve risicoanalyse. In het rapport staat: we kennen middelen toe op basis van 
een objectieve analyse. Maar er bestaat geen objectief voorafgaand beoordelings-
kader. Aan de lokale besturen die hebben ingetekend op de projectoproep van 
de minister, heeft ze gevraagd om hun dossier te motiveren. Dat doen ze met 
verslagen van de gemeenteraad of door te zeggen dat ze worden geconfronteerd 
met die problematiek. Het zijn allemaal afzonderlijke motivaties van de verschil-
lende gemeenten. Er is geen objectief begrippenkader en beoordelingskader. Dat is 
een versnipperde aanpak. Als de minister een beleid wil voeren en de risico’s goed 
in beeld wil brengen, dan heeft ze een objectieve risicoanalyse nodig.

In veertig gemeenten is er nu een probleem. Hoe schat de minister die risico’s 
in? Als ze dat niet weet, kan ze geen deftig beleid voeren. Met een versnipperde 
aanpak via verschillende projectoproepen mag de minister zichzelf niet gerust-
stellen. Hier en daar projecten subsidiëren en zeggen dat Vlaanderen het probleem 
daarmee onder controle heeft, creëert een valse zekerheid.

Yasmine Kherbache dringt erop aan dat men ook op Vlaams niveau een totaal-
overzicht zou behouden, net zoals men dat in het buitenland doet, en dat men ook 
een uniform begrippenkader hanteert. Dat zal de terreinwerkers enorm vooruit-
helpen. Ook moet men een objectieve risicoanalyse maken.

De spreker benadrukt dat er een structurele aanpak moet zijn in de begeleiding van 
terrogedetineerden. Alle aanslagplegers hadden immers een gerechtelijk verleden. 
Vlaanderen is bevoegd voor de begeleiding van gedetineerden, zowel in detentie 
als nadien. Op pagina 56 van het voortgangsrapport leest ze dat er een voor-
bereidend overleg met diverse actoren gepland is om het begeleidingsaanbod van 
de terrogedetineerden tijdens en na de detentie nader te preciseren. Dat is dus nog 
in voorbereiding. Ze wil weten of de minister er ook op dat punt gewoon akte van 
heeft genomen dat men een jaar na datum nog in de voorbereidingsfase zit als het 
gaat over die begeleiding. Minister Homans kan stellen dat minister Vandeurzen 
hiervoor bevoegd is, maar wat zal ze concreet doen om ervoor te zorgen dat dit 
daadwerkelijk wordt uitgevoerd?

In het voorjaar had Yasmine Kherbache een schriftelijke vraag gesteld over de 
impact van de acties inzake (de)radicalisering op de begroting. De minister heeft 
daar toen niet op willen antwoorden: ze stelde die impact te zullen preciseren bij 
de voortgangsrapportage. Yasmine Kherbache ziet nu in het voortgangsrapport 
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geen systematische aanduiding van de impact op de begroting 2016, noch op de 
begrotings controle voor 2016. Soms wordt er een specifiek bedrag vermeld. Dan 
is niet duidelijk over welke periode dat gaat. Bedragen die in het vorige rapport 
specifiek werden vermeld, worden nu niet vermeld, onder andere op het vlak van 
onderwijs. Het parlement wil alle inspanningen die worden gedaan op een ernstige 
manier kunnen opvolgen. Ze vraagt nogmaals dat de minister een duidelijk 
begrotings overzicht zou maken, bijvoorbeeld van de extra middelen waarin wordt 
voorzien voor 2016, zodat het parlement kan opvolgen wat de begrotingsimpact 
is van de uitvoering van het actieplan en de resolutie. Nu is dat totaal onduidelijk. 
Hier en daar wordt een bedrag vermeld, maar men weet niet voor welke periode 
en of dat nu een extra budget is of er via de reguliere middelen wordt gewerkt.

2.3. Tussenkomst van Kathleen Krekels

Kathleen Krekels heeft een gesprek gehad met Khalid Benhaddou, die door minister 
Crevits is aangesteld als coördinator om binnen de leerkrachtenopleidingen onder-
steuning en begeleiding te geven als het gaat over het opvangen van leerlingen 
die mogelijk radicale standpunten innemen. Hij heeft aangegeven dat hij heel veel 
vragen krijgt en te weinig mensen heeft. Naast de groepsopleidingen krijgt hij veel 
vragen naar individuele begeleiding. Hij heeft echter te weinig mensen om daarop 
te kunnen ingaan.

Khalid Benhaddou geeft aan dat men meer moet inzetten op het middenveld. Het 
Vlaamse beleid heeft gekozen voor een aanpak waarbij wordt gebruikgemaakt van 
de reguliere organisaties die er nu zijn. Dat is goed, maar heel vaak is dat gericht 
op integratie in het algemeen, en minder op de moeilijkheden die men tegenkomt 
wanneer men omgaat met jongeren die zijn geradicaliseerd of dreigen te radica-
liseren. Hij geeft aan dat men ter zake misschien moet durven meegaan in een 
vernieuwende aanpak, waarbij het religieuze element veel meer op de voorgrond 
wordt gebracht. Kathleen Krekels verwijst in dat verband naar de uitspraak van de 
minister dat een zak geld niet voldoende is, dat men moet durven hier en daar de 
focus te verleggen. Is dat een focus die men kan bekijken?

De vzw Motief concentreert zich heel sterk op de identiteit. Het is zo dat we een 
vrij brede identiteit hebben: we hebben onze waarden, onze religie, onze cultuur, 
we leven in een bepaalde omgeving, we hebben onze identiteit op school, in onze 
gemeenschap, op ons werk. Onze identiteit heeft dus vele lagen. Iemand die radi-
caliseert, heeft echter heel sterk één identiteit, namelijk de religieuze. Alles is 
afgestemd op die ene religieuze identiteit.

Volgens Khalid Benhaddou moeten we erover durven nadenken om binnen bepaalde 
organisaties dat religieuze aspect als vertrekpunt te nemen. Die islam is echter 
heel divers: er zijn veel verschillende scholen, regels en fundamenten. Het pleidooi 
is dan ook om de reguliere organisaties af en toe te verlaten, en organisaties die 
vertrekken vanuit die religieuze identiteit, een kans te geven binnen een brede 
aanpak tegen radicalisering. Kathleen Krekels vraagt zich af of daar ruimte voor 
bestaat.

De Moslimexecutieve heeft een actieplan voorgelegd en daar overleg over 
gepleegd met minister Crevits. Kathleen Krekels gaat ervan uit dat dit verder in de 
commissie Onderwijs kan worden besproken. Uit gesprekken met moslimjongeren 
is gebleken dat de Moslimexecutieve vooral gestoeld is op de soennitische leer, die 
door 85 procent van de moslims wordt gevolgd. De sjiieten bijvoorbeeld hebben 
veel minder affiniteit met het actieplan van de Moslimexecutieve en de jongeren 
voelen zich vaak niet begrepen. Vraag is of de minister inzicht heeft in dat plan en 
of ook andere groepen dan de soennieten daar een plaats in krijgen. Het is belang-
rijk dat eerstelijnswerkers daar een inzicht in krijgen.
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 2.4. Tussenkomst van Elisabeth Meuleman

Elisabeth Meuleman stelt dat meerderheid en oppositie lang hebben gewerkt aan 
een resolutie die de lat net iets hoger legt dan het actieplan van de Vlaamse 
Regering. In die zin is het jammer dat de minister nooit vanuit de resolutie vertrekt, 
maar altijd vanuit haar actieplan. Wat in de resolutie aan bod komt maar niet of 
nauwelijks in het actieplan, zijn de counternarratives. Het belang van counter-
narratives werd tijdens een van de eerste hoorzittingen al naar voren geschoven, 
maar komt in het actieplan niet aan bod.

Elisabeth Meuleman wijst ook op een hoofdstuk in de resolutie dat gaat over belang 
van de beeldvorming in de media. Ook daar is niets van terug te vinden in de voort-
gangsrapportage.

Verder is de ondersteuning van het middenveld en in het bijzonder de gezins-
ondersteunende programma’s van belang. Uit de hoorzittingen bleek dat de 
getroffen gezinnen echt nood hebben aan ondersteuning, maar dat zij ook iets 
willen betekenen voor andere mensen. Zij wilden met andere woorden inge-
schakeld worden, maar tegelijkertijd ook ondersteund worden. Die gezinsonder-
steunende programma’s komen evenmin aan bod in het actieplan. Nochtans was er 
een consensus in de commissie over een brede ondersteuning ter zake.

Minister Homans focust vooral op de vijfhonderd Syriëstrijders, vertrekkers en 
terugkeerders, terwijl het minstens even belangrijk is om de eerste brede laag 
van een preventief beleid op poten te zetten, en dan gaat het om tienduizenden 
jongeren die afhaken en aansluiting met de samenleving missen. Daar moet struc-
tureel worden ingezet op sociale cohesie via het brede jeugdwerk, het welzijns-
werk en het onderwijs. Dat is heel sterk benadrukt in de resolutie. Nu blijkt echter 
dat besparingen op jeugdwerk en jeugdwelzijnswerk worden doorgevoerd. Met 
de ene hand worden zaken weggenomen, om dan via kleine projectjes voor een 
deel terug te geven. Ook mensen uit het jeugdwerk vinden dat niet de manier 
om verder te gaan. Projectmatig en niet structureel ondersteund worden, en dan 
telkens op een zeer instrumentalistische manier ingeschakeld worden in het hele 
deradicaliserings discours, kan bij de jongeren nog meer weerstand opwekken en 
hen nog meer afstoten.

Elisabeth Meuleman vindt dat de minister te weinig rekening houdt met de reso-
lutie die nochtans kamerbreed is goedgekeurd. Het is ook moeilijk om uit te 
pluizen welke middelen voor welke doelstellingen worden vrijgemaakt. Op federaal 
niveau was er 4 miljoen euro vrijgemaakt voor veiligheid; op Vlaams niveau was 
er 1,6 miljoen euro vrijgemaakt voor preventie. Dat kleine bedrag komt terug in 
sommige projecten. Zo wordt 100.000 euro uitgetrokken voor het intensief onder-
steunen van scholen door Arktos. Daarmee kunnen amper vijftien scholen intensief 
ondersteund worden. Dat zijn druppels op een hete plaat, terwijl zulke dingen veel 
structureler moeten worden aangepakt.

Elisabeth Meuleman is ervan overtuigd dat er heel wat wordt gedaan. 
Deradicaliserings ambtenaren, de lokale veiligheidscellen en de mensen in de 
verschillende departementen die actief zijn in de platformen, doen echt hun best, 
maar het gaat er zeer gefragmenteerd aan toe. Iedereen blijft in zijn koker zitten, 
er zijn nog heel wat hiaten en de coördinatie ontbreekt. En die coördinatie is de 
verantwoordelijkheid van minister Homans.

Er is een ‘Be safe’-nieuwsbrief vertrokken vanuit de FOD Binnenlandse Zaken, die 
stelt dat er een mobiel team van vier experten zal worden samengesteld dat lokale 
besturen zal ondersteunen. Dat team zal ter plaatse en op maat besturen onder-
steunen en zal inzetten op preventie en communitywerking. Elisabeth Meuleman 
wijst erop dat dat allemaal Vlaamse bevoegdheden zijn en dat er bovendien geen 
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afstemming is met wat bijvoorbeeld de VVSG reeds doet. Ze vindt het onbegrijpe-
lijk dat die zaken los van elkaar gebeuren en dat men op Vlaams niveau niet op de 
hoogte is van zo’n initiatief vanuit het federale niveau, een initiatief dat overigens 
ook in de resolutie stond. Die communicatie zit duidelijk nog niet goed.

De lijst van ‘foreign terrorist fighters’ werd al in 2014 aangekondigd door fede-
raal minister Jambon, maar is er pas in januari 2016 gekomen. Pas twee weken 
geleden is die dynamische databank dan uiteindelijk goedgekeurd op federaal 
niveau. Hoe zit het met de uitrol daarvan? Data-uitwisseling is cruciaal. Het is nu 
aan Vlaanderen om de afsprakenkaders vast te leggen. Op 21 augustus was er een 
omzendbrief in verband met de LIVC’s, maar verder is er vanuit Vlaanderen geen 
onder steuning geweest. Welke partners moeten daarin zitten? Hoe kan de infor-
matie met de politie worden uitgewisseld? Men worstelt met het beroepsgeheim. 
De OCMW’s krijgen veel informatie, maar weten totaal niet hoe daarmee om te 
gaan en hoe die uit te wisselen. De nood aan een kader is gigantisch groot. Dat is 
de bevoegdheid van minister Homans.

De VVSG krijgt dagelijks vragen van lokale besturen, vaak over hoe om te gaan 
met het beroepsgeheim en over de werking van de veiligheidscellen. Er is dus 
duidelijk een nood en daar wordt op dit moment te weinig aan tegemoetgekomen. 
Op het vlak van informatie-uitwisseling is er nog veel werk aan de winkel.

Elisabeth Meuleman heeft een aantal andere, meer punctuele vragen. Op blad-
zijde 4 is er sprake van een Commissie Erediensten. Die commissie stond niet 
vermeld in de eerste voorgangsrapportage. Wanneer werd die commissie opge-
richt? Wat doet die precies? Wat zijn de resultaten ervan? Is het de bedoeling dat 
er meer erkenningen komen van moskeeën? Worden de opleidingen van imams 
bekeken?

Elisabeth Meuleman was erg verbaasd over de uitwisseling tussen scholen en 
politie, zoals vermeld op bladzijde 8. In heel wat zones is er nog geen aanspreek-
punt bij de lokale politie voor de scholen. Het staat weliswaar in een omzendbrief 
van 2007, maar er wordt verder niet op ingegaan. Het hoeft nochtans niet zoveel 
geld te kosten en is niet moeilijk om op te lossen. Het is dus onbegrijpelijk dat dat 
nog niet in orde is.

Op bladzijde 9 staan negen steden vermeld die extra projectmiddelen deradicalise-
ring hebben gekregen. Zestien steden hadden een aanvraag ingediend. De minister 
stelde dat de subsidies voor die negen steden waarschijnlijk zullen worden verlengd 
voor een jaar. Dat is zeer projectmatig en niet structureel. Elisabeth Meuleman 
betreurt dat. Wat met die andere zeven steden en eventueel andere gemeenten? 
Komt er een nieuwe projectoproep?

De extra medewerker die is aangeworven voor de VVSG, verricht nuttig werk. 
Er komen dagelijks vragen binnen, er is intervisie en informatie-uitwisseling, er 
worden studiedagen georganiseerd. De medewerkers zijn een houvast voor de 
lokale besturen. In de eerste voortgangsrapportage staat dat het contract wordt 
verlengd in 2016. In de tweede rapportage wordt daar niet verder op ingegaan. 
Elisabeth Meuleman hoopt dat die functie ook in 2017 en later behouden blijft.

Punt 4 op bladzijde 17 gaat over onderzoek. De minister benadrukte het belang 
van onderzoek en stelde dat ze bepaalde hiaten wilde laten onderzoeken. De ULB 
en de VUB hebben samengewerkt aan een onderzoek over de cohesie in Brussel en 
de Brusselse jongeren. De conclusie was dat die jongeren heel erg naast elkaar, in 
parallelle werelden leefden en op bijna geen enkel moment met elkaar in contact 
kwamen. Dat is verontrustend. Om de sociale cohesie te bevorderen, moeten 
verschillende bevolkingsgroepen met elkaar in contact komen. Dat kan bijvoor-
beeld via het organiseren van een interlevensbeschouwelijke dialoog in het onder-
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 wijs. De onderzoekers willen andere steden onder de loep nemen en een aantal 
vervolgvragen onderzoeken. Elisabeth Meuleman vindt dat Vlaanderen dat onder-
zoek zou kunnen ondersteunen.

Ze verwijst naar de justitiehuizen, die onder de bevoegdheid van minister 
Vandeurzen vallen. Ze geeft aan dat er op dat vlak weinig gebeurd is, zowel wat 
gevangenissen als justitiehuizen betreft. Er is een groot verschil tussen de rappor-
tage van minister Crevits, die ongeveer elke mail vanuit haar administratie heeft 
gerapporteerd, en de zeer bondige rapportage van minister Vandeurzen over de 
justitiehuizen. Nochtans zijn die justitiehuizen verantwoordelijk voor de opvolging 
van de enkelbanden van de teruggekeerde Syriëstrijders.

Elisabeth Meuleman betreurt dat de Opvoedingslijn, die ouders ondersteuning kan 
bieden, geen eenduidig nummer is geworden. Het had eventueel een nationaal 
nummer kunnen zijn, zoals dat van Child Focus, dat zeer duidelijk, toegankelijk en 
laagdrempelig is. Ze vraagt zich af of de ondersteuning daardoor wel op de juiste 
plaats terechtkomt. In vergelijking met het buitenland staat België op het vlak van 
ondersteuning van families, naasten van Syriëstrijders, zelfhulpgroepen en het 
middenveld nog altijd vrij zwak. Zo is het Duitse Hayatprogramma veel pro actiever. 
In het actieplan ligt daarop te weinig nadruk. Ook dat wordt naar voren geschoven 
in de resolutie.

Elisabeth Meuleman besluit dat het traag gaat, dat er hiaten in het beleid zijn, 
dat een aantal zaken absoluut niet afgedekt worden en dat er nog een tandje zal 
moeten worden bijgestoken. Zij hoopt nog dat er een rapportage komt over alle 
doelstellingen van de resolutie.

2.5. Tussenkomst van Jo De Ro

Jo De Ro benadrukt dat er in Vlaanderen, en vooral op lokaal vlak, heel veel 
goede zaken worden gedaan, soms in weerwil van de regelgeving en de traag-
heid. Mogelijk wekken bepaalde kritische vragen een andere indruk, maar het is zo 
dat er veel goeds gebeurt. Toch werd de afgelopen weken via een aantal grote en 
kleine incidenten bevestigd dat we er nog lang niet zijn.

Het punt van privacy en beroeps- of ambtsgeheim is een van de thema’s die het 
vaakst zijn teruggekomen in de werkzaamheden van het redactieteam dat de 
resolutie heeft voorbereid. Lokaal botsen de mensen daar nog altijd op. Soms 
wordt er informeel informatie gedeeld, maar dat is niet comfortabel werken. Jo De 
Ro citeert iemand die in verschillende gemeenten vaak rond de tafel zit: “Als die 
mensen, wanneer ze samenkomen, elk de informatie waarover ze beschikken op 
tafel zouden kunnen leggen, zouden er op een efficiëntere manier en op maat van 
de concrete persoon trajecten kunnen worden ontwikkeld.”. Het gaat dan over het 
preventieve en curatieve, en dus over Vlaamse bevoegdheden die lokaal kunnen 
worden geregeld. De teneur binnen de commissie en het redactieteam was dat 
het efficiënter is om een aantal regels te veranderen dan met ad-hocconstructies 
te werken. Het is belangrijk om dat goed te regelen omdat dat ook voor andere 
dossiers zou kunnen worden geregeld.

Een aantal steden en gemeenten beginnen het casusoverleg en de rondetafel 
te gebruiken om ernstige problemen te bespreken in verband met spijbelen of 
predelinquent gedrag binnen de schoolmuren of binnen jeugdwerk of welzijn. Door 
preventief te werken, kan men veel meer mensen helpen. Een goede regeling zou 
voor CLB’s, cgg’s, OCMW’s, gemeenten en politie veel kunnen oplossen.

Jo De Ro heeft een vraag over huisonderwijs. Dat is niet alleen een vraag voor 
de minister van Onderwijs maar ook voor die van Binnenlands Bestuur, omdat 
lokale besturen hierin ook een rol zouden kunnen spelen. Uit tal van voorbeelden 
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blijkt dat het huisonderwijs in een aantal gevallen absoluut niet de goede rich-
ting uitgaat. Binnen salafistische en extremistische milieus wordt er al eens naar 
gegrepen om kinderen uit de maatschappij te houden en te brainwashen. Lokale 
besturen zouden hierin een belangrijke rol kunnen spelen. Maar dat kunnen ze 
nu niet omdat ze van de Vlaamse overheid enkel een lijst krijgen met het aantal 
mensen dat huisonderwijs volgt in hun gemeente. Op die manier kan een lokaal 
bestuur zijn signaalfunctie naar de inspectie of, als het echt verontrustend is, 
naar de politie niet spelen. Het is duidelijk dat er meer controle moet komen. In 
Vlaanderen volgen 2287 kinderen huisonderwijs. Daarvan werden 120 kinderen 
of families, dat is 5 procent, gecontroleerd. Open Vld vraagt niet dat iedereen 
die huisonderwijs volgt, wordt gecontroleerd. Maar de inspectie zegt zelf in haar 
rapport dat zij op basis van signalen snelle controles kan doen.

Het lokale bestuur is het best geplaatst om signalen op te pikken. Als het lokaal beleid 
van niets weet en Brussel zich achter de privacy verbergt, dan kan er niet worden 
opgetreden. Dit is belangrijk voor de minister bevoegd voor de gemeenten. In het 
federale Kanaalplan worden maatregelen genomen die niet direct met radicalise-
ring of terrorisme te maken hebben. Het moet wel een brede context wegwerken. 
Als Vlaanderen dat wil doen, moeten er bredere maatregelen en scherpere controle 
komen inzake thuisonderwijs, mee aangestuurd door de lokale besturen.

Er is al gewezen op het ontbreken van een kader voor de samenwerking tussen de 
lokale integrale veiligheidscellen en de Vlaamse agentschappen en departe menten. 
Het gaat hierbij niet alleen over communicatie, maar ook over het schetsen van 
de situatie en het opstellen van regels. Partners zoals de VDAB en het welzijns-
werk, die lokale antennes hebben en namens de Vlaamse overheid op het terrein 
aanwezig zijn, hebben hier nood aan. Dat vacuüm bestaat sinds 21 augustus 2015. 

Als dit parlement vragen stelt aan de administratie, worden die vragen door gespeeld 
naar de lokale besturen. Dat krijgen dan een zeer ondankbare taak want het is 
vaak niet duidelijk wat de vraagstellers precies bedoelen. Wat doet men bijvoor-
beeld met collectieve trajecten of initiatieven op groepsniveau? Sommige trajecten 
zijn geïnitieerd door een stad, andere door een CLB gevestigd op het grondgebied 
van die stad, maar een CLB werkt voor scholen in vele gemeenten. Hoe is de 
verhouding met de LIVC’s? De LIVC in Vilvoorde is zeer actief, en werkt heel veel 
met informele informatie. Dat informele circuit, die lokale informele netwerken van 
vóór de LIVC’s blijven uiteraard werken. Een sterk fundament in de vorm van een 
regelgevend kader zou echter nuttig zijn.

In sommige steden is men al sinds 2013, 2014 bezig met radicalisering. De 
betrokken ambtenaren krijgen nog altijd veel vragen om vorming te geven. Ze 
willen daar wel op ingaan, maar hun eigen werk lijdt daaronder.

Iedereen was onder de indruk van Saliha, de moeder die tijdens de hoorzittingen van 
begin 2015 in de commissie kwam getuigen. De mensen van de vzw die intussen is 
opgericht, vragen geen substantiële of grote bedragen, maar wel werkings middelen 
en erkenning. Open Vld zal deze vraag ook in de Kamer stellen. De commissie in 
het Vlaams Parlement heeft toegestemd om de moeders te steunen. Er is op hun 
terechte vraag nog niet ingegaan. De spreker vreest dat al die ouders die al heel 
veel lezingen gegeven hebben en andere ouders ondersteund hebben, nu ook op 
hun tandvlees zitten.

De Vlaamse vertegenwoordigers in het buitenland brengen niet alleen informatie 
mee naar hier, maar informeren ook in omgekeerde richting over de Vlaamse initia-
tieven. Nemen ze ook de Vlaamse resolutie mee? De tekst is in het Engels en het 
Frans ter beschikking. De Europese liberale koepelwerking kreeg al vaak de vraag 
wat Vlaanderen allemaal doet. De liberale fractieleider is dat in een paar landen 
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 gaan uitleggen. De spreker vraagt zich af of de Vlaamse vertegenwoordigers zowel 
over het parlementaire als over het regeringswerk informeren.

De ministeriële omzendbrief PLP 41, in 2006 uitgevaardigd door toenmalig federaal 
minister van Binnenlandse Zaken Patrick Dewael, zal steeds verbonden blijven met 
de zaak-Joe Van Holsbeeck. Nu blijkt dat er in zeer veel gevallen geen aanspreek-
punt voor scholen aanwezig of bekend is. Jo De Ro vindt dit onbegrijpelijk. PLP 41 
is sinds 7 juli 2006 voor elke politiezone van kracht. Men moét een aanspreekpunt 
in de scholen hebben. Als effectief in een derde van de Vlaamse politiezones en 
in de helft van de Brusselse politiezones geen aanspreekpunt aanwezig is, dan is 
dat een groot probleem. Hij dringt erop aan dat Vlaanderen in het eerstvolgend 
overleg met de Federale Regering dat op tafel legt. Het is niet het gemakkelijkste 
deel van het politiewerk. Het vergt het opbouwen van vertrouwen bij scholen en bij 
jongeren. Het is wel cruciaal om op het terrein aanwezig te zijn.

Jo De Ro komt op de sociale cohesie. De studies van de VUB en de ULB gaan 
inderdaad over Brussel, maar andere onderzoeken leren dat het er in de Vlaamse 
Gemeenschap en het Vlaamse Gewest heus niet zo veel beter voorstaat. Het was 
opmerkelijk dat Lieven Boeve in een van de eerste hoorzittingen de gelegenheid te 
baat nam om zijn eerste publieke verklaringen af te leggen over de dialoogschool. 
Ondertussen heeft ook het GO! zijn intern project ‘Samen leren, samen leven’ 
gelanceerd. In onderwijs leeft sociale cohesie zeer sterk. Scholen zijn een van de 
weinige plaatsen waar jongeren elkaar kunnen ontmoeten. Als er segregatie is in 
scholen of in de maatschappij, leidt dat niet automatisch tot terrorisme, of is het 
daar geen verschoning voor. Het elkaar niet kennen in een maatschappij, is wel 
het begin van onbegrip en dat onbegrip kan de basis zijn van veel ergere dingen.

Jo De Ro wil graag een aantal mensen van het terrein opnieuw uitnodigen in de 
commissie. Hij vindt het goed dat de ministers naar de commissie komen, maar een 
aantal mensen die ondertussen het vertrouwen hebben gekregen van Vlaanderen 
om iets op het terrein te verwezenlijken, moet men een stem geven. Dat is niet 
uit wantrouwen tegenover de uitvoerende macht, maar wel om de erkenning voor 
die mensen te onderstrepen. Bij de start heeft de commissie een aantal mensen 
gehoord die ondertussen een indrukwekkend parcours hebben afgelegd. Hij zou 
het fijn vinden hen opnieuw aan het woord te laten.

2.6. Tussenkomst van Matthias Diependaele

Matthias Diependaele dankt de minister voor het uitgebreide overzicht. Hij is 
verheugd dat mevrouw Meuleman bevestigt dat er heel veel gebeurt, dat er veel 
in de pijplijn zit en dat veel zaken worden uitgevoerd. De oppositie zegt dat het te 
traag gaat en dat er te weinig middelen zijn. Het is evident dat een oppositie dat 
zegt.

Het was duidelijk het voornemen om de resolutie ruimer te maken dan alleen 
maar sensu stricto de bevoegdheden van het Vlaams Parlement. Er is heel bewust 
gekozen om een ruimer maatschappelijk beeld te schetsen van waar men naartoe 
wil. Het is dan intellectueel niet eerlijk om de Vlaamse Regering de schuld te 
geven van het feit dat nog niet elk detail in uitvoering is, zelfs als het federaal of 
bij een andere overheid zit. Er zijn vandaag veel dingen gezegd die louter federale 
bevoegdheden betreffen, zoals de LIVC’s, veiligheidsvraagstukken, het beroeps-
geheim enzovoort. Dat wil uiteraard niet zeggen dat het geen terechte bezorgd-
heden zijn.

De justitiehuizen zijn inderdaad overgekomen met de zesde staatshervorming, maar 
wel in een zeer lamentabele toestand. Minister Vandeurzen zit met een levensgrote 
uitdaging om dat draaiende te houden. Er gebeuren wel degelijk inspanningen. 
Federaal minister Geens probeert werk te maken van de gevangenissen.
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Er is gezegd dat er geen totaalvisie is, maar dit is geen fenomeen waar men als 
het ware een foto van kan nemen, waar dan duidelijk wordt waar de problemen 
zitten om er dan op in te grijpen. Dit is een complexe maatschappelijke puzzel die 
voortdurend moet worden aangepast. Cijfers en lijsten zijn heel snel achterhaald. 
Het beleid moet zich snel aanpassen aan veranderende situaties. Er worden heel 
wat inspanningen geleverd op het vlak van onder andere informatie-uitwisseling. 
Verschillende actoren zitten geregeld samen. Het kan altijd beter, maar er gebeurt 
al heel veel op de vlakken waar de Vlaamse Regering vat op heeft. Er worden ook 
internatio naal heel wat zaken uitgewisseld. Matthias Diependaele verwijst naar 
het ‘Train the trainer’-programma’s, die hij heel waardevol vindt. Dit zal op lange 
termijn zijn meerwaarde bewijzen. 

Matthias Diependaele zegt dat Yasmine Kherbache een aantal zaken door elkaar 
haalt. Er is het preventieve luik, vóór de radicalisering. Daar wordt sterk op ingezet 
en dat is ook nodig. Voor de teruggekeerden zijn er andere paden, met name via 
justitie en de veiligheidsdiensten. Yasmine Kherbache zegt dat we niet beschikken 
over de lijst van de 180 teruggekeerde Syriëstrijders. Het is echter niet de taak van 
de minister om elke naam te kennen en ervoor te zorgen dat in deze commissie 
persoonlijke dossiers ter sprake worden gebracht. Dat is geen goed idee. De puzzel 
is levend en verandert zeer snel. Een en ander vraagt maatwerk en een individuele 
aanpak.

Matthias Diependaele begrijpt de opmerking van Elisabeth Meuleman dat de 
actoren in het welzijnsveld zich geïnstrumentaliseerd voelen. Het was anderzijds 
wel de bedoeling van de resolutie om iedereen te betrekken in deze strijd, zowel 
leerkrachten, welzijnsmensen, straathoekwerkers enzovoort. Iedereen moest de 
nodige training krijgen om bepaalde signalen van radicalisering te herkennen. Het 
is het een of het ander. Ofwel wordt iedereen betrokken, ofwel niet. Men moet met 
die mensen in dialoog te treden en hen uitleggen waarom ze een cruciale schakel 
zijn in het systeem dat de Vlaamse overheid uittekent.
 
Onderzoek is erg belangrijk. Er is gezegd dat jongeren in Brussel naast elkaar 
leven. Hij raadt aan om het boek van Bilal Benyaich te lezen, die dit al heeft 
beschreven in tempore non suspecto. Hij heeft dat probleem in kaart gebracht en 
wees op de verantwoordelijkheden van verschillende religieuze groeperingen.

2.7. Tussenkomst van Nadia Sminate

Nadia Sminate verwondert er zich over dat sommige collega’s tegenstrijdigheden 
hebben verkondigd. De ene collega vindt dat er te weinig focus is op primaire 
preventie en op het bredere kader en dat het hele plan steunt op tertiaire preventie. 
De focus ligt wel degelijk op de primaire preventie en dat is zeer terecht. Een andere 
collega zegt net het omgekeerde: veel te weinig focus op tertiaire preventie. Hoe 
kan men dan nog spreken van een objectieve en eerlijke beoordeling van wat 
vandaag werd gepresenteerd? De teruggekeerde Syriëstrijders zijn voornamelijk 
een kwestie van justitie en veiligheid. Dat staat trouwens ook met zoveel woorden 
in de resolutie.

Primaire preventie heeft vandaag in het debat veel te weinig aandacht gekregen. 
De groepsgerichte en persoonsgerichte aanpak met de focus op een heel grote 
groep, blijft de belangrijkste taak van Vlaanderen in de strijd tegen gewelddadige 
radicalisering.

Een groot deel van de maatregelen uit de resolutie is uitgevoerd of in uitvoe-
ring. De minister zit dus op de goede weg. In de resolutie was gevraagd om de 
nadruk te leggen op de bestaande structuren en om de bestaande hulpverlening te 
versterken en uit te breiden. Het is dan teleurstellend dat de rapportage hierover 
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 weinig of niets zegt, net zoals in de vorige rapportage. Het wordt stilaan tijd om er 
meer over te vernemen.

Nadia Sminate maakt zich ook zorgen over het beroepsgeheim, dat weliswaar 
een federale bevoegdheid is. Bij de opmaak van de resolutie heeft men er ook al 
mee geworsteld. Bij de oprichting van de Lokale Integrale Veiligheidscel in haar 
gemeente heeft ze gemerkt hoe groot de noodzaak aan een wetgevend kader is. 
Men heeft veel vragen over wat wel kan en wat niet.

De dreiging via het internet en de sociale media moet meer aandacht krijgen. 
IS bereikt dagelijks honderdduizenden jongeren met haar boodschappen via het 
onlinemagazine Dabiq. Het is een glossy, trendy magazine, dat aan de veertiende 
editie toe is. Het is goed dat men haatpredikers het land uitzet, maar zij zetten hun 
werk via Skype gewoon voort. Het is vechten tegen een miljardenindustrie.

Nadia Sminate besluit dat men op kruissnelheid zit wat betreft de uitvoering van 
maatregelen die het parlement zelf aan de regering heeft gevraagd.

3. Antwoorden van minister Liesbeth Homans

Minister Liesbeth Homans heeft veel boeiende uiteenzettingen gehoord en zal 
vanuit haar coördinerende rol antwoorden op algemene vragen inzake Welzijn en 
Onderwijs, maar een concrete stand van zaken voor die beleidsdomeinen wordt het 
best aan de bevoegde ministers voorgelegd. De minister heeft nauwelijks of geen 
vragen gehoord over haar eigen acties. Ze beschouwt dit als een compliment want 
blijkbaar lopen die acties goed.

Ward Kennes zei dat de handvatten voor de lokale besturen inzake radicalisering 
goed zijn. Dat vindt de minister ook. Volgens de VVSG is er steeds meer vraag 
naar. Het is dus een goed instrument, dat altijd wordt gemonitord en geüpdatet. 
Een niet-dynamisch instrument over deze problematiek heeft geen zin omdat er 
altijd nieuwe informatie bijkomt.

Het is belangrijk dat de verschillende lijnen naar elkaar doorverwijzen. Het heeft 
geen zin verschillende lijnen te hebben en de hoorn neer te leggen als er een vraag 
voor een andere lijn komt. Volgens de minister gebeurt de doorverwijzing echter 
wel degelijk.

De justitiehuizen zijn overgeheveld. Ze staan zo goed als allemaal op instorten. De 
enkelbanden die zijn meegekomen, zijn verouderd en moeten worden vervangen. 
Dit was de zoveelste transfer van het federale naar het Vlaamse niveau, zonder 
middelen en voldoende personeel. Minister Vandeurzen staat daarmee voor 
ont zettend grote uitdagingen, maar hij gaat daar heel bewust mee om. Hij heeft 
ook bijkomende middelen gekregen in het kader van de begrotingscontrole.

Yasmine Kherbache beweert dat de Vlaamse overheid zich niet enkel mag bezig-
houden met preventie. Maar de justitiehuizen hebben betrekking op tertiaire 
preventie. De minister blijft erbij dat we moeten focussen op preventie, en de 
justitiehuizen vallen daaronder. Repressie is een federale materie. Minister Homans 
is immers geen rechter, kan niemand veroordelen, en is niet bevoegd voor gevan-
genissen.

De eerstelijnswerkers maken deel uit van het Vlaamse beleid. Ze worden ingezet 
om bepaalde zaken te bereiken, en ze worden betaald door de Vlaamse overheid. 
Ze maken deel uit van het Vlaamse beleid, terwijl Yasmine Kherbache doet alsof 
het Vlaamse beleid die mensen in het veld aan hun lot overlaat. Alles wat zij doen, 
vindt Yasmine Kherbache goed, en daar is de minister het mee eens. Maar alles wat 
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de Vlaamse overheid doet, vindt ze slecht. Eigenlijk vallen ze onder het Vlaamse 
beleid, en dus zit dat goed.

De acties van minister Homans zijn allemaal uitgerold en bezig, evenals de acties 
van de andere ministers. Als Yasmine Kherbache zegt dat er nog veel in voor-
bereiding is, dan klopt dat niet. Het kan zijn dat ze het heeft over projecten die 
aan het tweede jaar beginnen. Het kan zijn dat de projecten, door de opgedane 
expertise in het eerste jaar, worden aangepast. Dan worden die aanpassingen 
voorbereid voor een tweede jaar. Maar dat wil niet zeggen dat er nog veel in voor-
bereiding is, integendeel.

De minister is het ermee eens dat er nog meer naar het buitenland mag worden 
gekeken. De LIVC is onder meer gebaseerd op het Aarhusmodel. Aarhus is na 
Kopenhagen de tweede grootste stad van Denemarken, en had te kampen met 
bijzonder veel vertrekkers naar Syrië. Er komt een bijkomende omzendbrief aan 
de sociopreventieve actoren, om hen attent te maken op het belang van een LIVC 
en hun deelname daaraan, maar ook op het belang van de zogenaamde ‘duty 
to prevent’, iets wat de minister in Londen heeft opgestoken. Daarbij wordt aan 
de eerstelijnswerkers gezegd dat ze niet meer in eerste instantie beschermend 
moeten omspringen met de persoon waarmee ze te maken hebben, maar wel 
veeleer vanuit de optiek van hen te behoeden om te vertrekken. Dat vergt dikwijls 
een andere aanpak: beschermen wil niet per definitie zeggen dat men dan ook 
iemand behoedt. Het ene kan het andere misschien tegenwerken.

De minister wijst erop dat ze veel schriftelijke vragen van Yasmine Kherbache, en 
niet alleen van haar, hier letterlijk opnieuw heeft horen stellen. Ze heeft soms zeer 
uitgebreid geantwoord op die schriftelijke vragen. Ze gaat die antwoorden, die 
soms vier pagina’s beslaan, hier dan ook niet herhalen. Yasmine Kherbache heeft 
haar gevraagd hoe ze aan bepaalde cijfers komt. De minister heeft haar goede wil 
getoond: ze is zo vriendelijk geweest om die cijfers voor haar op te vragen bij haar 
federale collega’s. Nu wordt echter gezegd dat het niet kan dat ze de FTF-lijst niet 
heeft, aangezien de minister over die cijfers beschikt. Ze heeft die lijst echter niet. 

Mensen met lokale ervaring weten dat elke burgemeester van de nationale veilig-
heidsdiensten een lijst van de ‘foreign terrorist fighters’ krijgt. Moet die lijst eerst 
naar de minister komen, die ze dan op haar beurt dispatcht naar de lokale besturen? 
Dat vindt de minister dubbelop en tijdsverspilling. Het zou te gek zijn dat zij eerst 
die lijst zou moeten krijgen, en dan pas de lokale besturen.

Aan het aanspreekpunt binnen de politiezones is ook gerefereerd in het kader 
van vragen over het onderwijs. Dat is niet de bevoegdheid van de minister, maar 
vanuit haar coördinerende functie en verantwoordelijkheidszin heeft ze die kwestie 
gesignaleerd aan federaal minister Jambon, die stelt dat hij daarvan werk aan het 
maken is.

De LIVC-omzendbrief van federaal minister Jambon dateert van augustus 2015. 
De socio preventieve aanpak en de manier waarop de minister die actoren zal 
betrekken en attent maken op die omzendbrief, zijn niet van vandaag op morgen 
ontstaan. Ze heeft daar wat werk aan gehad. Ze wijst erop dat ze dat eigenlijk niet 
moet doen: de LIVC’s zijn immers integraal een federale bevoegdheid. Als coör-
dinerend minister leek het haar echter goed en belangrijk dat de sociopreventieve 
actoren die in Vlaanderen werkzaam zijn op het lokale niveau en in het middenveld 
en die te maken hebben met radicalisering, ook door haar op hun mogelijkheden 
worden gewezen.

Het beroepsgeheim is door zo goed als iedereen aangekaart. Daarvoor moet de 
strafwet worden aangepast. Federaal minister Geens heeft recent gezegd dat hij 
daar al mee bezig is. Maar wetgevend werk kan wat tijd in beslag nemen. In ieder 
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 geval neemt hij wel zijn verantwoordelijkheid ter zake. De minister wijst erop dat 
ze in 2011 een wetsvoorstel heeft ingediend om het beroepsgeheim in bepaalde 
gevallen, dus niet algemeen, op te heffen. Dat zou bijvoorbeeld van toepassing 
kunnen zijn in het kader van radicalisering. Alle partijen waren echter tegen, 
want dat was een schending van de privacy. De minister steunt het pleidooi van 
Elisabeth Meuleman voor het aanpassen van het beroepsgeheim in het kader van 
de strijd tegen radicalisering, maar ze vindt het dan toch wat raar dat de federale 
collega’s van Meuleman vinden dat dat moeilijk ligt, gezien de privacy, en dat ze 
zich afvragen of dat wel in overeenstemming is met de mensenrechten. Het is het 
ene of het andere. De minister wil in dit debat de veiligheid laten primeren op de 
privacy, weliswaar als men ervoor zorgt dat de strafwet wordt aangepast op een 
manier dat de mensenrechten niet worden geschonden.

Wat de objectieve risicoanalyse betreft, verwijst minister Homans naar haar 
antwoord op een schriftelijke vraag van Yasmine Kherbache. De minister zegt dat 
bij de verdeling van de subsidies wel degelijk werd rekening gehouden met de 
risico analyse en die werd zelfs afgetoetst bij de federale veiligheidsdiensten.
 
De budgetten voor de strijd tegen gewelddadige radicalisering staan telkens op 
de rechterkant in de voortgangsrapportage vermeld. Wanneer dat niet het geval 
is, betekent dit dat de budgetten tot het reguliere beleid behoren. Er is vanaf het 
begin voor gekozen om geen nieuwe structuren op te richten, maar af en toe de 
focus te verleggen. Dat is een goed principe om te vermijden dat men zich verliest 
in allerlei structuren.

Minister Liesbeth Homans vindt het normaal dat zij in de voortgangsrapportage 
vooral vertrekt vanuit haar eigen actieplan en niet zozeer vanuit de resolutie van het 
parlement. Zij houdt in de mate van het mogelijke wel rekening met die resolutie. 
In de resolutie staan overigens een aantal zaken die helemaal niet tot de bevoegd-
heid van de Vlaamse Regering behoren. Dat hebben verschillende commissie leden 
ook bevestigd. Zij heeft in haar toelichting ook duidelijk aangegeven aan welke 
maatregelen uit de resolutie haar acties tegemoetkomen.

Volgens de ene oppositiepartij legt de minister vooral de nadruk op preventie, 
volgens de andere op de terugkeerders. De minister benadrukt dat zij niet focust 
op de mensen die zijn teruggekomen. 90 procent van de focus gaat naar preventie, 
om te voorkomen dat mensen vertrekken, 10 procent gaat naar de mensen die 
terugkeren. En dan is er nog het voorbereidende werk van de federale overheid, 
zoals eventueel een gevangenisstraf. Zodra die terugkeerders zich willen integreren 
in de maatschappij, komt de taak terug naar de Vlaamse overheid.

De federale overheid heeft 400 miljoen euro vrijgemaakt in het kader van de 
veiligheid. Dat bedrag gaat niet alleen naar radicalisering, maar ook naar andere 
aspecten.

De minister bevestigt de oprichting van een federale dynamische databank door 
federaal minister Jan Jambon. Die databank houdt per FTF een individuele fiche bij. 
Het is de bedoeling dat die databank wordt aangevuld met actuele gegevens. De 
minister plant vrijdag een overleg met het OCAD om na te gaan hoe het Vlaamse 
niveau toegang kan krijgen tot die databank. Verder is het van belang dat de lokale 
besturen en de burgemeesters onmiddellijk door de federale veiligheidsdiensten op 
de hoogte worden gebracht als iemand zich op hun grondgebied bevindt die een 
potentieel risico vormt.

De federale overheid en de deelstaten zijn vertegenwoordigd in de Commissie 
Erediensten. Onder meer alle kwesties met betrekking tot erediensten worden daar 
besproken. Het gaat over alle erediensten, niet alleen de islam. De commissie 
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bestaat al lang, en het leek de minister nuttig om de erediensten te betrekken in 
het kader van bepaalde projecten.

Er hebben zich zestien lokale besturen ingeschreven op de projectoproep. De 
minister benadrukt dat ze onder meer op dat punt de resolutie gevolgd heeft, 
omdat daarin gevraagd wordt om te focussen op de lokale besturen die het hardst 
met de problematiek te maken hebben. Ze vindt het niet goed om nu uit te breiden 
naar veel meer gemeenten. Er wordt gefocust op de gemeenten die al heel hard 
met de problematiek te maken hebben. Tegelijk wordt via de VVSG ingezet op de 
uitwisseling van informatie. Dat kan ook goed zijn voor die lokale besturen die nog 
weinig ervaring hebben.

Minister Homans onderschrijft het belang van de ondersteuning van getroffen 
ouders. Ze verwijst daarvoor naar minister Vandeurzen, die zijn actie in dat verband 
zal toelichten in de volgende commissievergadering.

Als het parlement wil dat de resolutie, samen met het actieplan, ook ter beschik-
king wordt gesteld van de Vlaamse vertegenwoordigers in het buitenland, kan men 
het best contact opnemen met de minister-president, die daarvoor zal zorgen.

Voor de vragen van Jo De Ro over Onderwijs verwijst de minister naar de volgende 
commissievergadering, met minister Crevits. Ze vindt onder meer het aspect thuis-
onderwijs zeker een debat waard, wetende dat er achter bepaalde voordeuren 
onder het mom van thuisonderwijs misschien gewoon salafisme wordt aangeleerd 
en gepreekt.

De minister is het tot slot eens met de opmerking van de commissievoorzitter over 
de invloed van de sociale media en het internet. Federaal minister Jambon heeft  
Europese subsidies gekregen voor een project waarbij tegenverhalen op sociale 
media en op het internet worden gebracht. Heel belangrijk daarbij is dat men 
op geen enkele manier laat uitschijnen dat het de overheid zelf is die dat tegen-
discours voert. Anders haakt men gewoon af, en is het niet meer geloofwaardig. 
De minister wil dus niet te veel ruchtbaarheid geven aan het project, omdat het 
anders zijn effect kan missen.

4. Replieken van de commissieleden

4.1. Tussenkomst van Elisabeth Meuleman

Elisabeth Meuleman wil nog een aantal zaken uitklaren. In het beschrijvende 
gedeelte van de resolutie staan misschien een aantal beleidsoverschrijdende zaken, 
maar er is net voor gezorgd dat de aanbevelingen allemaal betrekking hebben op 
het Vlaamse niveau. Bij de niveauoverschrijdende aanbevelingen werd beklem-
toond dat er coördinatie en afstemming nodig was. Dat merkt men aan de signalen 
die vanuit het veld komen en ook in de discussie van vandaag.

Het is niet altijd duidelijk waar de Vlaamse bevoegdheid ophoudt en waar de fede-
rale bevoegdheid begint en omgekeerd. Het is ook niet duidelijk waar preventie 
eindigt en waar veiligheid begint. Als men aan preventie doet, staat men sowieso 
in voor veiligheid en omgekeerd. Die afstemming en coördinatie is extreem belang-
rijk, net als de voorbeelden over de dynamische databank en het oprichten van de 
LIVC’s. Dat zijn inderdaad federale bevoegdheden, maar men verwacht communi-
catie ten aanzien van de actoren die moeten deelnemen, met name de steden en 
gemeenten, waarmee men toch weer bij een Vlaamse bevoegdheid uitkomt. Het is 
dus niet eenduidig. Het heeft geen zin om de paraplu open te trekken. Het toont 
net aan dat overleg met het federale niveau van cruciaal belang is en dat het nog 
te weinig aanwezig is. Daarop moet men dus inzetten.
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 In de resolutie staan zaken die tot de Vlaamse verantwoordelijkheid behoren, maar die 
toch weinig aandacht krijgen, zoals bijvoorbeeld de ontwikkeling van tegenverhalen of 
de ondersteuning van gezinnen en oudergroepen. Zulke zaken staan niet in het actie-
plan. Die aanbevelingen hebben betrekking op het Vlaamse niveau. De resolutie is na 
het actieplan gekomen, was er een aanvulling op en legde de lat een stukje hoger.

Nadia Sminate en minister Homans zagen een tegenstrijdigheid, namelijk dat er 
volgens de ene te weinig gebeurt op het preventieve vlak en volgens de andere 
te weinig voor de kleine groep terugkeerders. Volgens Elisabeth Meuleman is dat 
geen tegenstrijdigheid. Ze verwijst naar de handvaten van de VVSG over radi-
calisering, die werden opgesteld samen met de Nederlandse experte Amy-Jane 
Gielen. Zij heeft hetzelfde diagram voorgesteld in de commissie. Er moet een soort 
handelings kader zijn, een soort trechter waarbij men begint met het wegnemen van 
de voedingsbodem. Het gaat om een brede preventieve aanpak, het voorkomen van 
de voedingsbodem via een breed inclusief gemeentelijk beleid. Het gaat over sociale 
cohesie, over het wegwerken van de toenemende polarisering, over racisme, discri-
minatie en breed welzijns- en jeugdwerk. Groen vindt dat dat te weinig aanwezig 
is bij de preventie. Evengoed is dat te weinig aanwezig aan het andere uiteinde 
van de trechter, bijvoorbeeld bij de terugkeerders die een enkelband krijgen en 
zouden moeten worden opgevolgd. Ook daar schiet het beleid tekort. Dat is geen 
tegenspraak, integendeel. Elisabeth Meuleman stelt dat de betogen van Yasmine 
Kherbache en van haarzelf elkaar alleen maar hebben versterkt.

Elisabeth Meuleman herhaalt haar vraag over de extra medewerker bij de VVSG. 
Zal die medewerker in 2017 verder worden gesubsidieerd?

Verder vindt zij het antwoord over het ondersteunen van de moedergroepen onvol-
doende. Wat zal de minister precies ondernemen op dat vlak?

4.2. Tussenkomst van Kathleen Krekels

Kathleen Krekels verwijst naar haar vraag over de organisaties die buiten de 
reguliere werking vallen. In welke mate zouden zij de kans krijgen om te worden 
opgenomen in het reguliere aanbod? Het lid heeft gisteren een cursus bijgewoond 
van Ceapire, een expertisecentrum voor advies, preventie en interventie in het 
kader van radicalisme en extremisme. De lesgevers zijn moslims. Ze hebben een 
vrij goede voeling met het referentiekader van moslimjongeren. Het initiatief is 
gegroeid vanuit de doelgroep zelf en moet worden gestimuleerd en omarmd. De 
cursus was gericht naar politiemensen. Ceapire wil daarnaast een structurele cursus 
organiseren van drie à vier dagen voor hulpverleners binnen welzijn, onderwijs of 
de hulpdiensten. Op het einde van de cursus gaven de politiemensen aan dat ze 
nieuwe inzichten hadden opgedaan. Ze vonden het belangrijk dat die inzichten 
ook worden doorgegeven aan hulpverleners die in asielcentra werken en aan de 
mensen van Fedasil, zodat ze die expertise kunnen inzetten.

Kathleen Krekels vraagt in welke mate zij zouden kunnen worden opgenomen in het 
aanbod. Nu gaat het om een privégegeven en zij zullen dat blijven, maar uiteraard 
wordt hun bereik groter indien zij vanuit Vlaanderen zouden worden ondersteund. 
De spreker hoorde van mensen die de cursus hadden gevolgd dat het een goede 
manier van lesgeven was en dat zij nieuwe inzichten hadden verworven. Zij zagen 
het voordeel ervan in voor eerstelijnshulpverleners en voor leerkrachten en direc-
ties, en daarom vindt Kathleen Krekels dat zij daar een pleidooi voor mag houden.

4.3. Tussenkomst van Yasmine Kherbache

Yasmine Kherbache zegt vijf concrete vragen te hebben gesteld over wat zij de vijf 
belangrijkste knelpunten vindt. Volgens haar heeft minister Homans daarop geen 
antwoord gegeven.
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Er is heel sterk de nadruk gelegd op het belang van coördinatie en eenduidigheid, 
op focus en bevoegdheden. De Vlaamse bevoegdheden die betrekking hebben op 
justitie, gaan over justitieel welzijnswerk. Vlaanderen is al sinds 1980 bevoegd 
voor de begeleiding van gedetineerden en voor de reklassering na de detentie. En 
de laatste overheveling betreft de justitiehuizen. Commissievoorzitter Sminate zou 
de door iedereen goedgekeurde resolutie eens grondig moeten nalezen. De actie-
punten 17° tot en met 29° gaan over veiligheid en deradicalisering. Die hebben 
te maken met opvolging. Vlaamse ministers hoeven de rol van federale ministers 
zeker niet over te nemen, maar Yasmine Kherbache vindt het wel een zwaktebod 
om telkens vragen te ontlopen door te verwijzen naar een ander bevoegdheids-
niveau.

Minister Homans zegt dat er voor de justitiehuizen te weinig middelen zijn. In de 
resolutie staat echter dat het bestrijden van radicalisering zoveel mogelijk binnen 
het reguliere beleid moet gebeuren, terwijl er waar nodig een extra budget moet zijn 
om aan dringende noden tegemoet te komen. Telkens antwoordde minister Homans 
dat deradicalisering geen kwestie is van meer geld. De justitiehuizen betreffen een 
heel specifieke groep van Syriëgangers met een groot risico. Minister Homans zou 
zich, binnen haar bevoegdheden, zeer aangesproken moeten voelen. Als er te 
weinig middelen zijn, dan moet daar iets aan gedaan worden. Stel dat men op het 
federale niveau ook zo zou reageren: “Ja, we hebben die terreurdreiging wel, maar 
we hebben de middelen niet en dat is jullie schuld.”. Zo’n antwoord is hallucinant.

Met de ‘systematische opvolging van de Syriëgangers’ bedoelt Yasmine Kherbache 
niet dat minister Homans eerst die FTF-lijst moet krijgen om hem dan pas aan de 
lokale besturen over te maken. Zij vindt ook niet dat men die individuele dossiers 
hier moet beoordelen. Zij heeft wel gezegd dat het federale niveau zegt dat er 
195 worden toegeschreven aan het Vlaamse Gewest, en dat minister Homans zich 
moet aangesproken voelen en weten wat er voor die groep concreet op het terrein 
gebeurt, hoe hij wordt opgevolgd, welk begeleidingsaanbod er is, hoe hij wordt 
gecontroleerd. Anders is minister Homans blind aan het varen. Als coördinerend 
minister zou zij moeten weten dat die groep risicovol is.

Yasmine Kherbache legt vervolgens uit waarom zij de vergelijking maakt met de 
werkzoekenden. Als zij aan minister Philippe Muyters vraagt hoeveel er zijn en 
welk aanbod zij krijgen, krijgt zij niet als antwoord dat de minister eerst eens moet 
rondbellen naar de VDAB-kantoren. Maar dergelijke antwoorden krijgt zij wel van 
minister Homans: “We moeten eens bellen naar de lokale besturen want wij weten 
het niet.”. En dan zegt de minister nog: “Wij doen dat speciaal voor u, mevrouw 
Kherbache, omdat u dat vraagt.”. Maar de minister zou het moeten weten, het zou 
geen kwestie van rondbellen mogen zijn. Er moet een overzicht zijn. Een coör-
dinerend minister moet zich aangesproken voelen en moet het totaalbeeld hebben.

Waarom houdt de minister dat niet bij? Er is een lijst van ‘foreign terrorist figh-
ters’. Waarom houdt de minister niet bij wat men daar op het terrein mee doet? 
De minister – of Vlaanderen in elk geval – wordt betrokken bij de Nationale 
Veiligheidsraad. Dat is het minimum. De minister heeft niet alle bevoegdheden en 
moet dus wel samenwerken met de federale overheid. De minister is wel bevoegd 
voor begeleiding, opvolging, controle en deradicalisering. Zij moet toch weten wat 
er op het terrein gebeurt? Ze kan dat toch niet overlaten aan de lokale besturen? 
Dat is de coördinatie waar de spreker om vraagt.

Yasmine Kherbache heeft geen antwoord gekregen op haar vraag. Als de minister 
haar werk serieus wil doen, moet ze een overzicht hebben van alle risico’s in 
Vlaanderen. Ze moet er alles aan doen binnen haar bevoegdheden om die risico’s 
te beperken. Of dat dan primaire, secundaire of tertiaire preventie moet heten, 
maakt niet uit: de minister moet dat opvolgen. Zij moet op bovenlokaal niveau 
voor elke Syriëganger weten wat men er op het terrein mee doet.
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 De minister heeft beweerd dat de informatie-uitwisseling haar bevoegdheid niet is. 
Nochtans is zij de coördinerende minister. In het rapport staat dat er een commu-
nicatie wordt voorbereid ten aanzien van de lokale besturen. Wanneer komt die 
communicatie er? Het is niet de bedoeling om gewoon te herkauwen wat men al 
weet, namelijk wat de rol van de LIVC’s is. De minister moet werk maken van de 
door haarzelf aangekondigde instructie omtrent informatie-uitwisseling. Wordt dat 
meegenomen? Wordt de informatie-uitwisseling binnen het bestaande wettelijke 
kader van het beroepsgeheim meegenomen?

De sociale actoren moeten samen met de veiligheidsactoren functioneren binnen 
een bestaand wettelijk kader. Elke LIVC interpreteert dat nu op haar eigen manier. 
Die versnipperde aanpak is onverantwoord. Daarom heeft Yasmine Kherbache 
gevraagd of er een instructie komt. De minister antwoordde positief. Wanneer komt 
die er? We zijn ondertussen een jaar later. Los daarvan kan de federale overheid 
gerust het beroepsgeheim aanpakken. Uiteraard moet er een evenwicht worden 
gevonden tussen grondrechten en veiligheid. Alle veiligheidsexperten benadrukken 
dat. Het is niet de bedoeling om die grondrechten aan te tasten. Intussen heeft 
minister Homans wel de taak om duidelijkheid te creëren voor de lokale actoren die 
daarom vragen, want dat is haar bevoegdheid: ze moet zorgen voor een instructie 
over de interpretatie van het bestaande wettelijk kader over informatie-uitwisse-
ling. Die instructie heeft de minister zelf aangekondigd.
 
De derde vraag gaat over de risicoanalyse. Yasmine Kherbache vraagt naar een 
uniform begrippenkader. De minister heeft aan de lokale actoren gevraagd naar de 
stand van zaken van de deradicaliseringstrajecten die ze aanbieden. Het is nogal 
logisch dat de actoren dan vragen wat de minister daaronder verstaat. Er bestaat 
geen uniform begrippenkader. Yasmine Kherbache heeft daar naar gevraagd, maar 
kreeg de definitie van radicalisme als antwoord. Het uniform begrippenkader gaat 
echter over de uitvoering van de bevoegdheden van minister Homans, over de 
uitvoering van het actieplan en van de resolutie. Het is belangrijk dat iedereen 
dezelfde begrippen hanteert, zodat men weet waarover men spreekt. Nu is het een 
kakofonie. Men behelpt zich, maar de minister kan daar klaarheid in scheppen.

Op de vraag naar de objectieve risicoanalyse antwoordt de minister dat men zich 
baseert op objectieve gegevens. Yasmine Kherbache begrijpt dat de minister geen 
subjectieve gegevens verzamelt om haar beleid op te baseren. In haar schriftelijke 
vraag – en vandaag opnieuw – vroeg Yasmine Kherbache hoe de minister omgaat 
met de gegevens van de lokale actoren en besturen die een projectaanvraag 
hebben ingediend. Beschikt de minister over een objectief beoordelingskader? Op 
welke basis heeft de minister getrancheerd? Er zijn verschillende aanvragen niet 
goedgekeurd. In het antwoord op de schriftelijke vraag gaf de minister aan dat er 
geen objectief beoordelingskader is. Ze vraagt dus hoe de minister die beoordeling 
heeft gemaakt.

Een vierde vraag ging over een structurele aanpak van de begeleiding van de 
terrogedetineerden. Het klopt dat het een bevoegdheid van minister Vandeurzen 
is. Yasmine Kherbache vraagt of minister Homans als coördinerend minister er 
gewoon akte van heeft genomen dat men nog altijd in de voorbereidende fase 
zit, of dat ze actie gaat ondernemen. Een jaar na datum zit men nog altijd in de 
voorbereidende fase, terwijl men wel met die terrogedetineerden zit waar men een 
aanpak voor moet ontwikkelen.

Wat de begroting betreft, heeft Yasmine Kherbache de bedragen in het rapport 
gelezen. Er wordt echter nergens gepreciseerd op welke periode die bedragen 
betrekking hebben. Een voorbeeld is de eigen projectoproep van de minister. In 
november stond er een bedrag van 500.000 euro, nu staat er een bedrag van 
568.000 euro. Op welke periode heeft dat betrekking? Op 2016 of op 2015 en 
2016? Er zijn specifieke bedragen vermeld binnen de reguliere middelen. Er zijn 
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ook specifieke bedragen vermeld zonder precisering, of het nu reguliere middelen 
zijn of niet.

Het is absoluut niet duidelijk in welke extra middelen er is voorzien voor het jaar 
2016. Dat is een normale vraag van een parlementslid dat de opvolging van de 
bestrijding van gewelddadige radicalisering ernstig neemt. Een opsomming ad hoc 
van bedragen kan men niet als een ernstige budgettaire opvolging beschouwen. Er 
zijn zelfs specifieke budgetten bij Onderwijs die wel in de vorige maar niet in deze 
voortgangsrapportage zijn vermeld. Waarom niet? Betreft het een vergetelheid? 
De minister moet daar werk van maken want zij is bevoegd voor de coördinatie 
en opvolging, ook van het budgettaire plaatje. Dat budgettaire plaatje is nu een 
lukrake oplijsting op basis van de input die de minister heeft gekregen, maar er zit 
geen lijn in. Dat is onverantwoord voor een dergelijk belangrijk dossier.

4.4. Tussenkomst van Matthias Diependaele

Matthias Diependaele meent dat er heel veel zaken werden herhaald, maar ze zijn 
gewoon van de pot gerukt. Hij heeft vier opmerkingen ten aanzien van Yasmine 
Kherbache en Elisabeth Meuleman.

Men kan blijven doordrammen in welke mate de LIVC’s een verantwoordelijkheid 
zijn van minister Homans. Niemand spreekt tegen dat ze belangrijk zijn voor het 
Vlaamse beleid, maar er is al in augustus 2015 vanuit het kabinet Binnenlandse 
Zaken een omzendbrief gestuurd om die op te richten. Dat is niet overal gebeurd. 
Daarover blijven doordrammen maakt het punt niet. De verantwoordelijkheid ligt 
waar ze ligt: bij Binnenlandse Zaken of bij de lokale besturen.

In de resolutie heeft men er duidelijk voor gekozen om heel het radicaliserings-
verhaal in te bedden in een groter maatschappelijk verhaal. Er zit een meer episch 
verhaal in verwerkt. Het is echter totaal fout om alles wat in de maatschappij 
misloopt, toe te wijzen aan de regering.

Matthias Diependaele heeft er alle begrip voor dat mensen op het terrein zeggen 
dat ze zich geïnstrumentaliseerd voelen, maar de geest van de resolutie was om 
zo veel mogelijk met de bestaande instrumenten te werken. Men ging ervan uit 
dat radicalisering een maatschappelijk fenomeen is, niet iets dat buiten de maat-
schappij staat. De scholen, welzijnswerkers, jeugdverenigingen en het beleid daar-
omtrent waren daar onmiddellijk door geraakt. Men vroeg om zo veel mogelijk 
met de beschikbare instrumenten te werken, maar nu vraagt Yasmine Kherbache 
een aparte begroting, om elke euro te kunnen tellen die naar de bestrijding van 
de radicalisering gaat. Het is het een of het ander. Men kan altijd meer middelen 
vragen, iedereen wil meer geld voor alles, maar men moet roeien met de riemen 
die men heeft.

Matthias Diependaele vraagt zich af in welke wereld Yasmine Kherbache leeft. De 
vergelijking die ze maakte tussen de FTF-lijst en de werklozenlijst bij de VDAB is 
totaal van de pot gerukt. Een werkloze heeft zelf de verantwoordelijkheid om zich 
in te schrijven bij de VDAB. Moet er een meldpunt worden opgericht waar mensen 
die aan het radicaliseren zijn, zich vrijwillig komen inschrijven? Dat is geen ernstig 
debat meer. Het gaat om een maatschappelijk probleem dat iedereen belangrijk 
vindt. Het debat moet wel correct en intellectueel eerlijk worden gevoerd.

4.5. Tussenkomst van Ward Kennes

Ward Kennes is het ermee eens dat er over het beleidsdomein Werk niet zo heel 
veel te vinden is. Hij spitst zich toe op de aanwezige minister, maar in de resolutie 
wordt ook naar werk verwezen.
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 Hij wijst net als Elisabeth Meuleman op het punt van de counter narratives. Federaal 
minister Jambon heeft in een ruimer Europees kader de opdracht om een project 
daaromtrent uit te werken. Het is iets heel complex en op vele plaatsen aan de 
orde. Dat kan in het onderwijs zijn, in een moskee, op het internet, op straat 
enzovoort. Daar moet aandacht voor zijn. Het zou goed zijn om daar tijdens een 
volgende voortgangsrapportage iets over te vernemen.

Op dit moment zijn er in een derde van de Vlaamse politiezones en in de helft van de 
Brusselse politiezones geen aanspreekpunten voor scholen. Minister Crevits heeft 
daarover per brief al herhaaldelijk contact opgenomen met de federale minister 
van Binnenlandse Zaken. Ze zal daar tijdens de volgende vergadering ongetwijfeld 
dieper op ingaan.

Ward Kennes onderschrijft de noodzaak aan een uniform begrippenkader. Er zijn 
heel wat verschillende hulplijnen, coördinatiefora en ambtenaren die ergens een 
coördinerende functie hebben. Om geen misverstanden te laten ontstaan, is het 
uitwerken van een uniform begrippenkader zinvol. Dat kan niet alleen op Vlaams 
niveau omdat er ook andere beleidsniveaus betrokken zijn.

Inzake de ondersteuning van de interlevensbeschouwelijke dialoog wordt in het 
rapport vooral verwezen naar de faciliterende rol die de minister met haar diensten 
opneemt. In het verleden was toenmalig minister Geert Bourgeois daar met veel 
passie en interesse mee bezig. De spreker heeft de indruk dat dit bij minister Homans 
wat minder is. Hij vraagt haar om voldoende gewicht te geven aan en interesse op te 
brengen voor de interlevensbeschouwelijke dialoog en daarin te investeren.

Wat de begroting betreft, valt het op dat in de rapportering bij bepaalde zaken 
duidelijke budgetten staan en bij andere niet. Dat heeft er ongetwijfeld mee te 
maken dat er wordt ingezet op het reguliere systeem. Voor een goede opvolging 
moet er in de rapportering voldoende budgettaire vertaling zijn opgenomen. Als 
blijkt dat iets onderdeel is van een ruimer geheel, dan mag dat ook worden gezegd. 
Als dat het geval is, gaat dat altijd voor een deel ten koste van andere dingen. Het 
is niet verkeerd om in dit tijdscharnier in te zetten op deradicalisering.

In het rapport is te lezen dat er in samenwerking met minister Gatz een aantal 
initiatieven zijn genomen inzake Jeugd. Er werden 78 projecten ingediend en er 
zijn er acht geselecteerd. Wat gebeurt er met de andere ingediende projecten?

Eind april heeft de Federale Regering een koninklijk besluit over de federale data-
bank in eerste lezing goedgekeurd. Er staat ook in dat de justitiehuizen toegang 
zouden krijgen tot die dynamische gegevensbank.

Het netwerk waar Khalid Benhaddou de voortrekker van is, is ook ter sprake 
gekomen. Er werd gezegd dat er op een bepaald moment te veel vragen kwamen. 
Het is belangrijk om te stellen dat zijn doelgroep de scholen zijn en niet de indivi-
duele begeleiding. Het kabinet Onderwijs zou wekelijks met hem contact hebben. 
De stuurgroep komt driemaandelijks samen. In de volgende commissievergadering 
kan minister Crevits hierover verder worden bevraagd.

Ward Kennes meent gelezen te hebben dat federaal minister Jambon in onder-
steuning van de moedergroepen zou voorzien. Hij wil graag de stand van zaken 
kennen. Minister Vandeurzen heeft in een antwoord op een schriftelijke vraag over 
ouder verenigingen gesteld dat ze hebben meegewerkt aan de totstandkoming van 
de hulplijn en dat ze zelf terecht kunnen bij het trefpunt Zelfhulp. Op die manier 
heeft de Vlaamse overheid hen betrokken.

Deradicaliseringstrajecten zijn een heel belangrijk element, maar het is heel moeilijk 
om er een eenduidige definitie van te geven. Het is belangrijk om in een begrippen-
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kader naar uniformiteit te streven, maar als het gaat over deradicaliserings-
trajecten, dan is maatwerk echt wel heel sterk aangewezen. Er is niemand die 
daarvoor certificaten kan afleveren. Er is nog veel bijkomend werk nodig en voor-
lopig is er nog geen dienst of die hét traject kan aanbieden. Het betreft een heel 
complexe materie.

4.6. Tussenkomst van Jo De Ro

Jo De Ro vermoedt dat minister Vandeurzen het vooral over opvoedings-
ondersteuning zal hebben. Dat is uiteraard heel belangrijk, maar na het horen 
van de moeders in de laatste hoorzitting, was het voor velen duidelijk dat men 
het lokale initiatief moest ondersteunen. Vlaanderen steunt effectief groepen van 
belangenorganisaties zoals ouderkoepels, om in het domein van het onderwijs te 
blijven.

Beroepsgeheim is inderdaad federale materie, maar er zijn toch genoeg elementen 
aangereikt om het te hebben over ambtsgeheim, waar heel veel mensen die door 
Vlaanderen worden betaald onder vallen. Binnen onderwijs en welzijn is ambts-
geheim een gekend fenomeen. Als die zeer prangende thema’s kunnen worden 
opgelost, dan zal dat ook op andere terreinen lukken. Dat is ook wel een Vlaamse 
materie.

Sinds de omzendbrief van 21 augustus 2015 van federaal minister Jambon is er 
vanuit Vlaanderen geen enkel antwoord gekomen dat richtlijnen biedt over hoe 
Vlaamse agentschappen en departementen aan de LIVC’s kunnen deelnemen en 
bijdragen. Het gaat niet over de werking van de LIVC’s of over hoe ze zijn opgericht 
of wie bevoegd is, maar over specifieke richtlijnen om mensen die namens Vlaamse 
agentschappen en departementen optreden, te laten deelnemen en bijdragen. Dat 
betekent niet alleen dat het veiligheidsluik de sociale sector tot op vandaag in snel-
heid pakt, maar ook dat het lokale niveau alles zelf moet uitzoeken, bijvoorbeeld 
overeenkomsten met de VDAB en de cgg’s. Dat is een terechte vraag van mensen 
die al heel lang met radicalisering bezig zijn.

Voor huisonderwijs zijn zowel de lokale overheden bevoegd, als minister Homans 
als spreekbuis van de Vlaamse Regering, als Onderwijs. Het zou goed zijn dat 
minister Homans vanuit haar bevoegdheid wat druk op de ketel zet.

Jo De Ro vindt dat minister Homans gelijk heeft in die zin dat het parlement actiever 
zijn eigen resolutie moet opvolgen. Daar zijn manieren voor. Er is een parlementair 
informatiecentrum. Mensen kunnen worden uitgenodigd. Als de commissie alleen 
maar om de zoveel maanden ministers opvordert, dan doet ze haar taak niet zoals 
was afgesproken. Jo De Ro vindt het belangrijk dat de ministers komen, maar de 
commissie moet zich in de regeling van de werkzaamheden ook buigen over vorde-
ringen die in binnen- en buitenland zijn gemaakt, en die opvolgen los van de stand 
van zaken die de ministers brengen. In de aanbevelingen zitten zaken die niet aan 
de ministers moeten worden gevraagd. De commissie heeft dus zelf werk te doen. 
Een regeling van de werkzaamheden na de volgende zitting zou dan ook op zijn 
plaats zijn.

5. Aanvullende antwoorden van minister Liesbeth Homans

Minister Liesbeth Homans heeft weinig bijkomende vragen, maar vooral beschou-
wingen gehoord. Sommige aanwezigen blijven beweren dat de resolutie enkel 
zaken bevat die tot de Vlaamse bevoegdheid behoren. Volgens de minister staan 
er wel degelijk zaken in die op een ander niveau moeten worden aangekaart. Ze 
heeft haar verantwoordelijkheid als coördinerend minister al genomen door dit 
door te geven aan de federale ministers. Elisabeth Meuleman kan diezelfde verant-
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 woordelijkheid nemen door aan haar federale collega’s van Groen dezelfde vraag 
te stellen. Het gaat niet alleen over Vlaamse bevoegdheden.

Ze geeft daarvoor twee voorbeelden: aanbeveling 33, een eengemaakte politie-
zone in Brussel, en aanbeveling 39, de Vlaamse kamer van de Moslimexecutieve. 
Dit heeft minister Homans al aangekaart bij federaal minister van Justitie Geens, 
maar het is ook de verantwoordelijkheid van alle partijen hier aanwezig om dit op 
het juiste bevoegdheidsniveau aan te kaarten. De minister kan veel doorgeven aan 
de federale ministers, maar het kan nog veel meer indruk maken als alle partijen 
bepaalde zaken op het juiste niveau aankaarten. Zo kunnen er meer resultaten 
worden behaald.

De minister vindt lokale autonomie zeer belangrijk. De Vlaamse overheid reikt 
handvaten aan en stelt handleidingen en goede praktijken ter beschikking. 
Vlaanderen mag echter niet als een keizer-koster aan elk lokaal bestuur uniform 
dingen opleggen. De Vlaamse overheid moet lokale besturen sensibiliseren, maar 
moet er tegelijkertijd op vertrouwen dat die lokale besturen zelf kunnen aanvoelen 
wat de concrete noden zijn. De minister herhaalt dat hét deradicaliseringstraject 
niet bestaat. Vlaanderen kan zoiets dus niet ter beschikking stellen aan de lokale 
besturen, waarmee ze dan maar aan de slag moeten. Deradicalisering is maatwerk.

Het klopt dat er met de zesde staatshervorming niet voldoende middelen zijn over-
gekomen voor de justitiehuizen. De minister wil dat debat echter niet heropenen. 
Minister Vandeurzen heeft die zaak aangekaart bij de begrotingscontrole 2016, die 
net voor de paasvakantie is afgerond. Hij heeft daarvoor ook bijkomende middelen 
gekregen. Naar exacte bedragen kunnen de leden echter het best vragen naar 
aanleiding van de begrotingsbesprekingen in de commissie Welzijn. De regering 
is zich wel degelijk bewust van de problematiek, maar Matthias Diependaele en 
de commissievoorzitter hebben overschot van gelijk als ze wijzen op de oorzaak 
daarvan: met de staatshervorming zijn er bevoegdheden overgeheveld, maar geen 
middelen. Er werden eigenlijk bevoegdheden afgewenteld op de deelstaten, zonder 
dat daarvoor middelen, noch personeel mee overkwamen. Dan wordt het moeilijk 
om dat financieel te kunnen blijven bolwerken.

De minister wijst erop dat er een verschil is tussen een lijst en aantallen. Een lijst 
bevat namen, aantallen zijn aantallen. Er is wel degelijk een lijst met namen. Ze 
verwijst nogmaals naar de dynamische databank die wordt opgericht. Ze gelooft 
in die databank, omdat men dan van iedereen fiches heeft, maar dat is iets anders 
dan dat de veiligheidsdiensten haar heel die lijst zouden moeten bezorgen telkens 
iemand met een potentieel risico zich in een bepaalde gemeente vestigt of opnieuw 
vestigt. Ze blijft bij haar standpunt dat de lokale besturen het best meteen en 
als eerste op de hoogte moeten worden gebracht. Zij kunnen inspelen op even-
tuele veiligheidsrisico’s. De minister hoopt vanuit de Vlaamse diensten toegang te 
krijgen tot die databank. Vrijdag overlegt ze met het OCAD. Ze hoopt dat dit debat 
met die dynamische databank beslecht zal zijn.

Er zijn drie communicaties geweest ten behoeve van de lokale besturen met betrek-
king tot de LIVC’s. Er is verwarring ter zake. In augustus 2015 was er een federale 
omzendbrief. Vlaanderen heeft in december 2015, dus nauwelijks vier maanden na 
de federale omzendbrief, zelf gecommuniceerd ten behoeve van de lokale besturen 
over die LIVC’s. Nu gebeurt er bijkomend een communicatie via een omzend-
brief ten behoeve van de sociopreventieve actoren. Die mededeling aan de lokale 
besturen is dus al eind 2015 gebeurd, hoewel de LIVC’s totaal niet haar bevoegd-
heid zijn. Het leek haar echter wel goed dat toch te doen. Dat getuigt van verant-
woordelijkheidszin in het kader van haar coördinerende functie. Die omzendbrief 
komt er eerstdaags. Hij is klaar en wordt verstuurd.
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De minister is verheugd dat de leden het ermee eens zijn dat het beroepsgeheim 
louter federale bevoegdheid is. Dat neemt niet weg dat er inderdaad moet worden 
aangedrongen op een aanpassing, want voor de overheidsmensen op het terrein 
wordt het moeilijk om dat nog te kunnen blijven handhaven. In de omzendbrief 
voor de sociopreventieve actoren wordt onder andere gewezen op het belang van 
deelname aan een LIVC, maar dan moet er wel eerst een zijn. Er worden ook richt-
lijnen gegeven over hoe men moet omgaan met het beroepsgeheim. Daar bestaan 
inderdaad veel vragen over.

De vraag over het uniforme begrippenkader was heel algemeen. De minister heeft 
dus ook een heel algemeen antwoord gegeven. Voor het begrippenkader baseert 
ze zich op de begrippen gehanteerd in het federale Plan R. Dat lijkt haar de logica 
zelve. Dat getuigt van uniformiteit. Het zou niet verstandig zijn mochten de diverse 
overheden verschillende begrippen hanteren. De minister zegt niet dat iemand 
dat heeft beweerd, maar ze denkt echt niet dat het middenveld en de eerstelijns-
medewerkers momenteel bezig zijn met het taalkundig definiëren van wat een 
radicaal is. Het lijkt haar goed dat de diverse overheden en instanties dezelfde 
begrippen gebruiken, maar het middenveld heeft momenteel jammer genoeg 
andere zorgen aan het hoofd.

Wat de begroting betreft, herhaalt de minister dat, waar dat mogelijk was, de 
bedragen vermeld staan. Worden die vermeld, dan staat er ook telkens concreet 
bij of dat jaarlijks of tweejaarlijks is, of jaarlijks en eventueel verlengbaar enzo-
voort. De minister verduidelijkt dat een actie die bijvoorbeeld van midden 2014 
tot midden 2015 loopt, voor een stuk terug te vinden is in de begroting van 2014 
en voor een stuk in die van 2015. Ze stelt voor dat wie alles tot in de details wil 
uitpluizen, in de desbetreffende commissies gaat vragen hoeveel er exact is uitge-
trokken in het kader van de bestrijding van radicalisering en of dat al dan niet in de 
reguliere werking zit. De minister is van oordeel dat de rapportage zeer duidelijk 
is. Waar het niet in het reguliere beleid zit, staan de bedragen erbij.

Wat de projecten samen met Jeugd betreft, wijst de minister opnieuw op het delen 
van expertise. De projecten die nu gesubsidieerd worden in samenwerking met 
minister Gatz, worden verondersteld hun expertise en ervaringen te delen met het 
brede middenveld, zodat ook andere organisaties en verenigingen daarvan kunnen 
genieten.

De minister benadrukt tot slot dat ‘hulp aan getroffen ouders’ wel degelijk in de 
voortgangsrapportage en het actieplan staat, meer bepaald onder actie 7.2. Voor 
meer concrete info over die actie verwijst ze naar minister Vandeurzen.

6. Slotbeschouwingen

Yasmine Kherbache stelt vast dat ze op enkele vragen nog geen antwoord heeft 
gekregen. Dat betekent ofwel dat men geen antwoord heeft, ofwel dat men een 
andere mening deelt, maar dan zou die het best ook verduidelijkt worden. Ze 
herhaalt haar opmerking dat een werkzoekende in Vlaanderen op bovenlokaal 
niveau beter wordt opgevolgd dan een Syriëganger. Als de minister een lijst heeft 
van een groep zeer risicovolle personen, is het belangrijk dat zij, als coördinerend 
minister van de bestrijding van gewelddadige radicalisering, weet wat er op het 
terrein gebeurt ten aanzien van die groep. Yasmine Kherbache vraagt de minister 
opnieuw om meer werk te maken van het bemachtigen van die informatie, om een 
totaalbeeld te krijgen.

Wat de begeleiding van terrogedetineerden betreft, staat in het rapport te lezen 
dat er “een voorbereidend overleg is met diverse actoren”. Yasmine Kherbache 
gaat ervan uit dat de minister het evenzeer onaanvaardbaar vindt dat men een 
jaar na datum nog maar in een voorbereidende fase zit bij iets zo cruciaals als 
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 de begeleiding van terrogedetineerden. Heeft de minister daar louter akte van 
genomen, of heeft ze ook actie ondernomen? Dit is immers de bevoegdheid van de 
coördinerende minister.

Volgens Yasmine Kherbache zit er geen systematiek in de begroting. Soms wordt er 
een specifiek budget vermeld, soms niet, soms wordt er helemaal niets vermeld en 
soms wordt er verwezen naar de reguliere middelen. Volgens de minister is er bij 
de begrotingscontrole voorzien in extra middelen, en dat had zij volgens Yasmine 
Kherbache kunnen antwoorden op haar vraag. Wanneer er vragen worden gesteld 
waarbij er wordt doorverwezen, dan moet er een systematiek worden gecreëerd 
zodat een goede opvolging mogelijk is. Dat kan nu niet.

II. Onderwijs

1. Toelichting door Hilde Crevits, viceminister-president van de Vlaamse 
Regering, Vlaams minister van Onderwijs

1.1. Inleiding

Minister Hilde Crevits zegt dat sinds de eerste voortgangsrapportage, een half jaar 
geleden, ons land getroffen is door vreselijke aanslagen, die onze maatschappij 
en samenleving op hun grondvesten hebben doen daveren. Radicalisering is meer 
dan ooit een thema. Het is dan ook goed dat er in Vlaanderen een actieplan is 
goedgekeurd.

De minister benadrukt dat Onderwijs niet heeft stilgezeten. De rol van het onder-
wijs bevindt zich eerst en vooral op het preventieve vlak, om jongeren mee te 
vormen tot weerbare en kritische burgers. Onderwijs zorgt er ook mee voor dat 
jongeren een interlevensbeschouwelijke dialoog aangaan. Al voor de aanslagen 
voorzag Onderwijs in acties die een gunstig effect hebben op het tegengaan van 
radicalisering. Er wordt sterk rond inclusie gewerkt, er zijn acties om schooluitval 
tegen te gaan, er wordt gewerkt aan het welbevinden op school, er wordt gewerkt 
rond leerlingenbegeleiding. Naast die bestaande acties zijn er in het actieplan een 
aantal nieuwe acties opgenomen.

1.2. Informatiedeling, afstemming en coördinatie

Het beleidsdomein Onderwijs en Vorming heeft op 20 januari 2015 een aanspreek-
punt deradicalisering opgericht, dat fungeert als centraal aanspreekpunt waar 
scholen en CLB’s met hun vragen terechtkunnen. Vanuit dat aanspreekpunt neemt 
de aandachtsambtenaar, Emilie Le Roi, deel aan het Vlaams Platform Radicalisering. 
Zij zorgt binnen de administratie én beleidsdomeinoverstijgend voor afstemming 
en informatieoverdracht.

Het aanspreekpunt onderhoudt ook contact met de referentiepersonen binnen de 
netten en koepels, wat voor minister Crevits een heel belangrijk punt is. In de 
nasleep van de aanslagen bleek immers dat de aanspreekpunten heel gemakkelijk 
als uitvalsbasis fungeren om de communicatie met de scholen te verzorgen. Tot 
slot is het aanspreekpunt ook een aanmeldpunt voor scholen die een beroep willen 
doen op het netwerk van islamexperten. Door al die rollen op te nemen, neemt het 
centrale aanspreekpunt binnen Onderwijs een verbindende positie in. Het is overi-
gens al meer dan zevenhonderd keer geconsulteerd. Dat is veel, maar het is net 
opgericht met de bedoeling dat het goed bekend is en vaak geconsulteerd wordt.

Er is ook informatie-uitwisseling tussen scholen en de veiligheids- en politiedien-
sten. Die wordt geregeld via de federale omzendbrief PLP 41, waarin gewezen 
wordt op het belang van het aanduiden van één aanspreekpunt per politiezone, 
dat de contacten onderhoudt met de scholen. Naar aanleiding van de aanslagen in 
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Parijs en na de aanslagen in Brussel kwam vanuit een aantal scholen het signaal 
dat men het aanspreekpunt bij de lokale politie niet kent of dat er geen aanspreek-
punt aanwezig is. De minister heeft dan bijkomende informatie opgevraagd bij de 
lokale politie en bij de federale minister van Binnenlandse Zaken. Uit de informatie 
blijkt dat effectief in een derde van de politiezones in Vlaanderen geen aanspreek-
punt bekend of aangeduid is. Voor Brussel is dat zelfs het geval in de helft van de 
politiezones. De minister vindt dat niet kunnen in zulke belangrijke dossiers. Het is 
voor haar elementair dat die contactpunten er snel zijn. Ze heeft de lokale politie 
en de minister gevraagd om in elke politiezone dan maar zelf een aanspreekpunt 
voor de scholen aan te duiden. Dat kan wat haar betreft de korpschef zijn. Ze 
vindt dat het minstens actief moet worden aangestipt en dat daarover actief moet 
worden gecommuniceerd. De minister heeft ook gevraagd om de namen van die 
contactpersonen op de website te zetten zodat het voor iedereen transparant is. 
Dat wordt momenteel besproken.

In de nasleep van de recente aanslagen heeft het departement Onderwijs de draai-
boeken geüpdatet en gecommuniceerd naar de scholen. Alles staat of valt met het 
feit of er iemand bij de politie is die als vertrouwenspersoon kan worden gecontac-
teerd. Als men bij grote evenementen contact moet opnemen met de politie om 
na te gaan of er al dan niet extra voorzorgsmaatregelen moeten worden genomen, 
moet men natuurlijk wel weten bij wie men moet zijn. Dat is de essentie, de 
basis. Het is een gedeeld zorgpunt binnen de regering. Het loopt inderdaad goed 
op vele plaatsen. Er zijn schitterende voorbeelden in Vlaanderen, maar er zijn 
ook plaatsen in Vlaanderen en Brussel waar het niet goed is. Als dat dan zo is 
op kritieke plaatsen, waar er waakzaamheid is geboden, moet dat zeker in orde 
worden gebracht.

1.3. Afstemming tussen noden van lokale actoren en subsidiërende overheid

De minister maakt de keuze om niet te veel in categorieën te werken rond de 
bijzondere, maar toch zeer beperkte doelgroep. Het is belangrijk dat de bestaande 
overlegstructuren, zoals de integrale jeugdhulp en de netwerken leerrecht, goed 
functioneren. Er mogen geen aparte overlegmomenten over worden georgani-
seerd.

Hetzelfde geldt voor het begeleidingsaanbod. Het is van belang dat het bestaande 
aanbod zoveel mogelijk openstaat voor jongeren die vatbaar zijn voor of gevat zijn 
door radicalisering. Het doel is dat jongeren goed worden begeleid op de meest 
aangewezen en professionele manier. Concreet betekent dit dat initiatieven zoals 
Time-out flexibel kunnen worden ingezet. De nota werd al goedgekeurd door de 
Vlaamse Regering. Die initiatieven kunnen ook maatwerk bieden voor de jongeren. 

Sinds begin dit jaar werd samen met Arktos het project Connect opgezet. Dat 
project heeft als doel om snel expertise in te zetten in die scholen in Vlaanderen 
en Brussel waar een concentratie van jongeren schoolloopt die een extreem risico-
gedrag vertonen, waardoor de draag- en veerkracht van de scholen dreigt te 
worden aangetast. Connect is specifiek voor die groep jongeren. Elke vraag wordt 
besproken in samenwerking met de leerkrachten, directies, de pedagogische bege-
leidingsdiensten, het CLB, de onderwijsnetten, het netwerk van islamexperten en 
andere partners. Momenteel werkt Connect in vijftien scholen.

Omdat veel kinderen, maar ook jongeren en ouders, met heel wat vragen zaten 
na de recente gebeurtenissen in Brussel hebben de CLB’s hun capaciteit verdub-
beld voor de CLB@chat. Het is een netoverschrijdend initiatief, dat bestaat sinds 
1 februari 2016. Het is een drempelverlagend systeem van onlinehulpverlening. 
Leerlingen en ouders die vragen hebben of nood hebben aan een gesprek, kunnen 
telkens tussen 17.00 uur en 20.00 uur chatten met CLB-medewerkers. In februari 
zijn er 442 chatsessies geweest, in maart waren het er 461 en in april 266. Dat 
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 gaat natuurlijk niet alleen over terreur: het gaat over allerhande vragen die mensen 
kunnen hebben. Het is een goed voorbeeld van de verantwoordelijkheid die de 
sector opneemt.

Er is een aanspreekpunt radicalisering, belichaamd in de persoon van Emilie Le Roi. 
Ook is er een coördinator van ons netwerk van islamexperten, Khalid Benhaddou. 
Er is regelmatig overleg met de VVSG en de lokale radicaliseringsambtenaren met 
het oog op informatie-uitwisseling en het doorverwijzen naar elkaar en afstem-
ming. De minister vindt het woord radicaliseringsambtenaar overigens niet erg 
geslaagd, omdat het een zekere agressiviteit in zich draagt.

1.4. Optimalisering van de ondersteuning van eerstelijnswerkers

Een derde luik omvat de optimalisering van de ondersteuning van de eerstelijns-
werkers. Uiteraard is er daarbij een grote link met Welzijn. Vanuit Onderwijs wordt 
er ondersteuning geboden. Minister Crevits somt de initiatieven op. Het onderwijs-
personeel, niet alleen leerkrachten maar ook ondersteunende en begeleidende 
diensten, kunnen deelnemen aan vormingen van vzw Motief rond identiteits-
ontwikkeling bij onder andere moslimjongeren. Binnen de onderwijskoepels, het 
GO! en de CLB-netten zijn overal referentiepersonen radicalisering aangeduid 
die intern de collega’s ondersteunen en onderling veel informatie uitwisselen. 
De koepels zetten ook een aantal eigen acties op. Nog vanuit Onderwijs krijgen 
scholen een aantal praktische handvatten aangereikt om leraren te leren omgaan 
met signalen van radicalisering.

Via Schooldirect, het communicatiekanaal tussen de Vlaamse overheid en de scholen 
zelf, zijn twaalf extra nieuwsbrieven verstuurd waarin tips staan voor extra waak-
zaamheid, praattips en tips over hoe met kinderen omgaan bij omstandigheden 
waarin alles geglobaliseerd behandeld wordt. Er zijn linken gelegd naar concreet 
materiaal waar de scholen op kunnen terugvallen. In de nasleep van de terreur-
aanslagen in Brussel en lessen trekkend uit wat er in Parijs is gebeurd, is er een 
draaiboek ‘Handvatten voor de preventie, aanpak en omgang met radicalisering 
binnen onderwijs’ gemaakt en een canvas noodplanning. Die nieuwsbrieven zijn er 
zeer snel. In de nasleep van de aanslagen in Brussel was er in de voormiddag al een 
nieuwsbrief naar de scholen. Ze moeten snel op de hoogte worden gebracht om te 
vermijden dat ze in verspreide slagorde zouden werken. Dat heeft ertoe geleid dat 
de scholen de dag na de aanslagen open gebleven zijn en de leerkrachten maxi-
maal hebben gezorgd voor de begeleiding van de jongeren. Klasse heeft een Klasse 
livestream georganiseerd. Er is een onlinedossier opgemaakt. Het multimediaal 
dossier is vertaald en wordt gebruikt door andere sectoren zoals Fedasil.

Het draaiboek ‘Handvatten voor de preventie, aanpak en omgang met radicalise-
ring binnen onderwijs’ is een interessant document dat een antwoord wil bieden 
op vier vragen: welke preventieve acties kunnen we als school ondernemen? Wat 
doen we wanneer we bij een of meerdere leerlingen verontrustende signalen vast-
stellen en wat beschouw je als verontrustend signaal? Wat doen we als we gecon-
fronteerd worden met verontrustende signalen bij een of meerdere leerlingen die 
wel een acute dreiging vormen voor de school of de maatschappij? Wat als we via 
leerlingen geconfronteerd worden met verontrustende informatie over derden? De 
CLB’s werken aan een gezamenlijk draaiboek dat klaar moet zijn tegen het zomer-
reces. Er wordt daarvoor nauw overleg gepleegd met de welzijnsmensen.

Het canvas noodplanning is geactualiseerd. Elke school is verplicht tot het bijhouden 
van een draaiboek voor allerhande acute gevaren. Onderwijs heeft zelf een bunde-
ling gemaakt van aandachtsfiches voor scholen om een concreet noodplan op te 
stellen in geval van brand en rampen. Hieraan zijn fiches toegevoegd over wat 
een school in acht moet nemen bij terreurniveau 3 of 4, zowel voor scholen op het 
platteland als in de steden. De scholen zijn daarvan op de hoogte gesteld. Veel 
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scholen hadden immers tot enkele maanden geleden nog niet veel gehoord over 
de dreigingsniveaus.

De fiches zijn opgesteld in nauw overleg met het OCAD en aan de federale over-
heid en het OCAD overgemaakt. De minister vindt het aangewezen, wanneer het 
terreur niveau wordt opgetrokken, dat men binnen de federale diensten weet wat 
de impact is en wat de communicatierichtlijnen zijn die aan de scholen worden 
gegeven. Als men daarvan wil afwijken, vergt dat een expliciete beslissing. Ze wil 
daar duidelijkheid over zodat men niet in onzekerheid zit zoals het geval was in de 
nasleep van de terreurdaden in Parijs. Scholen hebben zekerheid en handvatten 
nodig om mee te geven aan leerlingen en ouders.

Al deze maatregelen geven uitvoering aan de punten 4°, 6°, 7°, 8°, 9°, 11°, 40° 
en 41° van de resolutie van het Vlaams Parlement.

1.5. Overleg met vertegenwoordigers van de levensbeschouwingen

Sinds 1 oktober 2015 is het netwerk van islamexperten actief. Er worden aan 
het netwerk zeer diverse vragen gesteld, gaande van een algemene inleiding op 
de islam, over duiding bij het radicaliseringsproces en praktische beleving van 
de islam, gewoonten, omgangsvormen en mensbeeld, tot hoe we omgaan met 
radicale uitspraken en duiding bij actuele thema’s, zoals integratie, extremisme 
en religieuze voorschriften. Er zijn 195 vragen voor het netwerk binnengekomen, 
waarvan de overgrote meerderheid is behandeld of nog in de loop van mei en juni 
behandeld zullen worden.

De werking wordt geëvalueerd door een stuurgroep. Die zal op 8 juni bijeenkomen 
en het eerste werkjaar evalueren, en bijsturen waar nodig. De minister vraagt voor 
het einde van het schooljaar een objectieve zelfevaluatie. Nadien zal de Vlaamse 
Regering dat bekijken.

In samenspraak met de onderwijsverstrekkers en de erkende instanties is een 
nieuwe engagementsverklaring over de interlevensbeschouwelijke dialoog afge-
sloten. Zo wil men de samenwerking versterken. De inspectie levensbeschouwe-
lijke vakken en de onderwijsnetten zelf organiseerden een aantal studiedagen. 
Samen met de Moslimexecutieve is een aanzet tot een actieplan ten behoeve van 
de kwaliteit van het islamitisch godsdienstonderwijs uitgewerkt. Deze week wordt 
daarover opnieuw vergaderd, met als doel de kwaliteit van het islamonderwijs 
te verhogen, de lijst van erkende diploma’s op te maken en de opleidingen in 
Vlaanderen te versterken. Deze maatregelen geven uitvoering aan de punten 4°, 
6°, 8°, 19°, 37° en 38° van de resolutie. De minister verwijst in dat verband ook 
naar haar antwoord op een vraag van Jean-Jacques De Gucht, die vorige week in 
de commissie is behandeld.

1.6. Werk maken van actieve Vlaamse publieksdiplomatie

Het aanspreekpunt radicalisering nam de afgelopen maanden in Duitsland en het 
Verenigd Koninkrijk deel aan bijeenkomsten van internationale netwerken over 
informatiedeling omtrent de aanpak van radicalisering, aan een informatiesessie 
met uitleg voor de algemene afgevaardigden van de Vlaamse Regering en aan de 
European Education and Training 2020-werkgroep van de Europese Commissie. Op 
26 mei vindt er in Brussel een groot evenement over radicalisering plaats, waar de 
minister, samen met haar Nederlandse collega, de introductie zal verzorgen.
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 1.7. Besluit

De minister besluit dat ze alle punten waarvoor ze bevoegd is ook uitvoert, met 
één uitzondering: de installatie van het onmiddellijk beschikbaar aanbod van 
opleidings trajecten of time-outs. Die laatste worden geïntegreerd in naadloze flexi-
bele trajecten, wat betekent dat de punten 3° en 12° van de resolutie ook worden 
uitgevoerd. De minister is van oordeel dat het niet is aangewezen om een apart 
aanbod voor jongeren die radicaliseren aan te bieden.

III. Welzijn

1. Toelichting door Jo Vandeurzen, Vlaams minister van Welzijn, Volks-
gezondheid en Gezin

Minister Jo Vandeurzen sluit zich aan bij de vaststelling dat de aanslagen van 
22 maart hard zijn aangekomen. Hij betuigt zijn medeleven met de slacht offers en 
hun familie, en drukt zijn diepe waardering uit voor de vele burgers en professio-
nelen die alles op alles hebben gezet om de gevolgen mee te helpen opvangen. De 
stand van zaken leert hem dat zich in vergelijking met de commissie bijeenkomst 
van 9 november 2015 een aantal zaken werden gerealiseerd en dat er vooral een 
meer gecoördineerde aanpak is.

De minister zal de acties toelichten en daar een aantal achtergrondelementen 
aan ophangen, dit aan de hand van vijf aanbevelingen die onder meer door het 
Europees Radicalisation Awareness Network naar voren zijn geschoven.

In die aanbevelingen gaat het in eerste instantie over het vormen en de bevorde-
ring van de deskundigheid van de eerstelijnswerkers. Er wordt ten tweede sterk 
ingezet op het betrekken van de geloofsgemeenschap. Het gaat om het voeren van 
een breder beleid inzake diversiteitsvraagstukken gericht op dialoog en participatie. 
Een derde element gaat over het betrekken en ondersteunen van familieleden en 
de context. Vierde uitdaging is het creëren van een duurzaam, gedeeld kader, 
zowel federaal als op het niveau van de gemeenschappen, met aandacht voor 
een ketenaanpak en duidelijk casemanagement. Bij een dergelijke ketenaanpak 
hoort een gemeenschappelijk begrippenkader en een performante informatieflux. 
Ten slotte zal de minister ingaan op de integrale aanpak op maat, de zogenaamde 
deradicaliserings- of ‘disengagement’-programma’s.

1.1. Vorming en deskundigheidsbevordering eerstelijnsmedewerkers

Zoals vorige keer al bleek, is er op Vlaams niveau een duidelijke structuur opgezet 
om over de Vlaamse beleidsdomeinen heen de voortgang te monitoren.

Het vormen en de deskundigheidsbevordering van de welzijnswerkers beantwoordt 
aan een grote behoefte. Half november 2015 is een convenant afgesloten met 
het Ondersteuningsteam Allochtone Jongeren in de Bijzondere Jeugdbijstand van 
Vlaams-Brabant, met een bijkomende subsidie van 75.000 euro. Ze werkten een 
laagdrempelig vormingsaanbod uit. Alle vormingsinitiatieven kenden succes en 
waren heel snel volzet. Recent is dan ook beslist om dit aanbod dit jaar nog te 
versterken in functie van de grote vraag.

Naast het open aanbod gaat men ook gericht aan de slag met bepaalde groepen 
met een op maat gemaakte vorming, zoals referentieconsulenten. Na een aantal 
maanden is er al een bereik van meer dan 650 professionelen uit de praktijk. Er 
zijn ook initiatieven van andere ministers, zoals de gemeenschappelijke studiedag 
inzake radicalisering voor onderwijs- en welzijnsactoren en de vorming door de 
politieschool Limburg voor de Vlaamse medewerkers in de gevangenissen. Er kan 
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worden geconcludeerd dat er qua informatiedoorstroming, vorming en kennisver-
meerdering enorme inspanningen werden geleverd en resultaten zijn geboekt.

De minister verwijst naar de gelijkenissen met de aanpak van de sekten. Uit 
de contacten tussen de Studie- en Adviesgroep Sekten, het Informatie- en 
Adviescentrum inzake de schadelijke sektarische organisaties (IACSSO), de 
Opvoedingslijn en het beleidsdomein Welzijn, Volksgezondheid en Gezin kwam 
uiteindelijk een programma naar voren dat als een open aanbod wordt aange-
boden. Daarnaast wordt de inhoud ook ingelast als workshop in het aanbod van 
OTA. Aspecten zoals focus op de psychologie van een sektelid en raakvlakken met 
radicalisme, inzicht in werkzame aanpak met exitprogramma’s en mechanieken 
van indoctrinatie, komen hierbij aan bod. Naast de theorie is er ook aandacht voor 
een praktisch luik, namelijk hoe om te gaan met personen die geradicaliseerd zijn 
enzovoort. Kortom, de bestaande expertise vanuit de aanpak van sekten wordt 
ingeschoven in de lopende vormingen.

Uit de praktijk blijkt ook dat vorming en deskundigheidsverwerving, met andere 
woorden meer te weten komen over de processen inzake radicalisering, een basis-
conditie zijn om een breed en gericht beleid te voeren. Professionelen vinden 
elkaar rond deze thematiek. Er ontstaan netwerken waar de expertise kan worden 
gedeeld. Op dat soort communities moet worden voortgebouwd, ook om een indi-
viduele en integrale aanpak van specifieke cases binnen het lokale niveau uit te 
werken.

Naast de vorming is er ook ontsluiting van informatie en kennis via koepelsites 
zoals het EXPOO en www.kennisplein.be. Dit betreft het ontsluiten van inzichten 
in werkzame factoren, bijvoorbeeld vanuit de wetenschappelijke of internationale 
literatuur. Tevens gaat het om zeer concrete tips. Zo is er het voorbeeld van de 
doorontwikkeling van een handreiking voor personeelsleden bij Kind en Gezin. Die 
geeft praktische handvatten in het omgaan met en het handelen in zaken van 
vermoedens van radicalisering. Dit kan ook inspirerend werken naar hulp verleners 
uit andere sectoren. Een van de belangrijkste bekommernissen is hoe eerste-
lijnsmedewerkers signalen kunnen herkennen en hoe ze dit bespreekbaar kunnen 
stellen bij collega’s. In de handreiking is er aandacht voor dilemmateams, waarbij 
hulpverleners signalen bespreekbaar kunnen stellen in functie van het herkennen 
en het ermee omgaan. In dit alles zijn de aanpak en het overleg met de lokale 
actoren van belang.

Het is van belang om kernactoren of referentiefiguren aan te duiden in sleutel-
posities. Als het gaat over gewelddadig radicalisme op de grens van welzijn, 
justitie en politie, is te merken dat de referentiejustitieassistenten en de referentie-
consulenten voor de justitiehuizen en de diensten van Jongerenwelzijn speerpunten 
zijn die het voeren van een gecoördineerd beleid vergemakkelijken.

1.2. Betrekken van de (geloofs)gemeenschappen

Een tweede aanbeveling van het Europese expertisenetwerk is het betrekken 
van de gemeenschappen, de geloofsgemeenschappen, kortom, de inbedding in 
een breder diversiteitverhaal. Ook wat dat betreft, blijkt informatiedeling en het 
kenbaar maken van bijvoorbeeld het onderwijs-, jeugdhulp- en welzijnsaanbod 
bij bijvoorbeeld de moskeeverenigingen belangrijk. Recent werd daaromtrent 
vooruitgang geboekt door het verspreiden van die informatie via het Agentschap 
Integratie en Inburgering. Ook verlopen de nodige afspraken voor de gemeen-
schapsinstellingen met betrekking tot het werken met moslimconsulenten vlotter. 
Die afspraken zijn ook daadwerkelijk gemaakt.

Een duurzame aanpak is slechts mogelijk als die wortelt in een breder diversiteit-
beleid binnen welzijn en zorg. De recente cijfers over de instroom in de zorg-
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 beroepen geven goede hoop dat verandering mogelijk is. Naast de algemene stij-
ging ziet men ook verschuivingen in het profiel van personen die kiezen voor een 
tewerkstelling in de zorg, wat een verdienste is van een gericht beleid via het 
actieplan ‘Werk maken van werk in de zorgsector’.

De minister geeft toe dat er echt nog werk aan de winkel is als het gaat over 
de instroom van personen van vreemde herkomst. Dat moet worden voortgezet. 
Daarom is binnen het beleidsdomein onderzoek gevoerd naar welk beleid de Vlaamse 
overheid kan uitstippelen om dat probleem in tijden van superdiversiteit echt aan 
te pakken. De daarbij gestelde onderzoeksvragen waren de volgende. Wat is het 
beleidskader omtrent etnische diversiteit in zorg en welzijn? Wat zijn de sterktes 
van dat beleidskader? Waar situeren zich de opportuniteiten voor innovatie? Welke 
beleidsdoelen en daaraan gekoppelde acties kunnen vanuit het beleidsdomein 
Welzijn, Volksgezondheid en Gezin worden vooropgesteld om de ongelijkheid in 
toegang voor personen met een allochtone herkomst weg te werken?

Minister Vandeurzen is ervan overtuigd dat men, op basis van de onderzoeks-
resultaten en in overleg met de sociale partners en de experts ter zake, actief 
werk moet maken van een diversiteitsbeleid in Welzijn, Volksgezondheid en Gezin. 
Daarnaast wordt de interculturalisering van de zorg ook expliciet opgenomen in 
datzelfde actieplan ‘Werk maken van werk in de zorgsector’. Op operationeel niveau 
wordt reeds geïnvesteerd in de werkzaamheden van De Touter in Antwerpen om 
de interculturalisering in Vlaanderen te versterken en daar ook de nodige expertise 
voor aan te reiken. De Touter is een organisatie met zeer veel er varing in de jeugd-
hulp en is een partner in het deradicaliseringsbeleid van de stad Antwerpen. Ze 
ontwikkelde in het verleden al een draaiboek over interculturalisering. Nog recenter 
besliste de overheid ook een impulssubsidie te geven aan het Minderhedenforum 
om het traject naar een grotere instroom van diverse profielen op het vlak van 
tewerkstelling in welzijn en zorg concreet vorm te geven.

1.3. Families ondersteunen

De rol van de ouders, het ondersteunen van de gezinnen en het betrekken van 
de families is natuurlijk van belang. De regering wil daar sterk op inzetten. De 
Opvoedingslijn is ondertussen drie maanden doorgestart. Aangezien dat een nieuw 
gegeven is voor Vlaanderen en Brussel ten opzichte van de vorige commissie-
vergadering, wil de minister stilstaan bij de eerste bevindingen.

Alvorens in te gaan op de concrete praktijk, wil de minister eerst reageren op de 
bedenking dat er in Vlaanderen te veel lijnen zijn. Hij verwijst naar wat uitdrukke-
lijk is opgenomen in het actieplan van de regering, maar ook expliciet in het vierde 
punt van de resolutie. Het parlement vraagt de regering daarin het volgende: 
“acties en maatregelen in het onderwijs en in de welzijnssector die radicalisering 
kunnen voorkomen zoveel mogelijk integreren in bestaande hulpverlening en een 
breder bereik krijgen door de bestaande drempels weg te werken.”. Dat is net wat 
de regering heeft gedaan.

De minister verwijst naar een rapport van het Europese netwerk: uit een vergelij-
king van internationale praktijken blijkt dat de backoffice en de contacten en door-
verwijsmogelijkheden zeer belangrijk zijn. Vlaanderen heeft van die beide zaken 
duidelijk werk gemaakt. De minister blijft erbij dat het integreren in een bestaande 
werking in dit geval zeer belangrijk is en dat dat perfect compatibel is met de 
bevindingen uit de hoorzittingen en de internationale goede praktijken.

Het aantal oproepen naar de Opvoedingslijn is met 20 procent gestegen. Sinds 
de start van de Opvoedingslijn op 15 februari 2016 kreeg die lijn tot 10 mei 2016 
24 vragen die rechtstreeks kunnen worden gelinkt aan radicalisering, namelijk 
negen in Oost-Vlaanderen, vijf in Antwerpen, vier in Vlaams-Brabant en Brussel, 
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en een in Limburg. In vijf gevallen was de regio onbekend. Qua inhoud gaat het 
over informatieve vragen met betrekking tot radicalisering. Er is de vraag waar 
men terechtkan. Er zijn opvoedingsvragen met betrekking tot radicalisering, zoals 
zorgen over verandering in het gedrag, zoals negativiteit, agressie, zich terug-
trekken, verandering qua kledij, qua vriendengroep, en de vraag hoe ermee om te 
gaan. Er zijn de vragen hoe men moet handelen bij een inschatting van een jongere 
die een radicale uitspraak doet of gedrag vertoont dat neigt naar radicalisering. Tot 
slot was er ook sprake van ouders die de vraag hadden hoe ze het best zouden 
omgaan met een kind dat angstig was geworden naar aanleiding van terreur.

De vragen werden, waar nodig na een eerste vraagverheldering, doorverwezen 
naar de volgende diensten en organisaties: het centrale aanspreekpunt voor vragen 
in verband met onderwijs, de opvoedingswinkel Antwerpen en de CAW’s in de 
regio’s van de bellers. Wat is het profiel van de beller? Het zijn ouders, stiefouders, 
jongeren die zich zorgen maken om een vriend, leerkrachten, de theologische info-
lijn, welzijnswerkers of leerkrachten die contact opnamen met de Opvoedingslijn.

De Opvoedingslijn moet duidelijk bekend worden gemaakt bij het doelpubliek. De 
communicatie over de hulplijn is drieledig. De communicatie naar het grote publiek 
startte via de pers, naar aanleiding van de start van de Opvoedingslijn. Die start 
kreeg dan een vervolg via de kanalen van de agentschappen van het beleidsdomein 
ten behoeve het werkveld. De update die deze maandag nog via deredactie.be 
werd opgenomen, versterkt die aanpak. De tweede stap is nu dat aanvullend wordt 
gewerkt aan communicatieacties gericht op specifieke doelgroepen. Dat gebeurt in 
dialoog met onder meer het Minderhedenforum. De communicatiemensen hebben 
zich daarover gebogen en hebben gekozen voor het medium van een flyer, een 
soort compact kaartje in meerdere talen, in eerste instantie Nederlands, Frans en 
Engels. Dat wordt dan verder grootschalig verspreid, ook via het netwerk achter de 
Opvoedingslijn. Het is evident dat daarbij bijvoorbeeld ook wordt gerekend op de 
participatie van ouderverenigingen, de samenwerking met lokale ankerfiguren, de 
samenwerking met de Moslimexecutieve. Na deze tweede stap zal verder worden 
geëvalueerd hoe de werking van de Opvoedingslijn evolueert. Op dat moment zal 
opnieuw de meest geschikte communicatieaanpak uitgewerkt worden.

Belangrijk bij de Opvoedingslijn is de operationele samenwerking en wissel-
werking met de theologische hulplijn van de Moslimexecutieve. Ook het Netwerk 
Tegendiscours en het centraal meldpunt voor vragen met betrekking tot onder-
wijs zijn daarbij betrokken. De werkafspraken zijn helder: de verschillende initia-
tieven verwijzen naar elkaar door. Voor opvoedingsvragen van ouders en familie, 
maar ook van andere opvoedingsverantwoordelijken zoals een leerkracht, gaat het 
over de Opvoedingslijn. Voor theologische vragen kan men terecht bij de theolo-
gische hulplijn van de Moslimexecutieve. Voor de theologische kwesties waarbij 
interventies op school nodig zijn, verwijst men onderling door naar het Netwerk 
Tegendiscours. Als het gaat over andere meer school- en onderwijsgerelateerde 
vragen, kan verwezen worden naar de referentiepersonen van elke onderwijs-
koepel of naar het centraal aanspreekpunt van het onderwijs.

Het betrekken van families, ouders, broers en zussen in deze aanpak gaat verder 
dan de Opvoedingslijn. Het moet ook gaan over de verdere positionering van 
de Huizen van het Kind, de CAW’s en de lokaal toegankelijke opvoedingsonder-
steunende initia tieven, zoals het begeleiden en ondersteunen van oudergroepen 
en het inbrengen van de betrokkenheid van de context als een van de vele 
elementen in een aanpak op maat. Daarnaast is er werk gemaakt van de afstem-
ming van de ondersteuning van de ouders tussen het departement Onderwijs en 
het beleidsdomein Welzijn, en het bekendmaken van die ondersteuning via het 
Minderhedenforum en de federaties van etnisch-culturele minderheden.
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 1.4. ‘Infrastructuur’ creëren met aandacht voor ketenaanpak en case -
management

Een van de belangrijkste issues in het omgaan met radicalisering is een integrale 
veiligheidsaanpak, met andere woorden een consistente ketenaanpak. Dat geldt 
ook voor andere veiligheidsissues in dit land. Deze belangrijke thematiek inzake 
de aanpak wordt ook door het Europese netwerk in andere landen naar voren 
geschoven. Daarbij gaat het over informatie-uitwisseling en afstemming tussen de 
verschillende actoren op het terrein.

Het gaat hier om een bijzondere uitdaging, maar er zijn wel degelijk instrumenten 
voorhanden. De aanpak van radicalisering past bij uitstek binnen het kader van 
een integraal veiligheidsbeleid. Er zijn hiervoor in dit land duidelijke afspraken en 
een modus operandi, waarbij zowel de federale actoren als de gemeenschappen 
vanuit hun specifieke bevoegdheden opereren. Die aanpak is niet nieuw. Op dat 
vlak is er al veel in lijn gebracht.

Op het federale niveau wordt in het kader van de herziening van het ‘Actieplan 
Radicalisme’, het zogenaamde Plan R, al voorzien in bruggen naar de gemeen-
schappen. Dat Plan R wordt verankerd in de nieuwe federale veiligheidsstructuren, 
met korte lijnen naar elk beleidsniveau. Het wordt geïntegreerd in het Platform 
Radicalisme en Terrorisme in de schoot van het Coördinatiecomité voor Inlichtingen 
en Veiligheid, dat rapporteert en ondersteunend werkt. Gelet op de nieuwe accenten 
in dit Plan R, in het bijzonder met betrekking tot de afstemming met de gemeen-
schappen, zijn deze gemeenschappen ook vertegenwoordigd in het platform via de 
respectieve minister-presidenten. Het Plan R schetst de contouren van de overleg-
structuren en slaat ook een brug naar de kadernota Integrale Veiligheid.

Het is daarom niet onbelangrijk hier expliciet te verwijzen naar de kadernota 
Integrale Veiligheid 2016-2019, die wellicht binnenkort op de interministeriële 
conferentie Veiligheids- en Handhavingsbeleid wordt goedgekeurd, en die het 
resultaat is van overleg tussen de federale overheid en de gemeenschappen. In 
die kadernota is – mede op vraag van de Vlaamse Gemeenschap – een apart en 
vrij omvangrijk hoofdstuk opgenomen met de beleidslijnen en de afspraken inzake 
de aanpak van radicalisering. Hierin worden ook de overlegstructuren en de parti-
cipatie van de gemeenschappen in concrete acties bevestigd. In die kadernota 
Integrale Veiligheid worden duidelijke acties opgenomen en ook en vooral wie de 
regie voert of op welk forum informatie wordt gedeeld of waar welke beslissingen 
worden genomen.

De Nationale Taskforce en de desbetreffende werkgroepen die eronder ressorteren, 
zoals onder andere de werkgroep Preventie en de werkgroep Communicatie, nemen 
in de meeste acties ook beleidsmatig die rol op. In de Nationale Taskforce en de 
relevante werkgroepen zijn de gemeenschappen vertegenwoordigd. In de werk-
groep Gevangenissen, die wel casuïstischer is, zullen ook de justitiehuizen worden 
vertegenwoordigd. Op het niveau van de concretere casuïstiek en informatie-
uitwisseling zijn het de lokale taskforces die een cruciale rol spelen en zorgen voor 
de doorvertaling naar het lokale bestuurlijke niveau. Voor de heel specifieke lokale 
doorvertaling creëert de omzendbrief Foreign Terrorist Fighters de lokale integrale 
veiligheidscellen, die op het niveau van de gemeenten en steden een ontmoeting 
moeten zijn tussen de lokale overheden en de sociopreventieve actoren. Het is 
belangrijk dat iedereen wordt geïnformeerd over deze werkwijze en dat iedereen 
wordt opgeroepen tot een gemeenschappelijke aanpak. Hiertoe werden al een 
aantal initiatieven genomen. 

De minister wil reageren op een aantal zaken die de voorbije weken in de media 
zijn gekomen. Dit gaat om het aflijnen van duidelijke bevoegdheden en het maken 
van goede afspraken. Wat de justitiehuizen betreft, is het duidelijk dat ze slechts 
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kunnen optreden als er een mandaat is in uitvoering van een gerechtelijke beslis-
sing, of van een opdracht van een magistraat, een rechtbank of het gevangenis-
wezen. De justitieassistent wordt gemachtigd om tussen te komen door een 
mandaat dat verleend wordt door een opdrachtgever. Het mandaat kadert altijd 
de interventie van de justitieassistent. Dat mandaat wordt geconcretiseerd via de 
voorwaarden die door de opdrachtgever worden opgelegd in het kader van een 
door hem of haar uitgesproken straf of maatregel of die bepaald zijn in het kader 
van de uitvoering van een modaliteit van een straf of maatregel.

De minister geeft enkele voorbeelden. De vrijheid onder voorwaarden is in het kader 
van de voorlopige hechtenis een samenspel tussen de onderzoeksrechter en het 
justitiehuis. De onderzoeksrechter bepaalt de voorwaarden. Die kunnen politioneel 
zijn, zoals een plaats- of contactverbod dat wordt opgevolgd door de politie, en/of 
justitieel en dan worden ze opgevolgd door het justitiehuis. Bij de probatie legt de 
rechter finaal de voorwaarden vast. Bij een gevangenisstraf zijn al zaken gewijzigd. 
Bijvoorbeeld een korte gevangenisstraf onder de drie jaar wordt niet meer omgezet 
in een elektronisch toezicht als strafuitvoeringsmodaliteit als het gaat over terro-
misdrijven. Bij zwaardere misdrijven, boven drie jaar, is het de strafuitvoerings-
rechtbank die de voorwaarden ook op basis van observatie tijdens de detentie door 
de psychosociale dienst van de gevangenis vastlegt en de justitieassistent die de 
justitiële voorwaarden opvolgt. Telkenmale kan de onderzoeksrechter, de rechter 
of de strafuitvoeringsrechtbank een justitiehuis vragen bijkomende inlichtingen te 
verschaffen via een beknopt voorlichtingsrapport of een maatschappelijke enquête 
indien de rechter van oordeel is dat hij over onvoldoende informatie beschikt.

Ook voor de minderjarigen, zowel voor de jonge meegereisde kinderen als 
voor de 12- tot 18-jarigen, is het geen exclusieve van de sociale dienst of het 
Ondersteuningscentrum Jeugdzorg om maatregelen te bepalen. Hier is het open-
baar ministerie of het jeugdparket een belangrijke spilfiguur, en dus ook nood-
zakelijke partner. Voor min-12-jarige meegereisde kinderen betekent dit concreet 
dat ze beschouwd worden als kinderen in een verontruste situatie en dat op basis 
van die notie de nodige gevolgen kunnen worden geïnitieerd binnen de contouren 
van de integrale jeugdhulp. Dit is natuurlijk afhankelijk van de verblijfssituatie, 
bijvoorbeeld een signalering van een verdwijning of een terugkeer.

Dat men andere conclusies trekt in die zin dat de justitiehuizen volledig autonoom 
optreden of dat er geen of gebrekkige opvolging zou zijn, is manifest onjuist. Het 
werken met referentiejustitieassistenten werd al sinds vorig jaar geïnstalleerd. De 
justitiehuizen zullen worden versterkt met veertig bijkomende justitieassistenten 
die de werking zullen verbeteren, ook voor opdrachten gelinkt aan radicalisering. 

De minister gaat in op de zaken die al gerealiseerd zijn, zoals de registratie door 
de justitiehuizen van de zogenaamde terromisdrijven, de terroristische misdrijven 
volgens de artikelen 137 tot en met 141ter van het strafwetboek in het registratie-
programma van de justitiehuizen. Dat registratiesysteem, met name SIPAR, is 
intussen geregeld. Men kan die dossiers – die vroeger wel degelijk werden bijge-
houden – retroactief inbrengen in het dat systeem. Ten tweede, wat betreft de 
toegang tot de gemeenschappelijke gegevensbank ‘foreign terrorist fighters’ 
werden concrete stappen gezet. Twee weken geleden vond een eerste lezing plaats 
van het KB dat ook de justitiehuizen toegang en schrijfrechten geeft in die gemeen-
schappelijke gegevensbank. Dat werd ondertussen nog eens bevestigd op de IMC 
justitie huizen van 3 mei 2016.
 
Tot slot reageert de minister op een derde bewering die helemaal niet klopt. Men 
kan niet alle diensten binnen het beleidsdomein over eenzelfde kam scheren als 
het gaat over de werking van de LIVC’s of over de uitwisseling van informatie met 
de Staatsveiligheid. Zo nemen de justitiehuizen al deel aan die lokale overleg-
organen en hebben zij al afspraken gemaakt met de staatsveiligheid die in een 
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 protocol worden vastgelegd. Wat de LIVC’s betreft, verwijst de minister even-
eens naar de algemene communicatie hierover van minister Homans, gevolgd 
door beleids domeinspecifieke richtlijnen naar de grote diversiteit aan zogenaamde 
socio preventieve actoren.

Kortom, rond de thematiek van informatie-uitwisseling en beroepsgeheim lanceren 
sommigen bij momenten onjuiste zaken. Het klopt dat Vlaanderen hier finaal voor 
een groot deel afhankelijk is van gezamenlijke afspraken en van de federale regel-
geving, maar beweren dat hier niet aan gewerkt wordt, met resultaten, klopt dus 
niet. Ten tweede klopt het evenmin dat niets mogelijk is op het terrein binnen de 
huidige wetgeving. Zo ontwikkelt men lokaal bijvoorbeeld goede praktijken, die 
Vlaanderen nota bene mee ondersteunt, om overleg tussen de diverse actoren 
te organiseren. De minister verwijst hiervoor naar de partnertafels in Vilvoorde, 
een soort voorbereidend overleg rond cases met welzijnsactoren. Er is tevens het 
overleg tussen de gemeenschappen en de federale overheid dat hier ten volle 
speelt. Voorts lopen de werkzaamheden rond een coherente aanpak volop verder. 

1.5. Individuele trajecten en deradicaliseringsprogramma’s

Een vijfde heldere aanbeveling is dat er een duidelijke aanpak voorhanden moet 
zijn van individuen die in beeld komen en gelinkt worden aan gewelddadig radi-
calisme. Hiermee komen we op het terrein van de zogenaamde deradicaliserings-
programma’s. De minister betwist dat er geen eenduidige visie is. Uit het verslag 
van de vorige commissievergadering blijkt dat toen al zeer duidelijk werd gesteld 
dat er geen kant-en-klare programma’s bestaan: niet in Vlaanderen, maar ook 
niet internationaal. Er werd toen vrij instemmend gereageerd en dat was ook de 
mening van de experten die in de hoorzitting aan bod kwamen.

De minister stelt vast dat er wel degelijk consensus is over wat een deradicaliserings-
schema moet inhouden. Dat is evenwel geen kant-en-klare oplossing, maar een 
aanpak op maat die een engagement inhoudt op meerdere levensdomeinen. Hij 
herhaalt het belang om dat zo veel mogelijk te laten aansluiten bij bestaande 
structuren en er geen apart circuit bij te betrekken.

De volgende werkdefinitie wordt gehanteerd: “Een deradicaliseringstraject of 
‘disengagementstraject’ is een traject op maat van een individu in de aanpak van 
gewelddadig extremisme dat ingrijpt op meerdere levensdomeinen en werkzame 
factoren. Binnen een dergelijk traject zijn de facto meerdere actoren betrokken 
en is er sprake van zowel veiligheids- als sociopreventieve begeleidingsaspecten, 
waarin de continuïteit van de opvolging wordt verzekerd. Gelet op het belang van de 
context, vindt het traject ook aansluiting bij de lokale realiteit van het individu. Bij 
het opbouwen van het traject worden minstens volgende levensdomeinen onder-
zocht: psychosociale begeleiding, opleiding en tewerkstelling, trauma- of gespecia-
liseerde geestelijke gezondheidszorg, waaronder ook verslavingszorg, betrokken-
heid en begeleiding van de sociale context en het betrekken van personen die 
een tegendiscours inzake het extremistische gedachtegoed kunnen bieden, zoals 
islamconsulenten en andere steunfiguren.”.

Concreet betekent dit dat, op maat van de geïndividualiseerde aanpak, ook 
elementen zoals in de resolutie aan bod moeten komen en telkens overwogen 
moeten worden. De resolutie spreekt bijvoorbeeld over decompressietechnieken, 
traumabegeleiding enzovoort. Dit zijn aspecten die binnen de aandacht voor de 
geestelijke gezondheid ook voor mensen met radicale ideeën moeten worden inge-
schoven.

De minister wijst erop dat dit grotendeels een federale bevoegdheid is. Er zijn op 
het terrein goede praktijken te zien, zoals het aanbod van Solentra, gespeciali-
seerd in cultuursensitieve geestelijke gezondheidszorg. Ook de centra geestelijke 
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gezondheidszorg hebben in diverse centra expertise ter zake ontwikkeld. Dat geldt 
ook voor andere elementen, zoals het aspect ‘tegendiscours’, door bijvoorbeeld 
de inschakeling van lokale contacten of imams. Een deradicaliseringsprogramma 
is altijd een traject op maat van een individu, dat ingrijpt op meerdere domeinen 
van het leven en dat inzet op verschillende werkzame factoren. Daarom spreekt de 
minister liever niet over een ‘programma’, maar over een ‘deradicaliserings traject’.

De minister benadrukt dat er altijd sprake is van een gecoördineerd plan van 
aanpak in functie van de individuele situatie. Hoe het traject vorm krijgt, hangt 
mee af van de context: een aanbod dat start in de gevangenis, een aanbod dat 
wordt doorgetrokken na vrijlating, of in het kader van probatievoorwaarden opge-
legd door een rechter. Het kan ook gaan om een autonome interventie, bijvoor-
beeld bij minderjarigen. Of er kan sprake zijn van een ‘lightvariant’ in het kader 
van een meer preventieve aanpak.

Wat de gevangenissen en de rol van de gemeenschappen betreft, is het duidelijk 
dat het belang van een menswaardig detentietraject, een zinvolle dagbesteding 
en een goede voorbereiding op maat van de re-integratie, ook gelden in het kader 
van de preventie van radicalisering. De federale overheid en de gemeenschappen 
hebben daarin een gezamenlijke verantwoordelijkheid. De federale overheid is 
verantwoordelijk voor de detentie en de levensomstandigheden in de gevangenis 
via de organisatie van het gevangeniswezen, de gezondheidszorg en de psychoso-
ciale dienst. De psychosociale dienst van de gevangenis bereidt de psychosociale 
re-integratie van de gedetineerden voor om het gevaar op recidive zo veel mogelijk 
te beperken en bij te dragen tot een veilige en humane strafuitvoering. De Vlaamse 
Gemeenschap is verantwoordelijk voor de hulp- en dienstverlening aan gedeti-
neerden, decretaal verankerd in het decreet van 8 maart 2013. In de uitvoering 
van haar bevoegdheid bouwt de Vlaamse overheid een kwaliteitsvol en integraal 
vrijwillig hulp- en dienstverleningsaanbod uit voor de gedetineerden en hun directe 
sociale omgeving.

De minister stipt aan dat binnen dat vrijwillige kader de voorzieningen en dien-
sten gesubsidieerd door de Vlaamse overheid een rol spelen. In het strategisch 
plan hulp- en dienstverlening aan gedetineerden 2015-2019 is dan ook een doel-
stelling rond gewelddadig extremisme opgenomen. In alle gevangenissen zijn er 
verschillende diensten actief: de centra algemeen welzijnswerk, de centra geeste-
lijke gezondheidszorg en de VDAB voor individuele trajectbegeleiding. Daarnaast 
is er nog een sport- en cultuuraanbod en een aanbod van centra voor volwassen-
onderwijs en centra voor basiseducatie. Dat aanbod is in principe voor iedereen 
toegankelijk, tenzij men op een individueel regime is gezet door de gevangenis-
directie of door de administratie van de penitentiaire inrichting.

De afdeling ‘D-Rad:Ex’ in Hasselt is officieel in gebruik sinds 11 april 2016. De 
gedetineerden blijven in een individueel regime. Dat betekent dat er voorlopig 
geen sprake is van een groepsaanbod. De gedetineerden kunnen wel een indivi-
dueel hulpverleningsgesprek of -traject krijgen. Op het moment dat zij geïnteres-
seerd en bereid zijn om in gesprek te gaan met de hulpverlening, kan gewerkt 
worden aan doelen zoals het beperken van detentieschade en het voorbereiden 
van de re-integratie.

Er wordt ingezet op expertiseverhoging, onder meer door de vorming van mede-
werkers om met de problematiek van gewelddadig extremisme om te gaan. 
Dat gebeurt via nieuwe partnerorganisaties, zoals het Agentschap Integratie en 
Inburgering, die meer expertise hebben rond bepaalde deelaspecten. De justitie-
huizen werken mandaatgericht binnen de daderbegeleiding. Daarbij wordt ingezet 
op het verzekeren van de continuïteit vanuit het hulp- en dienstverlenings traject 
in het begeleidingstraject van de justitieassistent. In concreto bestaat de rol van 
de justitieassistent erin de voorwaarden opgelegd in het mandaat mee op te 
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 volgen. Justitieassistenten opereren na en binnen de contouren van dat mandaat. 
Informatie-uitwisseling is daarbij erg belangrijk. Momenteel worden continu 
alle reeds bestaande afspraken over de infofluxen verfijnd. Binnen de hulp- en 
dienstverlening bevindt zich dat binnen het bestaande wettelijke kader inzake het 
beroepsgeheim.

Ondertussen is het nodige budget vrijgemaakt voor de inzet van twee bijkomende 
specifieke experten met een duidelijk profiel voor deze aanpak binnen het beleids-
domein. Het gaat over experten die de brug maken binnen de Vlaamse bevoegd-
heden inzake detentie en opvolging. Zij zullen zowel begeleidingswerk uitvoeren, 
maar ook de nodige lokale netwerken verder mobiliseren en outreachend werken 
naar partners. Ze beschikken over kennis inzake radicaliseringsprocessen en 
hebben een ‘gesprekswaardig’ profiel vanuit de ogen van de doelgroep, compe-
tenties in functie van begeleiding van de doelgroep en competenties in functie 
van netwerkopbouw van zowel professionele diensten als sociale omgeving van de 
doelgroep.

2. Vragen en opmerkingen van de commissieleden

2.1. Tussenkomst van Ward Kennes

Ward Kennes vindt het interessant te vernemen dat het centraal aanspreekpunt 
in het onderwijs al zevenhonderd keer is geraadpleegd. Het beantwoordt dus aan 
een concrete nood en de mensen weten het te vinden. In de vorige commissie-
vergadering werden er vragen gesteld over het ontbreken van aanspreekpunten bij 
de politie in vele gemeenten. De minister deelt de bekommernis van de commissie 
dat die aanspreekpunten er moeten zijn.

De kwaliteit van het godsdienstonderricht bij de islam heeft het parlement de 
jongste weken immers erg beziggehouden. Ward Kennes verwacht dat de minister 
haar coördinerende rol en gezag in dezen kan laten gelden, hoewel ze zelf niet aan 
het stuur zit. De gevolgde weg inzake overleg en begeleiding is volgens hem de 
juiste aanpak.

Er is versterking nodig voor de time-outs. Ward Kennes wil tijdens volgende rappor-
teringen zeker op dit punt terugkomen.

Wat Welzijn betreft, is het goed dat de minister heeft geschetst wat juist de taken 
zijn van de justitiehuizen en met welke opdracht de consulenten kunnen functio-
neren. Het is een complexe materie. Het gaat over de rechtsstaat, strafuit voering, 
privacy, persoonsgegevens enzovoort. Men kan daar dus niet lichtzinnig mee 
omspringen.

Uit de toelichting van de minister kan worden onthouden dat er op het terrein 
heel wat mogelijk is. Men vindt lokaal wegen om informatie uit te wisselen. Vanuit 
Vlaanderen moet worden opgevolgd wat er op federaal vlak gedaan wordt in 
verband met het beroepsgeheim en dergelijke. Minister Vandeurzen is in dit dossier 
immers een van de betrokken partijen.

De Opvoedingslijn is intussen opgestart. Er is ongeveer twintig keer een beroep 
op gedaan in verband met radicalisering. Ofwel is de nood minder groot, ofwel is 
de lijn nog onvoldoende gekend, meent Ward Kennes. Hij heeft begrepen dat de 
minister met een stappenplan ging werken om de Opvoedingslijn verder bekend 
te maken. Hij gaat ervan uit dat het plan nog verder moet worden uitgerold om de 
bekendmaking beter te laten verlopen.

In de samenleving bestaan veel verwachtingen rond het deradicaliseringstraject. 
Het is niet altijd eenduidig waarom iemand in een radicaliseringstraject terecht-
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komt. De omstandigheden, de context en de factoren bij de betrokkenen op sociaal-
economisch, psychologisch en religieus vlak, kunnen erg verschillen. Een behande-
ling op maat is dus cruciaal. Er is in Vlaanderen niet één dienst of één instelling 
waar men iemand naartoe kan sturen om te deradicaliseren, zo eenvoudig is het 
niet.

Wat het algemeen diversiteitsbeleid betreft, wijst hij erop dat de interculturali-
sering van de zorg, hoewel niet behorend tot de kerntaak van de commissie, hier 
in de rand aan bod mag komen.

2.2. Tussenkomst van Yasmine Kherbache

Yasmine Kherbache dankt de ministers voor de omstandige rapportering en drukt 
haar waardering uit voor wat er op het terrein gebeurt.

Wat het beleidsdomein Onderwijs betreft, is ze blij te horen dat de minister het 
onaanvaardbaar vindt dat de omzendbrief over informatie-uitwisseling tussen 
politie en scholen niet is uitgevoerd en dat ze in dat verband actie zal ondernemen. 

Er is een stuurgroep opgericht die zich buigt over de imamopleidingen aan de 
KU Leuven en de Antwerpse universiteit. Het zijn geen echte imamopleidingen, 
maar eerder professionaliseringstrajecten voor islamconsulenten en imams. De 
minister wil die opleidingen evalueren. Hoe ziet de timing eruit? Minister Homans 
heeft gezegd dat die imamopleiding er tegen begin 2016 zou zijn. De spreker 
erkent dat dit gemakkelijker is gezegd dan gedaan. Zowel op politiek vlak als op 
het terrein bestaat echter een groot draagvlak om er werk van te maken.

Yasmine Kherbache vindt in het algemeen dat de uitvoering van het actieplan 
te traag gaat, dat er te versnipperd wordt gewerkt, en dat er een globaal coör-
dinerend beleid ontbreekt. Op bladzijde 7 van het actieplan schrijft de minister dat 
de informatie-uitwisseling tussen de federale veiligheidsdiensten en de justitie-
huizen op punt wordt gezet en dat in afwachting van de opmaak van een protocol 
een praktisch afsprakenkader wordt uitgewerkt. Heeft de minister er zicht op waar 
de vertraging zit? Vorig jaar werd informatie-uitwisseling al aangeduid als een 
belangrijk aandachtspunt. Er is een protocol in opmaak. Wanneer zal dat af zijn? 
Waarom is het er nog niet?

Op pagina 56 van het actieplan gaat het over de begeleiding van terroge detineerden. 
Er wordt blijkbaar een voorbereidend overleg met diverse actoren gepland. Maar 
intussen zouden we toch al in de uitvoeringsfase moeten zitten. Waarom zit men 
dan nog maar in de fase van het voorbereidend overleg?

Yasmine Kherbache is het ermee eens dat beter de term ‘deradicaliseringstraject’ 
wordt gehanteerd. Dat geeft aan dat het een traject op maat is voor de betrokkene. 
De minister zegt ook terecht dat het om maatwerk gaat en dat er niet één pasklaar 
model is voor elke betrokkene. Het ontbreekt wel nog aan een totaaloverzicht.

In de presentatie geeft de minister een definitie van ‘deradicaliseringstraject’. 
Yasmine Kherbache heeft aan de coördinerend minister gevraagd of er een 
eenduidig begrippenkader is dat in het beleid wordt gehanteerd. Het is essentieel 
dat dit er is zodat men weet waarover men spreekt. De lokale besturen bijvoor-
beeld is gevraagd welke deradicaliseringsprogramma’s er lopen. Dan kwam de 
terechte vraag wat daaronder moet worden verstaan. Ze vraagt dat er inzake het 
begrippenkader voldoende afstemming komt binnen de regering.

Het is niet omdat er maatwerk nodig is dat er geen aanbod kan worden ontwik-
keld. Yasmine Kherbache maakt de link met de behandeling van mensen met een 
verslavingsproblematiek. Dat vraagt ook maatwerk waarbij verschillende partners 
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 betrokken zijn. Er is een aanbod van trajecten, wat rechters helpt om voorwaarden 
te concretiseren. Het klopt inderdaad dat justitiehuizen mandaatgericht werken in 
uitvoering van een beslissing van een rechter. Het helpt de rechters natuurlijk als 
ze weten wat het aanbod is op het terrein. Ook vanuit het federale niveau wordt 
gesteld dat er voldoende begeleiding moet zijn. Er mag geen verwarring worden 
gecreëerd over wiens bevoegdheid dat is. Vlaanderen heeft een verantwoordelijk-
heid en een opdracht inzake begeleiding en justitieel welzijnswerk.

Als de spreker een pleidooi houdt voor een aanbod aan deradicaliseringstrajecten, 
dan is dat geen pleidooi voor één maatpak waar iedereen in moet passen. Het is 
wel een pleidooi voor duidelijkheid over het aanbod aan begeleiding op het terrein, 
zodat men op maat kan werken en men elke betrokkene een dergelijke begeleiding 
kan aanbieden. Vlaanderen kent bijvoorbeeld alle Syriëgangers. Het zou binnen de 
Vlaamse verantwoordelijkheden duidelijk moeten zijn welk aanbod er is voor elk 
type Syriëganger: minderjarigen, mensen met een gerechtelijk verleden, mensen 
die nog gedetineerd zijn of mensen die vrij rondlopen in de stad of op het platte-
land enzovoort.

Bij veel geradicaliseerde personen zijn er kennelijk indicaties van psycho sociale 
problemen. Hieromtrent werd onderzoek verricht in Nederland. Minister Vandeurzen 
had aangegeven daar werk van te maken. Hij legde ook de link met de cultuur-
sensitieve begeleiding die nu wordt ontwikkeld in het kader van de vluchtelingen-
problematiek. Vluchtelingen zijn nochtans vaak personen die vluchten voor geweld-
dadig geradicaliseerde daders. Yasmine Kherbache vindt dat men een verkeerd 
beeld creëert als men zegt dat wat voor vluchtelingen wordt ontwikkeld, misschien 
ook kan worden toegepast op gewelddadig geradicaliseerde personen. Wat de 
minister stelde over de sekteaanpak, lijkt haar logischer. Dat zijn vergelijkbare 
patronen. Kan de minister daar wat duiding bij geven?

Er zijn vier hulplijnen in Vlaanderen, terwijl de resolutie één centraal aanspreek-
punt vraagt. Voor Yasmine Kherbache betekent dat laatste uiteraard niet dat men 
alle begeleiding moet centraliseren. Het gaat over laagdrempeligheid. Daar zijn 
goede voorbeelden van, zoals het Canadese model, dat overigens zeer cultuur-
sensitief werkt, maar waarbij er ook sprake is van één meldpunt, het Centre for 
the Prevention of Radicalization Leading to Violence. Dat is dus één aanspreek-
punt, met één hulplijn, 7 dagen op 7, 24 uur op 24, met een backoffice waar alle 
domeinen worden ingezet, waar er ook een integrale aanpak is. Vlaanderen heeft 
gekozen voor diverse hulplijnen. Dan vallen er soms wat gaten. Nu is er een hulp-
lijn voor ongeruste ouders, een lijn voor scholen, een lijn voor geloofsvragen, een 
lijn voor lokale besturen. Als iemand bijvoorbeeld merkt dat zijn partner radicali-
seert, is het niet duidelijk bij wie die terechtkan. Er werd opgemerkt dat mensen bij 
het reguliere aanbod terechtkunnen, maar toch bevordert dit de duidelijkheid niet.

De families werden betrokken bij het voorbereiden van die hulplijn, maar ze hebben 
zich ook zelf georganiseerd. Worden die zelfhulpgroepen op een of andere manier 
ook ondersteund?

Yasmine Kherbache heeft er in de commissievergadering van 18 mei 2016 al op 
gewezen dat het niet duidelijk is welke budgettaire implicaties de acties hebben. Dat 
wordt niet in het rapport gepreciseerd. Hier en daar wordt wel een specifiek budget 
vermeld, maar dan is niet duidelijk over welk jaar het gaat, of het een structurele 
ondersteuning is en dies meer. Minister Homans heeft daarop ge repliceerd dat de 
regering in extra inspanningen heeft voorzien, onder andere voor de justitiehuizen. 
Dat is positief, maar dat staat niet vermeld in het rapport. De spreker heeft daar 
herhaaldelijk schriftelijk naar gevraagd, maar krijgt daar geen antwoord op. Kan 
de minister nu preciseren wat de budgettaire implicaties of de extra budgettaire 
inspanningen met betrekking tot een aantal acties zijn naar aanleiding van de 
begrotingscontrole?
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2.3. Tussenkomst van Kathleen Krekels

Het stemt Kathleen Krekels heel tevreden dat er zoveel beweegt op het terrein. 
Zeker in het onderwijs is men echt wel heel goed bezig. Ze wijst er verder op dat 
de veelbesproken omzendbrief PLP 41 in 2006 is geschreven met de bedoeling de 
jeugdcriminaliteit aan te pakken. Daartoe zou de politie een aanspreekpunt moeten 
bieden voor de scholen. Nu is dat natuurlijk verruimd. Hebben die aanspreek-
punten ondertussen voldoende vorming gekregen om ook op de radicalisering een 
antwoord te kunnen bieden? Worden die aanspreekpunten ook voldoende betrokken 
bij de LIVC’s die nu worden opgericht in de diverse gemeenten, of waarvan men de 
oprichting toch aanmoedigt? Is er een goede samenwerking ter zake, of gaat het 
misschien om diezelfde personen die in die LIVC zitten? Is er zo al radicalisering bij 
jongeren gedetecteerd? Wanneer dat werd gedetecteerd door het aanspreekpunt, 
werd dat dan voldoende vlot doorgegeven aan die LIVC’s? Is dat een vanzelf-
sprekendheid aan het worden of verloopt dat toch nog wat moeizamer? Kathleen 
Krekels heeft vernomen dat er in Lier een goede samenwerking is tussen twee 
scholen en de LIVC. Dit kan misschien als een goed voorbeeld worden beschouwd.

In Antwerpen zal er in de politieschool een driedaagse opleiding worden geor-
ganiseerd voor de aanspreekpunten en voor alle partners van de LIVC’s en de 
eerstelijnshulpverleners. Deze opleiding zal gericht zijn op moslimradicalisering, 
detectie, aanpak, het bieden van een tegendiscours en doorverwijzing. Hoe zal 
deze vrij brede opleiding kenbaar worden gemaakt en hoe zal het volgen ervan 
actief worden gestimuleerd?

Onderwijs zou deelnemen aan de vormingen van vzw Motief. Die organisatie werkt 
sterk op de identiteitsvorming op basis van de meerlagigheid van identiteiten. 
Kathleen Krekels vraagt zich af of deze vzw nu al voldoende onderbouwd is om 
iemand die zijn identiteit heeft afgebouwd tot een internetsalafisme, te helpen. 
Vzw Motief is altijd bezig geweest met integratie. Maar radicalisering vergt een 
specifiekere aanpak. Moet vzw Motief daarin voldoende gevormd zijn? Moet er niet 
worden uitgekeken naar organisaties die zich meer op radicalisering richten? Kan 
daaruit een samenwerking groeien?

Er zijn in ons land 195 ‘foreign terrorist fighters’ gekend. Bij uitbreiding komen we, 
via sympathisanten en risicopersonen, tot een 400-tal personen die bij de koepels 
en de netten een beroep zouden moeten kunnen doen op referentie personen 
voor radicalisering. Hoeveel referentiepersonen zijn er eigenlijk per koepel en per 
school?

Khalid Benhaddou was aanwezig op de leerkrachtendag rond radicalisering. 
Kathleen Krekels wacht de evaluatie hiervan op het einde van het schooljaar af.

Met betrekking tot Welzijn is het positief dat er veel vorming wordt gegeven. Dat 
is nodig omdat de materie nog vrij onbekend is. Maar er wordt nog wel te weinig 
actie ondernomen ten aanzien van potentieel radicaliserenden. Bij het actieplan 
inzake de vormingsinitiatieven en de deskundigheidsvorming voor het eerste-
lijnswerk staan sterk opvoedingsgerichte organisaties vermeld. Zo is EXPOO een 
opvoedings ondersteuner. Het OTA is het ondersteuningsteam voor allochtonen in 
functie van integratie. De Touter richt zich op problematische opvoedingssituaties 
binnen gezinnen. Zijn deze organisaties, elk vanuit hun achtergrond, voldoende 
sterk om een tegendiscours te vormen? De spreker vernam dat De Touter zich 
heeft laten begeleiden door organisaties die in die materie beter thuis zijn. Kunnen 
die niet beter rechtstreeks betrokken worden?

In verband met de deradicaliseringsprogramma’s vraagt Kathleen Krekels zich af 
hoeveel concrete individuele dossiers er al behandeld zijn, en met welk gevolg. 
Hoe wordt dat gemeten? Zijn dat meestal positieve verhalen of loopt men daar af 
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 en toe tegen de muur? Aangezien de minister zelf zegt dat het traject nog moet 
worden uitgebouwd, moet men misschien ook hier uitkijken naar organisaties die 
vertrouwder zijn met de materie, ook al zegt minister Vandeurzen dat hij wil vast-
houden aan de bestaande structuren.

2.4. Tussenkomst van Jo De Ro

Jo De Ro zegt dat het thuisonderwijs Open Vld al van bij het begin van deze 
commissie beroert, of toch het gedeelte dat ongerustheid wekt. Minister Crevits 
heeft vorige week in de commissie Onderwijs al de criteria weergegeven waarbij 
de inspectie sneller gaat controleren. Het gaat dan over jongeren onder de 12 jaar 
die zich voor het eerst inschrijven, jongeren boven de 16 die zich voor het eerst 
inschrijven of jongeren die in drie jaar tijd niet werden gecontroleerd. Het aantal 
controles is verdubbeld ten opzichte van het verleden, en dat is positief.

Het mogelijke partnerschap met de lokale besturen kwam in de commissie-
vergadering van 18 mei 2016 met minister Homans al ter sprake. Minister Crevits 
sprak over de mogelijkheid voor het ministerie van Onderwijs om informatie over 
hoeveel en welke kinderen huisonderwijs volgen, aan de betrokken gemeente over 
te maken, mits er een machtiging van de Privacycommissie is. Radicalisering lijkt 
een zeer sterke reden voor een machtiging. Het stadsbestuur kan zijn vraag om 
informatie dan richten aan de inspectie.

In sommige extreme salafistische gemeenschappen wordt thuisonderwijs aange-
boden en jonge kinderen zijn daarvan het slachtoffer. Daar moet Vlaanderen weinig 
tolerant voor zijn, hoe groot en belangrijk de vrijheid van onderwijs ook is.

PLP 41 is geen omzendbrief specifiek rond het thema van radicalisering. Hij werd 
voornamelijk opgestart om criminaliteit ten opzichte van jongeren beter aan 
te pakken. De omzendbrief was spijtig genoeg nodig na de moord op Joe Van 
Holsbeeck in 2006. Gelet op de cijfers in de tweede rapportage, wil Jo De Ro 
weten of de Vlaamse Regering dit op het Overlegcomité gaat brengen. Als jongeren 
klachten aanbrengen bij het CLB over ‘steaming’, afpersing of geweld op weg naar 
school, dan hebben ze samen met het CLB een vertrouwenswekkende relatie nodig 
met de politie. Voor de spreker is het misdadig als korps- en/of zonechefs – poli-
tiek én politie dus – in gebreke blijven, zoals in het rapport staat. Zoals dit in het 
rapport staat, is het vatbaar voor enige interpretatie. Is het aanspreekpunt niet 
gekend of is er geen ankerpunt? Als het niet gekend is, kan men aan de communi-
catie iets doen, maar als er geen aandacht voor is, als er geen verantwoordelijke is 
aangeduid bij de politie, dan kan de Vlaamse Regering daar niets aan doen, maar 
dat is wel straffer. De meldfunctie van de Vlaamse Regering in de richting van 
het Overlegcomité en van de federale ministers van Binnenlandse Zaken en van 
Justitie is wel belangrijk.

Er zijn veel positieve verhalen vanop het terrein te vertellen. Er bestaat wel 
vrees voor één zaak als men niet beter gaat samenwerken. De eerste lichting 
van deradicaliserings ambtenaren, de anciens, wordt door heel veel instellingen 
gevraagd om te komen spreken. Ze gaan spreken voor een initiatief van het GO!, 
het katholiek onderwijs, een gemeente of stad, een CAW, een JAC of een cgg. 
Kunnen deze initiatieven niet gebundeld worden? Het is een stokpaardje van Open 
Vld om netoverschrijdend te gaan samenwerken, daartoe zijn er op dit terrein nog 
veel mogelijkheden.

Het GO! in Vilvoorde organiseerde een infosessie rond dit thema en schreef daar-
voor meteen de twee andere netten aan. Dat is de te volgen weg. Het is goed dat 
mensen elkaar bij dat soort gelegenheden ontmoeten en dat ze informatie uitwis-
selen. Het aantal experts is niet zo dik gezaaid dat ze in bepaalde gemeenten drie 
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à vier keer worden gevraagd. Het leidt soms tot frustratie als ze een neen krijgen 
van een organisatie, en dat moet worden vermeden.

Heel wat mensen in het onderwijs en de welzijnssector blijven worstelen met 
het ambts- of beroepsgeheim. Het beroepsgeheim is een federale materie. Over 
het ambtsgeheim zijn er de afgelopen vijftien jaar, los van radicalisering, al veel 
gesprekken gevoerd in onderwijs en welzijn. Minister Vandeurzen verwees naar de 
rondetafelconferentie als mogelijke methode, die in Vilvoorde veelvuldig is toege-
past en met vallen en opstaan is uitgewerkt. Maar heel wat deelnemers aan ronde-
tafelconferenties doen dat informeel en met grote betrokkenheid, maar niet altijd 
in regel met het ambts- of beroepsgeheim. Ze nemen daardoor een persoonlijk 
risico. Op dat punt kunnen zeker nog stappen vooruit worden gezet. Dit is wel de 
moeilijkste materie op het reglementaire vlak.

De situatie over de hulplijnen is nu veel beter dan drie jaar geleden, toen de eerste 
aanbevelingen aan de regering werden gedaan. Ondanks de vele initiatieven is het 
de vraag of die in de zomer voldoende bereikbaar zullen zijn. De zomer is geen 
periode van rust voor ronselaars, potentiële vertrekkers en radicalen. Als mensen 
zich in de zomermaanden zorgen maken, kunnen ze veel moeilijker terecht bij 
de vertrouwenspersonen op de school of in het CLB. Sommige scholen hebben 
wel gsm-nummers en mensen die bereikbaar zijn, maar is er tijdens de komende 
zomervakantie wel voldoende aandacht voor de hulplijnen?

Jo De Ro begrijpt de keuze van de minister om samen te werken met Khalid 
Benhaddou. Hij werkt met veel vrijwilligers. Als schepen van preventie doet Jo De 
Ro dat in zijn stad ook. Vrijwilligers hebben een ongelooflijk krachtig engagement, 
maar worden niet altijd op de juiste manier ondersteund om met heel veel vragen 
om te gaan. Dat kan worden opgelost met Q&A’s, met zelfstudie en begeleiding. Als 
Khalid Benhaddou tijd genoeg heeft om die mensen individueel te ondersteunen, 
dan is er weinig reden om zich zorgen te maken, maar als het netwerk uitbreidt, 
kan het maar zo sterk zijn als de zwakste schakel. Zijn de vrijwilligers voldoende 
geïnformeerd en geschoold om hun engagement op te nemen?

Een lastige vraag is hoe de inrichtende machten in het onderwijs, als verantwoor-
delijken voor het personeel, moeten omgaan met dit dilemma. Stel dat men 
mensen in de gemeenschap vindt die een rol willen opnemen als personeelslid of 
als vrijwilliger, en die krijgen een vertrouwensfunctie. De lijsten van opdeling van 
het OCAD in verschillende categorieën nopen tot voorzichtigheid en waakzaam-
heid. Is er doorstroming van informatie? Het gaat dan niet over een beroepsverbod 
of een kliklijn, maar als een persoon in een vertrouwensfunctie slechte bedoelingen 
heeft, dan zet men de kat bij de melk. Zijn er op dat terrein veiligheidsmaat regelen 
ingebouwd?

Een getuige sprak tijdens de hoorzittingen namens de vzw Les parents concernés. 
Worden zulke vzw’s op materiële of andere manieren ondersteund door de Vlaamse 
overheid?

Een andere moeilijke vraag is hoe anderstalige ouders te helpen. In Brussel en de 
Vlaamse Rand kan men moeilijk rond het fenomeen heen dat nogal wat bezorgde 
ouders en ouders van vertrekkers, terugkeerders of potentiële vertrekkers, de 
Nederlandse taal onvoldoende machtig zijn. Dan kan men twee zaken doen: zich 
verstoppen achter de Taalwet, of alternatieven proberen te ontwikkelen, die nog 
altijd de rechten van de Vlamingen respecteren, maar die ook rekening houden 
met een aantal andere bezorgdheden.

Binnen de welzijnssector blijven er in de Vlaamse Rand signalen komen dat 
kinderen van anderstalige ouders niet geholpen worden binnen een brede groep 
van instellingen in de welzijnssector. Wat betekent dat voor deze problematiek? Het 
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 gaat vaak om mensen die algemeen slecht ter taal zijn. Ook zij moeten geholpen 
kunnen worden. 

De spreker wijst erop dat Klasse voor Ouders een traditie heeft om kernbood-
schappen te vertalen in de tien meest gesproken vreemde talen in Vlaanderen. Het 
papieren exemplaar van Klasse voor Ouders bestaat echter niet meer. Hoe wordt 
dat dan opgelost voor anderstalige ouders? Gebruikt men nog vertalingen van 
kernboodschappen?

Volgens de radicaliseringsambtenaren is het uitblijven van communicatie over de 
LIVC’s vanuit Vlaanderen het grootste pijnpunt met betrekking tot de uit voering van 
het actieplan. Sinds de omzendbrief van federaal minister Jambon van 21 augustus 
2015 is er vanuit Vlaanderen geen enkel antwoord met richtlijnen gekomen, waar-
door men op lokaal niveau alles zelf moet uitzoeken. Tijdens de vorige commissie-
vergadering is gezegd dat er binnenkort een communicatie zou komen vanuit 
Vlaanderen over deelname aan LIVC’s. Waarover zal dat dan gaan? De spreker 
had uit de rapportage vanuit Welzijn begrepen dat het niet alleen zou gaan over 
communicatie, maar dat er ook regels zouden komen en een begrippenkader. Het 
is niet alleen belangrijk om informatie vanuit de gemeenten te geven, maar ook 
om gegevens vanuit Vlaanderen in de schoot van LIVC’s op te nemen. Ook voor 
het onderwijs is die duidelijkheid belangrijk, zodat de betrokkenen op een veilige 
manier hun betrokkenheid en hun beroep echt kunnen uitoefenen.

2.5. Tussenkomst van Elisabeth Meuleman

Elisabeth Meuleman ziet het hele deradicaliseringsverhaal op Vlaams niveau als 
een soort piramide, met een heel breed preventief luik, waarbij Vlaanderen de 
verantwoordelijkheid heeft om de polarisering in de maatschappij te bestrijden. 
Aan de top van de piramide zit het veiligheidsaspect, waarbij Vlaanderen zich ook 
moet inzetten om geradicaliseerden op te volgen en te ‘desengageren’.

De Vlaamse Regering wil die brede preventieve basis zo veel mogelijk binnen de 
reguliere structuren aanpakken. Daar valt iets voor te zeggen, maar dan moet het 
ook de bedoeling zijn dat het welzijnswerk, het jeugdwerk en het gelijkeonderwijs-
kansenbeleid sterk en stevig genoeg zijn. De toestand bij de centra voor geeste-
lijke gezondheidszorg is evenwel zorgwekkend. Het brede preventieve werk wordt 
moeilijk als op de verschillende structuren wordt bespaard en er grote tekorten 
zijn. Hetzelfde geldt voor de CLB’s, waar de vragen sterk zijn toegenomen na 
22 maart. Het water staat de CLB’s aan de lippen, en dus wordt die opdracht zeer 
moeilijk.

De Vlaamse Regering wil zoveel mogelijk binnen de bestaande structuren werken, 
maar volgens Elisabeth Meuleman is dat een eufemisme voor ‘zoveel mogelijk 
binnen de huidige budgetten’. Ze steunt de vraag van Yasmine Kherbache om het 
budgettaire plaatje op het vlak van extra ondersteuning in zijn geheel te kunnen 
bekijken, want ze heeft het gevoel dat er hiaten zijn en dat er op sommige vlakken 
extra ondersteuning nodig is.

De spreker heeft enkele specifieke vragen. Uit de evaluatie van de omzend-
brief PLP 41, die zegt dat scholen bij de politie een aanspreekpunt moeten hebben, 
blijkt dat slechts een derde van de Vlaamse scholen en de helft van de Brusselse 
scholen effectief een aanspreekpunt heeft. Dat is op zich snel op te lossen: er 
kunnen snel namen worden gevonden. Er is echter meer nodig dan alleen een 
naam. Er wordt in de omzendbrief ook een overeenkomst gevraagd die wordt 
bekendgemaakt bij de scholen en die inzet op vier domeinen, onder andere 
informatie ontwikkeling. Dat moet worden afgesproken op een zonaal veiligheids-
overleg. De spreker vraagt zich af of het feit dat die aanspreekpunten er niet overal 
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zijn, het probleem verhult dat er weinig samenwerking is. Of ontbreekt alleen het 
aanspreekpunt? Dat moet worden bekeken.

Vanuit de Vlaamse overheid is een omzendbrief naar de scholen gegaan in 2013, 
die de omzendbrief van 2007 van toenmalig minister Patrick Dewael moest concre-
tiseren. Er wordt in enkele krijtlijnen uitgelegd hoe een samenwerking er effectief 
kan uitzien en hoe scholen zich kunnen verhouden ten opzichte van discretieplicht, 
ambtsgeheim en beroepsgeheim. Dat is opgesteld in onverdachte tijden. Het ging 
veeleer over de spijbelproblematiek. In de voortgangsrapportage wordt verwezen 
naar de krijtlijnen uit 2013 en de update. Elisabeth Meuleman heeft echter nooit 
een update van die omzendbrief gevonden. Ze wijst er ook op dat de problema-
tiek vandaag anders is. De problematiek van radicalisering doet vragen rijzen over 
ambts geheim, discretie en beroepsgeheim. Kan de omzendbrief van 2013 vandaag 
nog standhouden, is hij nog voldoende relevant? De spreker meent dat hij moet 
worden aangepast, en dat is misschien een taak voor de LIVC’s. Na de aanslagen 
in Parijs en Brussel is immers gebleken dat niet alles goed werd gesignaleerd 
en opgevolgd. Ze roept op om grondiger te werken dan alleen te zorgen voor 
aanspreekpunten.

Elisabeth Meuleman meent dat er bij jongeren en scholen vraag is naar onder-
steuning op het vlak van levensbeschouwing. Jongeren worstelen met hun identi-
teit, proberen hun eigen levensbeschouwing te verzoenen met de westerse waarden 
maar weten niet goed hoe dat te doen. Ze zijn ook bezorgd om de buitenlandse 
politiek. Dat zijn mogelijke onderliggende oorzaken van radicalisering. Het gaat 
om een identiteitscrisis en die heeft deels te maken met religie. Khalid Benhaddou 
is aangesteld om scholen op dat vlak te ondersteunen en hij doet dat schitterend. 
Hij krijgt ontzettend veel aanvragen en kan ze moeilijk allemaal beantwoorden. Op 
vraag van de directies gaat hij dan een keer naar de school om toe te lichten hoe 
hij de moderne islam ziet, maar daarna hebben jongeren die in een identiteitscrisis 
zitten, nog heel wat vragen. Soms probeert hij naderhand jongeren onder vier 
ogen te spreken. Hij werkt wel met een team van twintig vrijwilligers, maar dat is 
krap bemeten om alles te kunnen bolwerken.

Het is belangrijk dat jongeren elkaars levensbeschouwing leren kennen. Er is 
interlevensbeschouwelijke dialoog nodig om polarisering tegen te gaan. Dat kan 
één man niet alleen op poten zetten voor het hele Vlaamse onderwijs. Rond het 
LEF-verhaal en rond de levensbeschouwelijke vakken zelf is er een probleem met 
de kwaliteit en de antwoorden vanuit de levensbeschouwelijke vakken zelf. De 
spreker roept de minister op om inzake interlevensbeschouwelijke dialoog al initia-
tieven te nemen om proefprojecten op te zetten en het niet pas aan te pakken 
bij de discussie over de eindtermen, die start in het najaar. Er bestaat wel een 
engagementsverklaring, en die is nog versterkt, maar die is nogal vrijblijvend. Er 
zijn scholen die bereid zijn om proefprojecten rond de interlevensbeschouwelijke 
dialoog te starten. Dat moet worden gestimuleerd.

Wat het beleid van minister Vandeurzen betreft, herinnert Elisabeth Meuleman 
eraan dat het lang heeft geduurd voor de groene telefoon er kwam, want de 
minister wou het grondig aanpakken, met voldoende expertise en een backoffice. 
Het is goed dat de zaken grondig worden aangepakt, maar ook spijtig dat er veel 
tijd werd verloren. Dezelfde opmerking geldt voor de justitiehuizen en het werk 
met gedetineerden. Daar zit de minister nog in de studiefase, ook al klopt het dat 
er referentieconsulenten zijn aangesteld. De begeleiding van gedetineerden en 
ex-gedetineerden gebeurt nu veelal door justitieassistenten, maar dat is eigenlijk 
hun taak niet. Er is vraag naar en nood aan opvolgingstrajecten.

Elisabeth Meuleman herinnert aan de stelling van Bilal Benyaich dat men op drie 
niveaus moet werken om geradicaliseerde gedetineerden te deradicaliseren: het 
religieuze niveau, wat door islamconsulenten kan gebeuren, de psychosociale 
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 omkadering en ten slotte de directe omgeving. Dat vereist maatwerk inzake bege-
leiding en re-integratie, maar op dat vlak staat de minister echt nog niet ver en 
moet hij een tandje bij steken.

De spreker heeft nog een vraag voor minister Homans, hoewel die niet aanwezig 
is, betreffende een punt dat niet in het actieplan staat maar toch belangrijk is. 
Het betreft sportclubs die met jongeren aan hun zelfrespect, zelfvertrouwen en 
discipline werken. In die clubs werken vrijwilligers die zelf een moeilijke periode 
achter de rug hebben. Ook jeugdorganisaties zoals vzw Jong proberen met sport 
die jongeren te bereiken. Ze hebben het niet altijd gemakkelijk. Kan de minister 
voor dergelijke initiatieven niet meer inspanningen doen?

2.6. Tussenkomst van Nadia Sminate

Nadia Sminate herinnert aan de vraag die in de resolutie is verwoord om niet zozeer 
nieuwe structuren te creëren, maar wel om vooral de bestaande hulp verlening te 
versterken. Ze wil daarom van minister Vandeurzen vernemen van welke reguliere 
diensten de capaciteit is toegenomen.

Wat de justitiehuizen betreft, treedt ze enkele leden bij. De minister spreekt over 
een afsprakennota tussen de Staatsveiligheid en justitiehuizen, maar dat is alle-
maal vaag. Over de registratie zegt de minister dat het mogelijk is om die categorie 
‘terro’ in te vullen. Gebeurt dat dan ook?

Wat het beroepsgeheim betreft, heeft de commissie zelf geprobeerd om daar oplos-
singen voor te vinden. Dat lijkt een hele klus. De minister geeft als een mogelijke 
oplossing de partnertafels aan. Dat is een creatieve manier om ermee om te gaan, 
maar niet echt een structurele oplossing. Er is nood aan een wetgevend kader. Dat 
moet gebeuren op het federale niveau. Wat is de stand van zaken van het overleg 
daarover?

De minister zegt dat ze uitgebreid geantwoord heeft op vragen over islamonder-
wijs, maar dat het actieplan van de Moslimexecutieve onvoldragen is. Wat betekent 
dat concreet?

3. Antwoorden van minister Hilde Crevits

Minister Hilde Crevits antwoordt eerst op de vragen over de omzendbrief PLP 41. Ze 
heeft die niet op het Overlegcomité geagendeerd omdat de omzendbrief duidelijk 
is. Het is haar taak om de bevoegde federale minister en de diensten van de lokale 
politie aan te schrijven. Een aantal maanden geleden heeft ze een eerste brief 
gestuurd aan zowel federaal minister Jambon als de federale politie. Op 12 februari 
2016 heeft ze een vrij omvangrijk antwoord gekregen. De lokale politie informeert 
de minister over welke zones aanspreekpunten hebben en heeft er ook een lijst 
bijgevoegd. Ze was geschrokken van de hiaten in het geheel. Het klopt dat de lijst 
met aanspreekpunten onvoldoende is, maar daar start het wel mee.

De scholen en de schoolomgeving vervullen een scharnierfunctie. Om dat klimaat 
te versterken, moet er worden gezorgd voor informatiedoorstroming en een 
contactpunt. Daartoe moeten overeenkomsten worden gemaakt. Daarmee wordt 
niet bedoeld dat elke individuele school een overeenkomst moet hebben, maar 
wel dat er een overeenkomst moet zijn tussen het departement en de politie. Die 
overeenkomst bestaat. Daarin is uitgewerkt hoe informatie moet worden uitge-
wisseld. Er komen ook heel wat vragen naar informatie van de politie. Om tot 
een vertrouwens relatie tussen scholen en politie te komen, moet er een contact-
persoon zijn. Dat is een evidentie in heel veel politiezones en lokale besturen, maar 
op andere plaatsen is dat minder het geval.
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Het is cruciaal dat elke school weet wie de contactpersoon is. Op 6 april werd een 
antwoordbrief gestuurd, waarin gevraagd wordt om daar echt werk van te maken. 
De minister zal de briefwisseling en de omzendbrief aan de commissieleden laten 
bezorgen. In de brief vraagt ze dat de lijst elektronisch ter beschikking wordt 
gesteld van de scholen. Het zou ook gemakkelijk zijn dat de minister rechtstreeks 
nieuwsbrieven kan sturen naar de aanspreekpunten bij de politie. De politie had 
gevraagd om periodiek te overleggen. Ze is er voorstander van dat dit gebeurt op 
bovenlokaal niveau. Ze heeft voorgesteld om eerst werk te maken van een overleg 
met de Brusselse politiezones en die van de Rand. De brief van 6 april is nog niet 
beantwoord, maar de minister gaat ervan uit dat men bezig is met het installeren 
van de contactpunten. Een goede samenwerking tussen politie en schoolomgeving 
kan bevorderend zijn, ook in de strijd tegen radicalisering.

De lokale politie heeft geen informatie gegeven over de vorming die ze aan de 
aanspreekpunten geven. Scholen kunnen zeker deel uitmaken van een LIVC, maar 
er is geen lijst van scholen die er al dan niet in zitten. Dat behoort tot de interne 
werking van de politie.

Wat de Vlaamse imamopleiding betreft, wil minister Crevits nuanceren. Minister 
Homans heeft geen forse taal gesproken over de opleiding zelf, maar ze heeft wel 
gezegd ook in een inburgeringsaanbod voor imams te zullen voorzien. Minister 
Crevits vindt dat een heel goede zaak. Natuurlijk moet men in ons land rekening 
houden met scheiding tussen Kerk en Staat. Die is niet strikt, aangezien de federale 
overheid instaat voor de erkenning en financiële ondersteuning van de erediensten. 
De erkenning van moskeeën is dan weer gewestbevoegdheid. Er moet dus worden 
samengewerkt. In dit geval is er een goede samenwerking nodig tussen Justitie, 
Staatsveiligheid, gemeenten en provincies. In de erkende moskeeën moeten de 
imams dan weer voldoen aan de inburgeringsplicht. De bevoegdheidsverdeling is 
dus precair.

De bevoegdheid om te bepalen welke burgerlijke en theologische opleiding de 
bedienaars van de eredienst in het algemeen moeten hebben, berust bij de erkende 
instantie. Als Vlaams minister van Onderwijs kan ze dus niet bepalen dat iemand 
bepaalde dingen moet volgen. Noch Vlaanderen, noch de federale overheid orga-
niseert, erkent, subsidieert of inspecteert al evenmin seminaries, waar priesters 
worden opgeleid. Dat is de zaak van de levensbeschouwing. De Vlaamse overheid 
kan natuurlijk wel meewerken, en dat is ook het voorwerp van overleg tussen haar, 
de minister van Justitie en de levensbeschouwingen. Voor haar zou het positief zijn 
indien er een imamopleiding zou komen vanuit de levensbeschouwing, en ze kan 
perfect de Vlaamse onderwijsinstellingen ter zake hun taak laten opnemen, zoals 
dat trouwens ook bij andere levensbeschouwingen gebeurt. Men is daar klaar voor. 

De minister verwijst in verband met de imamopleiding nog naar haar antwoord op 
de vraag om uitleg over het actieplan van de Moslimexecutieve inzake het islam-
onderwijs (Hand. Vl.Parl. 2015-16, nr. 2098). Ze heeft een lijstje gegeven van de 
opleidingen die bestaan en de aantallen studenten die die volgen. Dat is veel te 
mager. Op dit ogenblik worden in de nascholingstrajecten geen imams bereikt. 
Het is de bedoeling hen nascholing te geven, maar ze komen er niet naartoe. 
Dat is dus niet oké. Daarom ook moet er worden samengewerkt met de levens-
beschouwingen.

De minister gaat vervolgens in op de vragen over het overleg met de Moslim-
executieve. Op 20 mei was er opnieuw een bijeenkomst. Ze heeft daar vijf pijlers 
uit gehaald die voor haar van belang zijn. Ten eerste is er het actualiseren van het 
lesmateriaal. Er is een leerplan, maar een leerplan wordt maar toegepast als ook 
het lesmateriaal actueel is. Ten tweede moet er een ruimer aanbod van opleidingen 
tot islamleerkracht zijn in de Vlaamse hogescholen, universiteiten en centra voor 
volwassenenonderwijs. Ten derde moet de lijst van bekwaamheidsbewijzen worden 
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 geactualiseerd. Ten vierde moet de inspectie worden versterkt. De minister wijst er 
in dat verband op dat er in het vorige beleidsnota al stond dat bij de doorlichting van 
de inspectie ook de modernisering van de levens beschouwelijke inspectie moest 
worden meegenomen. Dat is onder de vorige minister niet gebeurd. De beleids-
nota is op dat punt dus niet uitgevoerd. De minister kan wel wat versterken, maar 
moet eigenlijk van nul starten omdat men daar geen werk van heeft gemaakt. Toen 
was dat blijkbaar niet zo urgent. Ten vijfde moet ook het Centrum Islamonderwijs 
worden hervormd. Daarover is men het eens. Over die vijf pijlers zal men dus 
opnieuw bijeenkomen. Voor het overige verwijst de minister naar haar antwoord 
op de vraag om uitleg over het actieplan van de Moslimexecutieve inzake het 
islam onderwijs.
 
Voor het netwerk van islamexperten, dat bestaat uit coördinator Khalid Benhaddou 
en dertien vrijwilligers, is in een budget van 80.000 euro voorzien. De coördi-
nator is de imam van de Grote Moskee in Gent, en is ook leerkracht. De vrijwil-
ligers hebben inderdaad een uiteenlopend profiel, maar men heeft niet zomaar 
gekozen voor vrijwilligers, die trouwens een vrijwilligersvergoeding van 30 euro 
per ge leverde prestatie en een verplaatsingsvergoeding krijgen. Khalid Benhaddou 
heeft zelf voorgesteld om met vrijwilligers te werken, omdat hij wil dat er bij de 
gemeenschap zelf voldoende aandacht is voor het thema.

De minister kent gevallen waarbij men binnen een gemeenschap vindt dat de over-
heid het in handen moet nemen, om dan vervolgens kritiek te hebben op die over-
heid. Ze wil geen namen noemen, maar een prominente figuur verklaarde in een 
interview de aanstelling van Khalid Benhaddou een slechte zaak te vinden, omdat 
alles dan weer overheidsgestuurd zou zijn. Daarom is beslist Khalid Benhaddou 
geen plaats binnen de overheid te geven, maar binnen het centrum. Hij bepaalt 
zelf wie hij in zijn netwerk stopt, net om te vermijden dat wordt gezegd dat de 
Vlaamse overheid bepaalt wat men moet doen.

De minister verklaart gevoelig te zijn voor de opmerkingen van Elisabeth Meuleman, 
Jo De Ro, de commissievoorzitter en Yasmine Kherbache. Maar zij vindt dat Khalid 
Benhaddou zelf met zijn netwerk een aantal aanbevelingen moet doen, die dan 
verder kunnen worden bekeken. Zij is niet van plan om daar vanuit de Vlaamse 
overheid een groep professionelen op te zetten. Dan zou de actie haar doel missen. 
Ze roept op om te wachten op het verslag.

De minister vraagt zich af waarom Elisabeth Meuleman alles in LEF wil stoppen. 
Ethiek, filosofie en democratisch burgerschap kunnen perfect een vakgebonden 
eindterm zijn en een plaats krijgen in het onderwijs tout court. Maar dat hangt 
samen met de discussie over de eindtermen. Daar kan snel werk van worden 
gemaakt. Dat kan voor de minister zelfs een voorafname zijn. Zij vindt het niet 
goed om levensbeschouwing uit het onderwijs te halen. Dat heeft immers ook 
heel positieve effecten. Men kan van kinderen niet verlangen dat zij hun levens-
beschouwelijke identiteit aan de kapstok hangen. Vierduizend kinderen hebben wel 
te kennen gegeven dat zij niet passen in een van de zeven levensbeschouwingen. 
Minister Crevits is bereid om dat goed in te vullen, maar dat moet wel binnen de 
grondwettelijke context gebeuren. Dat is vooral een zaak van het publiek onder-
wijs. Er zijn al overlegmomenten geweest. Minister Crevits zegt dat ze, los van LEF, 
in Europa het voortouw neemt om het democratisch burgerschap te promoten in 
het onderwijs van de toekomst.

Wat betreft de bezorgdheden die Jo De Ro formuleerde over het thuisonderwijs, 
verwijst de minister naar het debat tijdens de vraag om uitleg in de Commissie 
voor Onderwijs van 19 mei 2016 (Vragen om uitleg Vl.Parl. 2015-16, nr. 2098).

Twee bladzijden van de ‘Handvatten voor de preventie, aanpak en omgang met 
radicalisering’, die alle scholen in Vlaanderen hebben gekregen, zijn gewijd aan 
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de vraag hoe een school moet omgaan met beroepsgeheim, ambtsgeheim en 
discretie plicht van het personeel. De minister vraagt de commissieleden om dat 
document door te nemen. Ondertussen is minister Jo Vandeurzen ook bezig met 
die problematiek. Het is niet eenvoudig als een school bepaalde vragen krijgt, zelfs 
de Vlaamse administratie worstelt ermee. Zo kan de burgemeester van Mechelen 
in het kader van een gerechtelijk onderzoek vragen om een adressenlijst. De vraag 
is waar de grens ligt tussen verplicht informatie geven, actieve en passieve open-
baarheid en privacy. De minister stelt voor om het document bij het verslag te 
voegen.

De mensen van vzw Motief zijn volgens de minister zeer goed opgeleid en hebben 
veel kennis van theologie. Het is zeer positief dat zij niet alleen preventief werk 
verrichten, maar ook opnieuw de identiteit mee helpen opbouwen bij geradicali-
seerde jongeren. Dat is niet zo evident.

Er is één referentiepersoon per koepel of net. Maar het is van belang om hier 
geen salamitechniek toe te passen. Elke school moet geïntegreerd werken. De 
minister wil dat één referentiepersoon zorgt voor de informatiedoorstroming naar 
haar administratie. Een horizontaal en verticaal georganiseerd netwerk moet zeer 
snel informatie kunnen laten doorstromen.

4. Antwoorden van minister Jo Vandeurzen

Minister Jo Vandeurzen zegt dat de Vlaamse Gemeenschap niet de beheerder is 
van databanken over geradicaliseerden en FTF’s. Voor een aantal zaken moesten 
onderhandelingen worden gevoerd met de veiligheidsdiensten. Het protocol met 
de Staatsveiligheid en de justitiehuizen is af en kan nu op elk moment worden 
gefinaliseerd.

Maar over welk soort informatie spreken we? Dit heeft te maken met de proble-
matiek van het beroepsgeheim. In de omzendbrief over de ‘foreign terrorist figh-
ters’ worden categorieën gemaakt, die al of niet gelinkt zijn aan misdrijven of 
als misdrijven omschreven feiten. Het gaat al of niet om zachte informatie, die 
niet noodzakelijk kan gelinkt worden met strafbare feiten, of om informatie over 
mensen die verdacht of veroordeeld zijn of die in het kader van hun strafuit voering 
gevolgd moeten worden.

Er zijn heel veel soorten informatie, van zeer harde (over veroordeelden) tot heel 
zachte. Dat is een breed verhaal. Vlaanderen heeft er sterk op aangedrongen dat 
de justitiehuizen toegang krijgen tot de databank die nu bij KB wordt geregeld. 
Vlaanderen vraagt diezelfde toegang voor het agentschap Jongerenwelzijn; de 
gemeenschappen zijn het daar echter niet allemaal over eens. Vlaanderen kan 
echter niet rapporteren over maatregelen en acties bij het openbaar ministerie 
rond de betrokkenen in die databank. Alleen via een mandaat of als een jongere 
wordt opgenomen in een gemeenschapsinstelling, kan Vlaanderen de toets doen 
en informatie opvragen.

De justitieassistenten en referentiejustitieassistenten in het bijzonder, moeten 
inderdaad gevormd en uitgerust zijn om hen voor te bereiden op een traject met 
het oog op de begeleiding van een geradicaliseerde. In de proactieve fase is dat 
zeker een competentie die in de justitiehuizen moet zitten. Die is ook aanwezig. 
Vlaanderen kan echter niet beslissen over de concrete vorm daarvan.

Bepaalde informatie, bijvoorbeeld over de definities uit de omzendbrief of gegevens 
van de psychosociale dienst van het gevangeniswezen die worden overgemaakt in 
het kader van een traject na detentie, kunnen op basis van het protocol met de 
Staatsveiligheid worden overgemaakt aan de justitiehuizen. Dit wordt dankzij die 
databank operationeel.
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 Er zijn echter ook aanhoudingen of veroordelingen voor feiten die niets met radi-
calisering te maken hebben, maar waar het van belang is om de belendende infor-
matie toch in beeld te hebben om een goed traject op te zetten. Hoe wordt die 
informatie overgemaakt of beschikbaar gemaakt? Het gaat dan vaak om zachte 
informatie. Deze informatie moet niet worden verzameld door het justitiehuis. Als 
Vlaanderen kennis heeft van die informatie en verwacht dat de gevangenis nog 
informatie gaat doorgeven, moeten de justitieassistenten daar uiteraard rekening 
mee houden als hen gevraagd wordt om een voorstel van traject te doen.

Hetzelfde geldt voor het beroepsgeheim. Artikel 458bis regelt de integriteit van 
iemand die in gevaar komt. Er is spreekrecht. In die context kan Vlaanderen zijn 
welzijnswerkers aanspreken. De justitiehuizen zijn op dat vlak een aparte categorie, 
ze vallen niet onder die regels. Vlaanderen kan zijn welzijnswerkers aanspreken en 
zeggen: met dat artikel kan men bepaalde informatie delen. Ze moeten daartoe 
ook vorming krijgen. Dan moet het gaan over zaken die daar inzitten. Het gaat 
niet altijd over strafbare feiten. Dan biedt artikel 458bis geen kapstok om een 
beroepsgeheim te overrulen met een spreekrecht. Men moet dan de afweging 
maken tussen een aantal belangen en het gevaar dat de integriteit van een betrok-
kene in het gedrang is. Dat kan men niet doen via die techniek. Minister Liesbeth 
Homans heeft er al naar verwezen: dit kader moet op het federale niveau worden 
gecreëerd.

De minister is het met Jo De Ro eens dat er op het terrein pragmatische manieren 
bestaan om dat aan te pakken. Dat project wordt bijvoorbeeld in Vilvoorde aange-
wend. Die dingen gebeuren nu vanuit een goed begrip en vertrouwen op het terrein 
van de partners. Maar officieel kan Vlaanderen artikel 458bis niet overrulen met 
een omzendbrief.

In het kader van de jeugdhulp komen er zeker vormingssessies over het beroeps-
geheim. Soms wordt er echter een amalgaam van gemaakt. Als men in de jeugd-
hulp spreekt over het (gedeeld) beroepsgeheim in het kader van ‘family justice 
centers’ en dergelijke, spreekt men over situaties waar wel degelijk sprake is van 
strafbare feiten en wel degelijk de integriteit van een kwetsbaar persoon in het 
gedrang komt. Hier gaat het vaak om informatie die niet onmiddellijk kan worden 
gelinkt aan strafbare feiten en dus niet in het toepassingsgebied van artikel 458bis 
zit.

Voor justitieassistenten is het een andere situatie omdat die niet onder dezelfde 
strikte regels vallen. Maar binnen Welzijn probeert men de mensen te vormen en 
hen uit te leggen dat ze binnen het beschikbare wettelijke kader moeten werken. 
Daar zijn echter grenzen aan en die kunnen niet zomaar via een omzendbrief 
worden overruled. Daarvoor is een ander kader nodig.

Welzijn heeft geen helikopter om te zien wie in de hulpverlening mogelijk radi-
caliseert. In de vrijwillige hulpverlening is het gewoon niet mogelijk een zicht te 
hebben op iedereen die een signaal van radicalisering uitzendt. Het is niet duidelijk 
op welke manier dat zou moeten worden aangepakt.

Wat wel kan, is zeggen welke mandaten de justitiehuizen hebben. Maar mandaten 
zoeken ten opzichte van justitiabelen die veroordeeld zijn voor terromisdrijven, is 
met de digitalisering vrij simpel te doen. Het is echter niet eenvoudig om mandaten 
te hebben op basis van de normale strafbare feiten waarbij er in de context misschien 
sprake is van radicalisering. Met de ambitie waarover het Vlaamse niveau beschikt, 
moet er genuanceerd worden omgesprongen. Het is niet onmogelijk om bepaalde 
zaken bij het openbaar ministerie en de staatsveiligheid te brengen, maar dat is 
juridisch niet altijd mogelijk voor de Vlaamse Gemeenschap.



579 (2015-2016) – Nr. 2 59

Vlaams Parlement

De minister stemt in met de analyse van Yasmine Kherbache inzake de trajecten. 
De definitie van een radicaliseringstraject is een cruciale zaak. De Vlaamse 
Gemeenschap heeft er in het overleg met de federale overheid zeer sterk op aange-
drongen om een consensus te krijgen over die definitie. Op de laatste interminis-
teriële conferentie heeft de minister aan zijn collega’s gevraagd om een consensus 
te krijgen tussen alle actoren – Justitie en gemeenschappen – over die definitie. 
Daar was eensgezindheid over. Er is afgesproken dat op het volgende college van 
procureurs-generaal, waar het vooral over strafuitvoering zal gaan, die definitie zal 
worden geformaliseerd door alle actoren die rond dit fenomeen moeten werken in 
dit land. Zonder die eensgezindheid kan de verwachting over de infofluxen nooit 
in lijn worden gebracht. Op dat vlak is er dus grote progressie gemaakt. Op het 
Vlaamse niveau en in de omzendbrief die in uitvoering van de initiatieven van 
minister Liesbeth Homans naar de sectoren van Welzijn zal worden gestuurd, zal 
die definitie heel duidelijk worden bevestigd. Die wordt ook aan de justitiehuizen 
gegeven, om in de adviezen aan de mandaatgevers voor een mogelijk traject te 
gebruiken.

De bevoegdheidsverdeling in het gevangeniswezen en de verwachting dat die 
investeert in de re-integratie in de samenleving, ook inzake geestelijke gezond-
heidszorg of drugsproblematiek, is altijd een verhaal geweest van overleg tussen 
de verschillende partijen. Uiteraard heeft dat overleg reeds plaatsgevonden. De 
laatste interministeriële conferentie heeft bevestigd dat een structureel overleg 
in het kader van het federale radicaliseringsplan wordt voortgezet. Het is duide-
lijk dat Vlaanderen meer zal moeten inzetten op de trajecten vanuit de specifieke 
invalshoek radicalisering. Dat heeft uiteraard als gevolg dat Welzijn daarvoor extra 
personeel aanwerft. De budgetten voor die vacatures zijn vrijgemaakt. Er worden 
twee extra mensen aangeworven omdat er een specifieke expertise nodig is voor 
die trajecten.

De minister wil een gesprek hebben met federaal minister Koen Geens om afspraken 
te maken over een gedeelde visie op het leven in de gevangenissen, om dat leven 
zo te organiseren dat het geen verhoogde voedingsbodem is voor radicalisering. 
Alle ministers hebben zich geëngageerd om eenduidige definities te maken om te 
zorgen dat van elkaar is geweten wat er wordt verwacht van inspanningen inzake 
radicalisering en het leven in de gevangenissen. Welzijn zal in elk geval extra 
expertise organiseren voor de trajecten. De budgetten zijn vrijgemaakt.

Minister Vandeurzen zal ook inzake de extra budgetten voor extra justitie assistenten 
bijkomende assistenten aanwerven. Deze moeten sowieso de justitiehuizen in al 
hun opdrachten versterken. Ook hier zullen er van hen een aantal competenties 
inzake radicalisering moeten ontwikkelen. Er is ook capaciteit gecreëerd in diverse 
welzijnssectoren. Verder wordt er initiatief genomen in het kader van de jeugdhulp 
over het beroepsgeheim: wat doet men met informatie die te maken heeft met de 
radicaliseringsproblematiek?

De minister noemt nog een aantal van de extra inspanningen. Er gaat 75.000 euro 
naar het OTA. Het initiatief in Vilvoorde krijgt 110.000 euro, dit om de expertise van 
die best practice te vatten en die in een document te veralgemenen. Alle initiatieven 
die in Onderwijs worden genomen, worden in de backoffice gescreend en getoetst 
door Welzijn. Doel is dat dezelfde taal en hetzelfde concept worden gebruikt. Er 
gaat ook 75.000 euro naar De Touter en 79.000 euro naar de Opvoedingslijn.

Solentra wordt in het kader van de vluchtelingenproblematiek extra gefinancierd 
om voornamelijk kinderen met trauma’s te begeleiden. De expertise heeft aange-
toond dat er in de psychiatrie wel degelijk een cultuursensitief belangrijk aspect is. 
De minister vindt dan ook dat met de geestelijke gezondheidszorg moet worden 
bekeken hoe daar meer cultuursensitieve elementen in kunnen worden opge-
nomen. Uit de indrukwekkende getuigenis van Solentra in het kader van het vluch-
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 telingenvraagstuk heeft de minister geleerd dat het belangrijk is om die culturen 
te begrijpen vanuit de geestelijke gezondheidszorg om te weten waar het precies 
over gaat en wat men vanuit die competentie precies kan aanbieden. De minister 
is dan ook van mening dat die cultuursensitiviteit breder moet worden uitgerold. 
Dit is immers het verhaal van het superdiverse Vlaanderen. De tussenkomst van de 
psychiatrie en de geestelijke gezondheidszorg kan ook voor de problematiek van 
de radicalisering relevant zijn.

De bedenking werd gemaakt of men moet gaan naar één lijn, waarbij het voorbeeld 
van Montréal werd aangehaald. Volgens de minister valt er voor meerdere modellen 
iets te zeggen. De minister opteert om eerst te kijken naar het verspreiden van de 
competenties in een veel breder verhaal. In deze fase moeten alle zeilen worden 
bijgezet om ervoor te zorgen dat er een veel breder gedragen competentie is. 
Daarbij kan ook worden verwezen naar de juiste partner.

Wanneer de minister verwijst naar de referentiejustitieassistent, de referentie-
consulent in de ondersteuningscentra jeugdzorg en de mensen voor het foren-
sische luik, dan gaat het over dertig à veertig mensen die in Vlaanderen worden 
geoutilleerd om die competenties te ontwikkelen.

De vergelijking tussen de belangstelling voor de Opvoedingslijn en het succes 
in Onderwijs moet enigszins worden genuanceerd. In de huidige tweede fase 
moet in de diepte worden gegaan, naar de doelgroep of naar de communities. In 
Onderwijs gaat het vaak over contacten met leerkrachten, wat vergelijkbaar is 
met iemand uit het jeugdwerk die contact heeft met iemand uit het OCJ en niet 
met de Opvoedingslijn. In deze fase wil de minister de zaken verduurzamen en de 
bestaande instrumenten binnen de opvoedingsondersteuning verder uitrusten.

Hij begrijpt dat op federaal niveau eerder wordt gedacht aan een centrale benade-
ring. Wanneer er een concept komt waar ook Justitie in zit, wat in Canada niet het 
geval is, dan moet Vlaanderen nadenken hoe het zich daarin kan positioneren. Op 
dit moment pleit de minister echter voor het verhogen van de competenties, het 
gebruiken van de bestaande mogelijkheden en een goede interne combinatie in de 
backoffice om dat systeem voor een tijd vol te houden.

De Vlaamse Gemeenschap heeft de keuze gemaakt voor een steunpunt zelfhulp-
groepen. Zelf ondersteunt men zelfhulpgroepen niet.

Jo De Ro heeft het al een paar keer gehad over de taalkwestie. Het vertrouwens-
centrum kindermishandeling uit de regio van Jo De Ro is op bezoek geweest bij de 
minister en heeft hetzelfde verhaal gebracht. De minister is bereid rond het taal-
probleem eens rond de tafel gaan zitten. Men moet rekening houden met de regel-
geving, maar ook met wat er door de mensen op het terrein wordt aangegeven. 
Men kan niet cultuursensitief zijn en tegelijk vasthouden aan één taal. Soms is er 
ook een betere afstemming met de Franse Gemeenschap en het aanbod in Brussel 
nodig.

Minister Homans heeft een generieke omzendbrief gestuurd die de participatie 
aan de LIVC’s omschrijft. De minister zal aan zijn sectoren laten weten wat ze aan 
ondersteuning kunnen verwachten. Hij zal hen ook stimuleren om deel te nemen 
aan het lokale overleg. Hij benadrukt nogmaals dat men geen federale regels over 
het beroepsgeheim kan doorbreken.

5. Replieken en aanvullende antwoorden

Yasmine Kherbache hoorde dat er afspraken en protocollen over informatie-uitwis-
seling in de maak zijn. Ze vraagt om die aan de commissieleden te bezorgen.
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De spreker heeft niet naar een Vlaamse staatsveiligheid gevraagd, maar ze wil wel 
weten wat Vlaanderen met de groep Syriëgangers doet. De opvolging van werk-
lozen is gedetailleerd geregeld, maar niet de opvolging van Syriëgangers.

Minister Jo Vandeurzen zegt dat een hulpverleningstraject van een jongere in een 
verontrustende situatie niet altijd met het etiket ‘radicalisering’ gebeurt.

Yasmine Kherbache is het daarmee eens en zegt dat ze daarom altijd spreekt 
over diegenen – 195 mensen – die al zijn geklasseerd door de federale over-
heid. De spreker is het er ook mee eens dat er een federaal kader nodig is over 
informatie-uitwisseling. Er wordt dan altijd verwezen naar de handvatten over de 
toepassing van artikel 458bis van het Strafwetboek. Het zou goed zijn dat wordt 
aangegeven wat men kan doen binnen dit kader en dat er interpretatierichtlijnen 
worden gegeven.

Minister Jo Vandeurzen is van plan om hierover een brede vorming te geven, maar 
er is een verschil tussen minderjarigen en meerderjarigen. Er is een mozaïek-
decreet in de maak, dat de mogelijkheid om informatie te delen voor minderjarigen 
in een verontrustende situatie iets duidelijker maakt, maar dit kan niet zomaar 
voor meerderjarigen.

Nadia SMINATE,
voorzitter

Kathleen KREKELS
Elisabeth MEULEMAN,
verslaggevers
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 Gebruikte afkortingen

ABB Agentschap Binnenlands Bestuur
CAW centrum algemeen welzijnswerk
cgg centrum voor geestelijke gezondheidszorg
CLB centrum voor leerlingenbegeleiding
EXPOO Expertisecentrum Opvoedingsondersteuning
FOD Federale Overheidsdienst
FTF foreign terrorist fighter
GO! onderwijs van de Vlaamse Gemeenschap
IMC Interministeriële Conferentie
IS Islamitische Staat
JAC jongerenadviescentrum
KB koninklijk besluit
KU Leuven Katholieke Universiteit Leuven
LEF levensbeschouwing, ethiek, filosofie
LIVC Lokale Integrale Veiligheidscel
MO maatschappelijke oriëntatie
NT2 Nederlands als tweede taal
OCAD Orgaan voor de Coördinatie en de Analyse van de Dreiging
OCJ ondersteuningscentrum jeugdzorg
OCMW Openbaar Centrum voor Maatschappelijk Welzijn
OTA Ondersteuningsteam Allochtone Jongeren in de Bijzondere Jeugd-

bijstand
Q&A questions and answers
RAN Radicalisation Awareness Network
SBO strategisch basisonderzoek
SIPAR databank van de justitiehuizen
ULB Université Libre de Bruxelles
VDAB Vlaamse Dienst voor Arbeidsbemiddeling en Beroepsopleiding
VUB Vrije Universiteit Brussel
VVSG Vereniging van Vlaamse Steden en Gemeenten
vzw vereniging zonder winstoogmerk


